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V skrbi za 
zdravnika... 

v a m b u l a n t a h zdravs tve 
nega d o m a Ptu j je t e dni ve
lika gneča tud i z a t o , k e r si 
vsi želijo č impre j izbra t i svo
jega zd ravn ika . D i r e k t o r 
zdravs tvenga d o m a dr. Hen
rik Žlebnik pravi , d a ni p o 
t r e b n a n o b e n a nagl ica , p r e d 
vsem p a občan i naj p o n e p o 
t r e b n e m n e ob remen ju j e jo 
a m b u l a n t , če zd ravn ika v re 
snici ne p o t r e b u j e j o . S t e m 
s a m o povečuje jo g n e č o , bol
niki pa mora jo z a r a d i t ega 
dlje čakat i n a zd ravn i ško p o 
moč . D i r e k t o r Ž l e b n i k tudi 
pouda r j a , da n ihče , ki še ni
ma i zb ranega zd ravn ika , n e 
bo os ta l b r e 2 zd ravs tvnega 
vars tva, če ga p o t r e b u j e . Pr i 
po roča jo , d a si o b č a n i zd rav 
nika izbere jo ob p r v e m obi
sku v a m b u l a n t i , t a k r a t , ko 
ga v resnici p o t r e b u j e j o . Si
ce r p a izjave o izbiri zd ravn i 
kov l ahko p o d p i š e j o v sploš
nih a m b u l a n t a h , v o t r o š k e m 
in šo l skem d i spanzer ju , di
spanzer ju za ž e n s k e t e r o d 
zače tka t e g a t e d n a tud i v 
p l jučnem. 

V ptujski bolnišnici ugota
vljajo, da j e vedno več obča
nov prostovoljno zavarovanih. 

D i rek to r dr. Lojze Arko je p o 
vedal, da p a tisti, ki imajo le 
obvezno zavarovanje, plačuje
jo doplačila, odvisna od storit
ve. Ugotavljajo celo, da so ne
ka te ra doplačila nižja, kot je 
bila prejšnja participacija. Pr i 
poškodbi je na p r imer v ki
rurški ambulant i po t r ebno do
plačat i 181 tolarjev, prej 200, 
pr i bolezni pa le 45. Za rad i 
uvedbe prostovoljnega zdrav
stvenega zavarovanja pa imajo 
v ambulan tah do štirikrat več 
adminis t ra t ivnega dela kot do
slej. Tam, kjer nimajo admini-
s t ra tork, je sedaj vse delo na 
medicinskih sestrah, ki tako 
postajajo adminis t ra torke na
mes to , da bi opravljale delo 
zdravstvene delavke. 

Pri uvajanju prostovoljnega 
zdravstvenega zavarovanja je 
še veliko neznank, na ka te re 
ne poznajo odgovora niti v za
varovalnicah, zato bo proble
mov še vel iko. T reba pa bo 
počakat i tri mesece , da b o m o 
lahko povedal i , kako naprej in 
kaj se bo mora lo spremeni t i , 
da bi sistem lahko zaživel. Sa
m o to, da si b o m o izbrali 
zdravnika ali on nas, že ne 
m o r e biti tisto, kar si želimo 
od novega sistema zdravstve
nega zavarovanja. 

TIHI ZIMSKI VEČER NA DRAVI — Foto: M. Ozmec 

Najboljši v letu 1992 | 
Kdo je tekmoval ncjjbolje v ravnokar minulem letu, bomo izvedeli 

na proglasitvi športnika občine Ptiy, ki bo v petek v SŠC s pričetkom 
ob 19.30. Najboljie bo izbrala posebna komisija, sestavljena iz k» 
misije za seUktivno-vrhunski šport in športnih novinarjev. V izjbei 
za nq/boyšega so se uvrstili Tanja Rozman, Vanja Kotar, Anita 
Ližina, Narcisa Mihevc, Smiljana Petek in Mqjda Raušl, med fanti 
pa Igor Rakuša, Marjan Jauk, Alojz Trstei\jak, Filip Leščak, Mirko 
Vindiš in Damijan Petek. Proglasili bodo tudi nc^boljšo žensko in 
moško ekipo, najaktivnejše športne organizacije in športne delava^ 
najuspešnejše osnovne in srednje šole ter perspektivne športniki^, 
Prireditev bo obogatena s kulturno-Sportnim programom, med drtš. 
gim bo zapela DunjtLGuaier — Sprak^.::^..:-:<-,,:.:.:^:.:.y.:^^-^y^ McŽ 

V torek skupščina 
po novem 

Kar nekaj časa je trajalo, da je skupščina občine Ptuj dosegla 
sklepčnost vseh treh zborov in sprejela predlagano odločitev o 
tem, da je za veljavno odločanje dovolj večina vseh poslancev, ni 
pa nujna sklepčnost posameznih zborov. Ptujska skupščina bo 
torej odslej delala po principu parlamenta. Novost je še v tem, 
da odslej ne bo več dolgih, utrujajočih in monotonih zasedanj, 
ki so trajala tudi do sedem ur in se na koncu v glavnem končala 
zaradi nesklepčnosti. 

Predsedstvo je sklenilo, da 
bodo zasedanja praviloma vsa
kih 21 dni od 12. do 15. ure . 
Gotovo bo tak način dela pri
vabil več poslancev, tudi na 
začetno sklepčnost ne bo po
trebno čakati kot doslej, pol 
ure ali več. Prvič bo skupščina 
delala po novem že v torek, 
26. januarja. Poslanci bodo 
med drugim odločali o pode
litvi priznanja občine Ptuj -
Velike oljenke, o osnutku za
kona o ustanovitvi javnega za
voda za opravljanje športnih 

dejavnosti na območju občine, 
o pred logu sklepa o ustanovit
vi komisije za nadzor nad po
rabo proračunskih sredstev in 
o načrtu porabe teh sredstev. 
Opravili bodo tudi volitve in 
imenovanja, postavljali po 
slanska vprašanja in dajali po 
bude . Upajmo, da jim bo to 
res uspelo v okviru predvide
nih t reh ur, da bo skupščinsko 
delo sedaj res zaživelo. Ko se 
bomo vsi skupaj na to navadili 
pa bodo tako na vrsti lokalne 
volit\ 'e. .TB 

^Proglasitev športnika leta bo jutri ob 19,30 v SŠC. Priredi
tev bo spremljal kulturno-športni program. Gost večera bo Pe
ter Vilfan. 

*23 . januarja se prične v prostorih ŠD Ptuj tridnevni "Meč 
štirih partij" s Šahovsko mojstrico Anito Ličino in Vesno 
Bašaglč, eno najboljših šahistk bivše Jugoslavije. 

• V Mladiki bo 23. 1. ob 18. uri košarkaška tekma med Ptu
jem in Lovrencem. 

w 24. 1. ob 16.30 bo v Mladiki zadnje kolo B lige v malem no
gometu. 

LETALSTVO 

V Aeroklubu vedno 
več alternativcev 

v soboto so letalci na svoji 
redni letni volilni skupščini 
pregledal i poslovanje, delo in 
rezul ta te Aerok luba Ptuj v 
p re tek lem letu, izvolili p red 
sedstvo kluba in ponovno p o 
trdili za p redsedn ika Otmar ja 
Gaiserja. Klub je letos zdru
ževal letalce v šestih sekcijah, 
in sicer 40 motorn ih pilotov, 
ki so naleteli 950 ur, 43 pi lo
tov in 18 začetnikov j ad ra lne 
ga letenja, ki so naletel i skoraj 
1300 ur, 27 padalcev, ki so 
skočili več ko t 2000-krat, sek
cija ul t ralahkih letal j e imela 
deset pilotov, najmlajša, ba lo-
narska sekcija p a je le tos izšo
lala prve štiri pi lote balona. 
V e d n o po tekmovalnih rezul
ta t ih iz redno uspešni m o d e 
larski sekciji so se v minulem 
letu zaradi denarn ih težav vra
ta medna rodn ih tekmovanj za
prla, upajo pa, da bo v le
tošnjem letu boljše. Sicer so 
bili najuspešnejši tekmovalci 
motorn i piloti T o m o Ver-
bančič, Vinko Pišek in Borut 
Janžekovič, jadralca Igor Ko-
larič in Bojan Z m a u c ter pa
dalec Mirko Vindiš. 

Aeroklub načrtuje za letoš
nje leto na letališču v Moškan-

jcih nekaj večjih prireditev. 
T o b o d o državno prvenstvo v 
j ad ra lnem letenju v maju, 
m e d n a r o d n o srečanje al terna
tivnih letalcev v juniju, držav
no pada lsko prvenstvo in ptuj
ski padalski pokal v avgustu, 
m e d n a r o d n i balonarski festi
val s ep t embra ter vsaj tri mo
delarska tekmovanja. 

Še samo p red nekaj leti je 
bil Aerok lub Ptuj šola odlič
nih modelarjev, najboljših ja
dralnih in moto rn ih pilotov 
ter obetajočih padalcev. To je 
tudi sedaj , vendar se klasič
nim letalskim zvrstem pri
ključujejo tudi al ternativne. V 
zadnjem času se ultra lahka 
letala, zmajarji in padalci s 
hribov (slednjih Ptuj seveda 
n ima) tudi v Sloveniji tako kot 
v svetu vedno bolj množično 
pojavljajo, vendar je Ptuj eno 
redkih mest pr i nas, ki vklju
čuje vse letalske zvrsti pod 
eno , to j e aeroklubsko s t reho. 
Kot kaže , bo tudi balonarska 
sekcija uspešno zaživela, 
sploh p a sedaj , ko so balonar
ski navdušenci dobili tudi ba
lon. McZ 

Prvi sejem rabljenih korantij 
Kot kaže b o m o ob že zna

nih ptujskih sejmih konec te 
ga meseca dobili še enega . 
Korani i iz Spuhlje in okolice 
že lep čas razmišljajo o tem, 
kako prav bi bilo, če bi orga
nizirano in na enem mes tu iz
menjali rabl jeno o p r e m o in jo 
dopolnili z manjkajočo. Tako 
se je porodi la zamisel , da bi 
bilo najbolje organiz i ra t i se

j e m rabl jenih koran t i j . Skleni
li so, da b o d o organiziral i p.rvi 
tovrstni se jem v nedel jo, 24. 
januar ja od 9. do 17. u re na 
ploščadi ob gasilskem domu v 
Spuhlji . N a sejmu pričakujejo 
seveda tudi vse ostale koran-
te , iz drugih skupin in nasploh 
vse, ki bi radi p roda l i ali kupi
li kakrkol i v zvezi s koran tovo 
op ravo . O M 

Pionirji T K Ptuj so znova pri
kazali zelo dopadljive igre. V 
Ljubljani je tokrat potekal že 
tretji turnir Edigs za pionirje 
stare od 10 in do 12 let. Znova 
se je izkazal Žiga Zigman, ki se 
je uverstil v četrtfinale in se 
močno približal zaključnemu 
turnirju - raasterbu, osmih naj
boljših pionirjev do 12 let. Prav 
tako se je pri pionirjih do 10 let 
v četrtfinale uvrstil Kristjan 
Krajnc, ki mu je tak podvig 
uspel v letošnji zirai že drugič. 
Na uirnirju so nastopali še Črto 
Gobec, ki je kljub tehničnim 
spremembam v igri prikazal so
liden tenis in tesno izgubil 9/7, 
proti Zupanu iz Domžal, ter 
Robi Pisar in Mitja Nahbcrger. 
Robertu .še zmeraj primanjkuje 
samo/.avesti, saj je po tehnični 
strani med boljšimi, izgubil pa 
je z rezultatom 9/6 oroti članu 
TK OLIMPIJA L J U B U A N A , 
Kovaču. Mi^a Nahberger pa je 
s premalo vztrajnosti izgubil 
proti klubskemu kolegu Žigi z 
2/9. Povejmo še, da zaradi slabe 
organizacije turnirja niso nasto
pale pionirke TK Ptuj. 

Omeni t i velja napredek 
ptujskih pionrjev v zelo krat
kem času, kar je gotovo posle
dica izboljšanja pogojev dela 
( teniška dvorana) t e r njihove
ga zavzetega odnosa do t re
ningov in dela. 

TENIS 
V POČITNICAH 

V novi tenis dvorani v Haj-
došah, bo v počitnicah potekal 
Tenis Camp (tečaj, priprave) za 
tekmovalce in vse, ki bi to želeli 
postati. Vodja tenis priprav bo 
Zoran Krajnc, ki mu bosta po
magala še dva trenerja, bivša 
tekmovalca v tenisu. 

Informacije: od ponedeljka 
do petka v GOYA TENIS Cen
tru ob 17.00 uri. 
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Center zdravega življeipi 
Do srede avgusta bodo zgradili apartmajski hotel, iest vil in 
gostinsko-trgovsko-poslovni center s 25 lokali * Denar za gradnjo 
zagotovili gradbeniki * Med soustanovitelji Term tudi občina * 
Pridobili bodo 170 novih postelj * Pogovori z novogoriškim Hitom se 
nadaljujejo * 

Ptujsko zdravi l išče od oktobra lani posluje kot samostoj 
no podjetje pod novim imenom Terme. Za zdaj j e njihov edi
ni lastnik K m e t g s k i kombinat Ptuj . Že nekaj časa pa se po
govarjajo z občino o sklenitvi pogodbe, s katero, bi j i pripoz-
nali 30-odstotni soustanovite l jski delež. 

Direktor ica Slavka Gojčič j e 
povedala , da je bilo nujno p o 
t rebno, da so si nadel i novo 
ime. Prvi razlog je v razvoj
nem konceptu , ki p re rašča 
slovenski pros tor , za to b o d o s 
svojo p o n u d b o moral i na tuja 
tržišča. T a m pa bi z imenom 
Ptujsko zdravilišče težko p r o 
drli že zaradi jezikovne ovire. 
Drugi razlog je v tem, da naj 
bi se tradicija s tarega R i m a v 
enem od najstarejših sloven
skih mest ohran i la in nadal je
vala, Ptuj pa j e naposled tudi 
"blagovna znamka" , ki jo svet 
že pozna. T e r m e so tudi s ino
nim za zdravilišče, ki sicer te 
melji na strokovnost i , svoj raz
voj p a vidijo p redvsem v p re 
ventivi. 

GRADNJA SE JE 
PRIČELA 

Po skoraj dveletnih intenziv
nih pr ipravah b o d o v T e r m a h 
le dočakali prvi hotel . V pet 
najstih letih, odkar toplice ob
stajajo j e bilo za to sicer veli
ko pri ložnosti , ki pa se žal za
radi p r ema le zagnanos t i niso 
uresničile. Konec novembra 
prejšnjega le ta pa so v Ter 
mah le pričeli gradi t i . V prvi 
e tapi bodo zgradili: apar tmaj 
ski hotel , šest vil, gost insko — 
trgovski — poslovni cen te r in 
pripadajočo infras t rukturo. 
D e n a r za gradnjo so zagotovili 
v Gradisovem inženir ingu 
Ljubljana. D e l a na t e renu p a 
izvajajo ptujski gradbinci — 
Gradiš Gradnje in G r a d b e n o 
podjetje P tu j . Prva e t apa 
gradnje tur is t ičnega naselja, v 
okviru ka te rega b o d o pr idobi 
li 170 postelj in 25 lokalov za 
različne dejavnosti , b o stala 
trinajst milijonov nemških 
mark. Apar tmaje in vile b o d o 
prodal i po načel ih dolgo
ročnega zakupa. Lx)kale b o d o 
dokončal i do če t r te g radbene 
faze in jih proda l i zainteresi
ranim kupcem. Če j im pri tem 
morebi t i takoj ne bo uspelo . 

b o d o h ipo teko na zgradbah in 
zemljiščih imeli gradbeniki . 

OBČINA 
SOUSTANOVITELJ 
TERM - POGOVORI 
S HITOM SE 
NADALJUJEJO 

Pri urejanju komuna lne in
fras t rukture ima zelo p o m e m 
b e n delež tudi občina Ptuj , ki 
naj bi tudi postala soustanovi
teljica T e r m . Pripoznal i naj bi 
ji 30-odstotni delež. Lan i so 
do topliških objektov pripelja-

Slavka GoJčIč 

li plin, letos pa načrtujejo iz
vedbo rekonstrukci je ceste, ki 
vodi do njih, razširitev vodo
vodnega in poš tnega omrežja. 

Prva e tapa turist ičnega na
selja naj bi bila p redvidoma 
zgrajena do 15, avgusta letos. 
" Z a v e d a m o se, da je to šele 
začetek in da se ne smemo 
zaustaviti . Naš cilj j e , da se 
število postelj povzpne na 600. 
Vztra jno iščemo nove sovlaga
telje. Pogovore z novogori
škim Hi tom nadal jujemo. 
Podpis p isma o namer i je bil 
le prvi korak . Občina, ki že 
sodeluje p r i reševanju infra-
s t ruk turn ih objektov, pa naj bi 
si s soustanovitel jstvom pr ido

bila vpliv na realizacijo razvoj
nega koncepta . " 

ŠTIRI ZVEZDICE 

Slavka Gojčič je prepr ičana, 
da bodo s prodajo zakupljenih 
zmogljivosti, ki b o d o po med
narodn ih kriterijih dosegli ra
ven štirih zvezdic, uspeli. Slo
venska zdravilišča postajajo 
pa radn i konj slovenskega tu
rizma in o b e n e m p o m e m b e n 
spodbujevalec turističnega 
razvoja. Ptujske T e r m e se že
lijo uveljaviti kot center zdra
vega življenja, kot rekreacij
sko in zdraviliško središče, ki 
bo zadovoljilo še tako zahtev
nega gosta. S to svojo usmeri t
vijo pa puščajo ob strani kopa
liško dejavnost. 

FIZIČNIM 
REZULTATOM NE 
SLEDIJO FINANČNI 

Ptujske Te rme so lani imele 
eno od boljših turističnih se
zon. V bungalovih, v kater ih 
so v glavnem bivali individual
ni in agencijski gostje, z na
potn ico jih j e bilo malo, so do
segli zavidljivih 9802 nočitev. 
V avtokampu j ih je bilo 6810, 
ka r j e za 84 odstotkov več kot 
le ta 1991. Pr i tem p a se zave
dajo, da števila nočitev iz 
1990. leta, ko so jih našteli kar 
22000, po vsej verjetnosti ne 
b o d o več dosegli. Vojna v 
nekdanji Jugoslaviji je naredi
la svoje. Slovenski gostje avto-
k a m p na novo odkrivajo. Tud i 
pr i številu kopalcev so dosegli 
enega boljših rezultatov v zad
njih letih. Skupaj jih je bilo 
nekaj čez 201 tisoč. V lanskem 
letu so prodal i za 14 odstot
kov več kar t kot leta 1991. Z a 
20 odstotkov pa so povečali 
število storitev fizioterapije. V 
drugi polovici leta je pričel 
delati drugi zdravnik fiziater. 
Z a r a d i povečanega obsega fi
zioterapije se podaljušujejo 
čakalne dobe, kar povzroča 
nezadovoljstvo pacientov. Fi-

zioterapija pa je že do sedaj 
delala v izredno tesnih pros to
rih, zato bodo še letos pričeli 
gradit i novo, v ka ter i b o d o 
ločili zdravsteni del od rekrea
cijskega. 

Kljub temu, da so dosegli 
dokaj ugodne fizične rasti pa 
niso zadovoljni s finančnimi. 
Vzrokov je veliko, poznajo j ih, 
po najboljših moČeh p a j ih 
skušajo odpravljati vsaj v ti
s tem delu, n a ka te rega lahko 

sami vplivajo. Reši tve nakazu
jejo skozi poudar jeno skrb za 
gosta in povečano raven kako
vosti svojih storitev. Čeprav 
t r enu tno poslujejo v težkih 
razmerah , so prepr ičani , da 
j im bodo nove investicije za
gotovile uspešnejše poslovan
je . Pri tem pa b o d o levji delež 
nosili sami. D o gostov naj bi 
j im pomagala tudi nova celo
s tna podoba . MG 

v PTUJ,SKI OBČINI NAPRODAJ 
49_ BI_VSIH_VOJAŠKIH STANOVANJ 

Streha nad glavo 
problem posameznika 

V ptujski občini je bilo od 
uveljavitve Stanovanjskega za
kona, od 19. oktobra 1991 pa do 
31.decembra 1992 prodanih 526 
takoimenovanih družbenih sta
novanj. Kupnino je 377 kupcev 
plačalo takoj, 149 pa je izkori
stilo možnost odplačevanja na 
obroke. Na Direkciji za gospo
darsko infrastrukturo računajo 
na prodajo še okrog 130 stano
vanj. Do l.oktobra 1992 se je iz 
prodaje stanovanj zbralo 
157.763.093 tolarjev. Iz tega de
narja je občina porabila med 
drugim 117.532.896 tolarjev za 
nakup neprofitnih stanovanj, 
9.614.460 tolarjev za odpravni
ne (imetniki stanovanjske pravi
ce, ki so stanovanje izrpraznili 
so dobili 30 vrednosti stanovan
ja), republiškemu Stanovanjske
mu skladu pa so odvedli 
9.653.819 tolarjev. 

Iz Stanovanjskega sklada Re
publike Slovenije so po prvem 
natečaju za poplačilo neugod
nih stanovanjskih kreditov dobi
li kredit 104 občani ptujske 
občine v skupnem znesku 
54.164.580 tolarjev. Pri tretjem 
natečaju pa je 29 občanov ptuj
ske občine prejelo v skupnem zne
sku 9.950.124 tolarjev kredita. 

Direkcija za gospodarsko in
frastrukturo je doslej sklenila 
nejemne pogodbe šele s 115 od 
1661 najemnikov. Pravijo, da 
preprosto ob obstoječi kadrov
ski zasedbi tega ne zmorejo. V 
starem mestnem jedru morajo 
skleniti pogodbe s 671 najemni
ki, od tega pa je že 126 vlog za 
odkup stanovanj, za katera pa je 
veljal moratorij zaradi postopka 
denacionalizacije. 

Prejšnji teden je začela veljati 
Uredba o privatizaciji stanovan

jskih hiš in stanovanj prevzetih 
od organov in organizacij bivše 
SFRJ in JLA. Tako je mogoče 
zdaj kupiti tudi bivša vojaška 
stanovanja. Pooblastilo za to v 
ptujski občini ima Podjetje za 
stanovanjske storitve, ki je z 
obrambnim ministrstvom skle
nilo pogodbo o upravljanju in 
pripravi odprodaje teh stano
vanj. 

Bivših vojaških stanovanj je v 
ptujski 96, vsa so v Ptuju, največ 
v Gregorčičevem drevoredu, 
Kvedrovi ulici in Ciril Metodo
vem drevoredu, nekaj pa tudi v 
novem delu mesta. Prodaji je 
namenjenih 49 stanovanj, ostala 
ostajajo kot službena stanovan
ja obrambnega ministrstva. 

Bivša vojaška stanovanja lah
ko odkupijo vsi, ki izpolnjujejo 
pogoje po Stanovanjskem zako
nu, oziroma vsi, ki so imeli sta
novanjsko pravico pred 6. ja
nuarjem 1991. Tisti, ki so dobili 
stanovanje po tem datumu pa 
lahko kupijo stanovanje, če jim 
je bilo dodeljeno v skladu z vel
javnimi prepisi v Sloveniji. Vlo
go za nakup bivšega vojaškega 
stanovanja je treba predložiti 
Podjetju za stanovanjske storit
ve na predpisanem obrazcu, ki 
je na voljo v tajništvu podjetja. 
Rešitev vloge mora biti opra
vljena v 30 dneh, če je vloga po
polna. Vrednost točke, ki velja 
že od 20. novembra 1992 je 
104,20 tolarja. Zanimanje za 
odkup bivših vojaških stanovanj 
t renutno ni posebej veliko, se 
pa dnevno na podjetju oglašajo 
interesenti za odkup. Stanovan
je je mogoče odkupiti z enkrat
nim plačilom kupnine ali na 
obroke. JVT^Y 

Milko gre drvNi 
Kupci se običajno nismo 

spraševali koliko je v ceni ne
kega proizvoda p rometnega 
davka. Zakaj bi se, če ga je 
t reba plačat i in se o njegovi 
višini s trgovcem ni mogoče 
pogajati . Zakon j e zakon in 
davek je davek. Ce hočeš ku
piti blago, ga moraš plačati, z 
davkom seveda. 

No , z novi le tom je vse dru
gače kot radi rečemo. Tudi pri 
označbi cen v trgovinah b o mo 
odslej imeli poleg maloprodaj 
ne cene še znesek davka. Ta
ko je ptujska podružnica 
Službe družbenega knjigovod
stva pred dnevi vsem davčnim 
zavezancem poslala pisemce, 
v ka te rem jih opozarja, da 
morajo vsi, ki v prodajalnah 
ali v drugih poslovnih enotah 
dajejo v p romet proizvode v 
kater ih ceni je vračunan pro
metn i davek, ravnati v skladu 
s 53 . členom Zakona o pro
me tnem davku. To pa pome
ni, da mora poleg označbe ce
ne na proizvodih biti označen 
tudi znesek p rometnega dav
ka. Za proizvode, za katere ni 
običajno, da bi bila na njih ce

na (jogurt, mleko, cigarete) pa 
je dovolj, da j e znesek pro
metnega davka naveden na 
ceniku. 

Kaj to pomeni za trgovce? 
Več dela gotovo. Vel iko pa se 
j ih tudi sprašuje, kaj bo ta po 
datek pomeni l kupcu. 

Po telefonu smo poklicali 
neka te re trgovine, trgovska 
podjetja in jih povprašali , kaj 
konkre tno pomeni zanje izva
janje 53. člena Zakona o pro
m e t n e m davku? 

Pri Tamesu so nam odgovo
rili, da to zanje ni nobena no
vost, da tako delajo že od leta 
1990, ko so pričeli z delom. 
Pri vsakem izdelku imajo c«no 
brez in z prometn im davkom. 
T o p a zato, ker če opravi nji
hovo podjetje tudi storitev, 
plačajo kupci manjši p rometn i 
davek. 

V trgovini Stiles se o tem še 
niso kaj veliko pogovarjali, ne 
vidijo pa pot rebe , da bi moral i 
biti izdelki označeni tudi z 
zneskom prometnega davka, 
saj je mogoče davek izračuna
ti, če se kupec odloči za na
kup . V trgovini Tamara so že 

naredil i ka r zahteva zakon, 
zdi pa se j im, da kupec s t em 
ni ničesar pridobil , če p a ka te 
rega posebej zan ima davek bi 
mu to lahko povedal i . Trgov
sko podjetje Solid bo v krat 
kem naredi lo to, ka r zahteva 
zakon. Sicer pa prav v t em ča
su zamenjujejo blagajne, na 
novih bo na računu izpisan tu
di znesek davka za posamezen 
izdelek. Menijo pa , da j e tako 
prav, saj trgovci sami po sebi 
bolj po redko spreminjajo ce
ne, zdaj b o d o kupci lahko vi
deli koliko dajo državi ob na
kupu posameznega izdelka. V 
Emoni Merkur so n a m pove
dali, da j im je 53 . člen Z a k o n a 
o p r o m e t n e m davku povzročil 
kar precej doda tnega dela, po
leg tega pa tudi stroškov. E n a 
nalepka s tane 10 stotinov, v 
trgovinah imajo okrog 10.000 
izdelkov v različnih količinah. 
Tako jih bo izvajanje tega za
kona veljalo okrog 2,5 milijo
na tolarjev, izdelke p a bodo 
označili še z zneskom p rome t 
nega davka pos topoma . M n e 
nja pa so, da kupec s tem nič 
ne pr idobi . N.V. 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko In časopisno dejavnost RADIO-TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor In glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgovornega 
urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo Člani, Majda Goznik, Darja 
Lukman-Žunec, Martin Ozmec, Vida Topolovec, Nataša Vodušek 
in Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: ATS Irena Fijan 
PROPAGANDA: Ollver Težak. 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Ralčeva 6, 62250 Ptuj, p.p. 99 
telefon (062) 771-226 • telefaks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 2.600 tolarjev • za tujino 5.200 tolarjev. 
ŽIRO RAČUN PRI SDK PTUJ: 52400-603-31023. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor. 

IRAK: Le ma lokdo je pri
čakoval, da se bo iz opozar
janja ZIDA, naj Irak p reneha s 
pole t i na obmejnem območju 
države, rodil rake tn i napad na 
jedrske cilje v bližini Bagdada. 
V njem naj bi Iračani izdelo
vali orožje za množično uni
čevanje. Svoje početje A m e 
ričani pojasnjujejo, češ da mo
rajo I rak prisiliti k izpolnje
vanju resolucij varnostnega 
sveta O Z N in tudi vseh zah
tev, ki j ih predloži zahodna 
koalicija. 

— • — 
BOSNA IN HERCEGOVI

NA: Kot kaže ženevski spora
zum o delitvi območij znotraj 
te države ustreza tako Srbom 
kot Hrva tom, z njim se ne 
strinjajo le Mu.slimani. Konec 
minulega t edna je hrvaški 
p redsednik Franjo T u d m a n 
odkr i to napade l Alijo Izetbe-
goviča, ker nasprotuje razde
litvi Bosne in m u očital, da je 
le še predsednik Musl imanov 
in ne veČ vseh prebivalcev 
države. Kot je razbrat i iz no
vic, ki prihajajo iz BiH, se je 
ločevanje p o nacionalnost i 
zaostr i lo tudi v hercegovskih 
silah, t ako da bo musl imanska 
s t ran oči tno strnila vrste in se 
bor i la tako pro t i Hrva tom kot 
tud i p ro t i Srbom. Vprašanje 
je le, kako bo to sprejela za
h o d n a koalicija, ki je že v Ira
ku pokaza la kaj men i o islam
skih deželah. 

Poglod na gradbišča novega turističnega nasolja (Foto: OM) 

ZDA: V soboto zvečer so pri
čeli svečano petdnevno slavje 
ob zaprisegi novega ameriškega 
predsedniak Billa Clintona. Po 
zaobljubi bo opravil krajše po
tovanje po celotni državi. Prire
di! bo 11 uradnih plesov, ki jih 
bo obiskalo okoli 70 tisoč ljudi. 

_ # _ 
SOMALUA: Po štirinajst

dnevnih pogajanjih v etiopskem 
glavnem mestu Adis Abebi je , 
štirinajst somalskih političnih I 
frakcij podpisalo spoprazum o 
prekinitvi spopadov. Somalska 
konferenca o spravi pa naj bi se 
pričela 15. marca. Takrat naj bi 
se dokončno dogovorili, kakšna 
bo ureditev političnih odnosov 
in osnov za razvoj v povojni So
maliji. Sporazum o premirju od 
sprtih strani zahteva, da vso 
težko orožje predajo pod nad
zor O Z N vse dokler ne bo v So
maliji izvoljena nova, legitimna 
vlada. Vse večje frakcije, ki so 
sodelovale v spopadih naj bi se 
utaborile zunaj večjih mest in 
počakale na razorožitev, ki naj 
bi bila končana do marca letos. 
Orožje pa morajo prijaviti tudi 
vsi civilisti. 

Kljub sporazumu pa se po
ložaj v Somaliji ne umirja, saj se 
predvsem manjše skupine še na
prej spopadajo. 

— • — 
IZRAEL: Okoli 400 Palestin

cev, ki so jih pred mesecem dni 
izgnale izraelske oblasti se je v 
nedeljo zjutraj odpravilo na 
protestni pohod do polovice po
ti, ki vodi v mesto 2Lemraja in je 
pod nadzorstvom izraelskih 
oblasti. Izgnanci so podrli vse 
šotore, s seboj pa nosijo kose 
črnega blaga ler panoje z napisi 
proti izraelski okupaciji. Na za
sedenih arabskih ozemljih so se 
tudi drugi Palestinci množično 
pridružili splošni stavki, ki jo je 
zaradi izgona Palestincev raz
glasilo islamsko odporniško gi
banje Hamas. 

— • — 
FRANCUA: Tam se pripra

vljajo na splošne volitve, ki bo
do marca letos. Desnica je 
predsednika Francoisa Mitter-
randa pred dnevi opozorila, naj 
ji ne stoji na poti, saj namerava 
na volitvah zmagati. Desne 
stranke napovedujejo, da bodo 
na volitvah dobile 400 od 577 
sedežev v narodni skupščini. 
Mandat Mitteraranda se izteče 
šele leta 1995, zato ie poziv de
snice razumljiv. Radi bi namreč 
povzročili njegov odstop. Ven
dar predsednik kljub zdravstve
nim težavam in vse manjši pril
jubljenosti odločno zavrača 
možnost, da bi odstopil pred 
uradnim iztekom mandata. 

pripravila: dlž 
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D E S T R N I K : K o n e c m i n u l e g a l e t a so se č lani c e n t r a l n e g a 

g r a d b e n e g a o d b o r a za u r e d i t e v t e l e fonsk ih pr ik l jučkov 
odloči l i , d a b o d o , g l ede n a n e u r e s n i č e v a n j e sk lepov p o p r o 
tes tni za sedb i p o s l o p j a p tu j ske p o š t e 5. o k t o b r a lani , o d 
ptujske v lade zah teva l i naj p o s r e d u j e in d o 15. j a n u a r j a 
skHče s e s t a n e k s p r e d s t a v n i k i p o š t e , kajti s icer b o d o izbral i 
k a k š n o o d m e v n o o b l i k o p r o t e s t a . V z a h t e v e so zapisa l i , d a 
j e p tu jska v l a d a i zpo ln i la svoj d e l e ž iz d o g o v o r a , p o n o v n o p a 
se ga n iso držal i poš ta r j i . Ti so s icer r e s priključil i neka j t e l e 
fonov, v e n d a r so d e l o opravi l i n e d o s l e d n o . Č e p r a v j e p o š t a 
obl jubi la , ni skl ica la s e s t a n k a s p r eds t avn ik i o d b o r o v in j e 
prv im n a r o č n i k o m pos la l a v p o d p i s d r u g a č n e p o g o d b e o d 
dogovor jen ih . S k l e p je n a m r e č b i l , d a vsi dobi jo e n a k e p o 
godbe in d a nekdan j i na jemnik i n e b o d o vezan i na dvojčke. 
Z a n i m a l o p a j ih j e tud i ali se b o p o š t a d rža l a p r o j e k t a p r i 
gradnj i d r u g e faze t e l e fonske nape l j ave . Z a h t e v a l i so tud i 
zvočni zap i s s e s t a n k a z v l a d o in p o š t o . 

K e r so postavi l i u l t ima t , d a b o d o , č e d o d o g o v o r a ne b o 
pr i š lo , zapr l i e n o o d p o m e m b n i h p r o m e t n i c , j e p tu j ska v l ada 
skHcala s e s t a n e k v p e t e k , 15. d e c e m b r a . V e n d a r n a n jem 
krajani n iso dobi l i z a p i s n i k a o k t o b r s k e g a se s t anka , ke r ta ni 
bil s n e m a n , o d g o v o r n i p r e d s t a v n i k i p o š t e p a so pos la l i n a se
s tanek u s l u ž b e n c e , ki n iso mogl i n i česa r obl jubi t i in b o d o 
zah teve k ra j anov p r e d a l i kolegi ju P T T M a r i b o r . Še le d o 
konca m e s e c a naj bi se odloč i l i , kaj b o d o odgovor i l i . T a k o 
mora jo kra jani in p r e d v s e m c e n t r a l n i g r a d b e n i o d b o r n a nji
hovo od loč i t ev z n o v a čaka t i . 

TEDNIK 

P T U J S K A G O R A : V okvi ru r e d n i h ses t ankov , n a k a t e r e 
sveti k ra jevnih skupnos t i povab i jo p o s a m e z n e č l a n e p tu j ske 
v lade , se b o d o k o n e c p r i h o d n j e g a t e d n a sestal i tud i na Ptu j 
ski G o r i . Pogovar ja l i se b o d o p r e d v s e m o f inaciranju de lo 
vanja k ra jevne s k u p n o s t i , o p o d o b i s p o m e n i š k o z a š č i t e n e g a 
t rga in o d o k o n č a n j u d o m a k r a j a n o v in gasi lcev, ki ga g rad i 
j o p o d P tu j sko G o r o . 

Hiša v kateri s o bila nekoč šolska stanovanja ja hudo kazlla podo
bo kraja. Sedaj je nI več, na njenem mestu pa bo zrasel gostinsko 
turistični objekt. 

TEDNIK 

V I T O M A R C I : C e s t o V i t o m a r c i - C e r k v e n j a k so kljub neka 
t e r im z a p l e t o m le uspel i asfa l t i ra t i . T a k o je sedaj as fa l t i rana 
ce lo tna p o v e z a v a m e d p tu j sko in l e n a r š k o o b č i n o . V e č i n o 
denar j a s ta p r i s p e v a l a r epub l i šk i sk lad za razvoj demograf
sko o g r o ž e n i h o b m o č i j in obč insk i p r o r a č u n , t r e t j ino p a kra
j evna s k u p n o s t iz s a m o p r i s p e v k a . 

pripravila: D L Ž 

P.S. Če nas že l i t e seznan i t i s k a k š n o zan imivos t jo ali p r o 
b lemov vašega kraja n a m l a h k o t o spo roč i t e n a nas lov: T e d 
nik, Ra ičeva 6, P tu j - s p r i p i s o m : za O d A do Ž . 

DO UPEČJE VASI 

O begunski 
problematiki 
tudi 
ptuiska vlatia 

N a o b m o č j u ptujske obči
n e se z b e g u n s k o p r o b l e m a 
t iko u b a d a m o vse o d jesen i 
l e ta 1991 , ko so z a r a d i vo jne 
v ihre n a H r v a š k e m prebežaH 
prvi državl jani iz d rug ih re 
pub l ik bivše Jugoslavi je . Kot 
je p o v e d a l nače ln ik o d d e l k a 
za o b r a m b o obč ine Ptuj in 
vodja koord inac i j ske skupi
n e pr i o b č i n s k e m izvršnem 
svetu Janez Mere, imajo vsi, 
ki j ih j e t a k o ali d r u g a č e uso
d a p r ived la n a n a š e o b 
moč je , u r a d n o s ta tus začas 
n ih beguncev . 

Sicer p a p o d b e g u n s k o 
p r o b l e m a t i k o na p tu j skem 
območ ju o b r a v n a v a m o štiri 
skup ine l judi, ka r p o svoje 
vpl iva n a nač in uveljavljanja 
d o l o č e n i h p rav ic za do loče 
n o skup ino . 

V prvi skupin i so začasn i 
begunc i iz zb i rnega c e n t r a 
n a Z a g r e b š k i ces t i , ki j e bil 
us tanovl jen apr i la lani . Pri 
te j skupin i p r e b e ž n i k o v j e 
reševan je p o t r e b n i h zadev 
najbol je o r g a n i z i r a n o in evi
d e n t i r a n o . T r e n u t n o j e v 
z b i r n e m c e n t r u 115 državlja
nov B o s n e in H e r c e g o v i n e . 

V drugi skupini so začasn i 
b e g u n c i , ki so nas tan jen i pr i 
d r u ž i n a h znancev aH sorod
nikov. T e h j e p o p o d a t k i h 
obč in ske organizac i je r d e č e 
ga kr iža t r e n u t n o 254. 

V tret j i skupin i p a so tisti 
začasn i begunc i , ki so prišli k 
n a m p o 10. avgustu lani in 
p o naš ih z a k o n i h n e m o r e j o 
p r i dob i t i niti m i n i m a l n i h sta
tu sn ih pravic . T r e n u t n o ima
m o v tej skupin i pr i javl jenih 
30 o s e b , ki so p o naš ih z a k o 
nih v bis tvu ne lega ln i . Kljub 
t e m u p a se l ahko vsi, ki sodi
j o v t o s k u p i n o prijavijo n a 
o b č i n s k o organ izac i jo r d e č e 
ga kr iža v Ptuju , kjer dobi jo 
tud i s k r o m n o p o m o č . Ž a l p a 

n e m o r e j o p r idob i t i s t a tu sne 
p rav ice b e g u n c a . 

V če t r t i ka tegor i j i p r ibež -
n ikov iz d rug ih r epub l ik p a 
so v bis tvu Slovenci , ki j im j e 
vo jna v ih ra vzela vse , ka r so 
imel i . J a s n o j e , da v svoji d o 
movini n i k a k o r niso b e g u n c i , 
ke r p a so b r ez vsega, b r ez 
s t r e h e n a d glavo, i td . , so za 
nas p o s e b n a ka tegor i ja , ki j e 
p r e d m e t t emel j i t ega de l a 
vseh naš ih ins t i tuci j , ki se 
ukvarjajo z b e g u n s k o p r o b l e 
m a t i k o . O d socia le do šol
stva in z a v o d a za zapos lo 
vanje . 

O begunsk i p r o b l e m a t i k i 
b o v k r a t k e m resne je r azp ra 
vljala tud i p tu jska obč in ska 
v lada , saj j e b i lo lani — ko t 
j e p o v e d a l m a g i s t e r J a n e z 
M e r e — n a n a š e m o b m o č j u 
oskrb l jen ih ka r 1048 b e g u n 
cev; m e d t e m k o j ih j e d o se
daj ptujski zbi rn i c e n t e r za
pus t i l o že 593 . V s e m s m o 
p o m a g a l i do višjega cilja. 
Z a n j e p o l e g r d e č e g a kr iža 
r e d n o skrbi tud i p tujska Ka-
ritas in m i r n o l a h k o r e č e m o , 
d a so — če so le želel i — bili 
vsi oskrbl jeni z najnujnejš imi 
eks i s t enčn imi d o b r i n a m i . 

V p tu j skem z b i r n e m cen
t ru je o s k r b a s icer p o p o l n a , 
v e n d a r to še z d a l e č ne m o r e 
zadovol j i t i vsega k a r začasn i 
begunc i p o t r e b u j e j o . V e d e t i 
j e t r e b a , da so ti ljudje v veli
k ih duševn ih s t i skah, t e r d a 
n imajo p rav ice d o de la izven 
c e n t r a (in s t e m tudi n e d o 
m o r e b i t n e g a zas lužka ) , z a t o 
j e nj ihova p e r s p e k t i v a nego 
tova . In t a k o b o , dok le r b o v 
Bosn i in H e r c e g o v i n i t e r del
n o tud i n a H r v a š k e m še vi
h ra l a vojna. Vse dot le j b o d o 
n a n a š e m območ ju tudi za
časni begunc i . N a š a č loveška 
do lžnos t j e , d a j im p o m a g a 
m o p o svoji moč i . O M 

V ptujskem zbirnem centru je življenje za trenutno 115 začasnih 
beguncev razmeroma dobro urejeno, (foto: M. Ozmec) 

REPUBLIKA 
ZA OBČINSKI 
INKUBATOR 

V ptujski občini si že dlje časa 
prizadevajo za ustanovitev občin
skega podjetniškega inkubatorja. 
Pri ustanovitvi jim bo pomagalo 
tudi republiško ministrstvo za 
malo gospodarstvo. Dodelilo jim 
je 400 tisoč tolarjev. 

PTUJ 
V ROTTERDAMU 

Mesto Ptuj so povabili na 
tretje srednje-vzhodnoevropsko 
srečanje mestnih občin, ki bo od 
15. do 17. februarja v Rotterda-
mu na Nizozemskem. Na njem 
bodo govorili o mestu, planiran
ju njegovega razvoja, posodo
bitvi in investicijah. Če se bodo 
Ptujčani srečanja udeležili, bo
do predstavili projekta razvoja 
Term in prenove starega me
stnega jedra. 

ZASEBNA PODJETJA 
POSLUJEJO BREZ 
ODLOČB 

Sekretariat za gospodarstvo 
občine Ptuj je ugotavil, da 170 
zasebnih podjetij v ptujski ob
čini posluje brez odločb pristoj
nega upravnega organa, ki jih 
zahteva 147. člen Zakona o 
podjetjih. Ta določa, da si mo
rajo podjetja po tem, ko prido
bijo sklep sodišča in še preden 

začnejo poslovati, pridobiti 
omenjeno odločbo, s katero se 
ugotavlja, da neko podjetje iz
polnjuje kadrovske, tehnične in 
druge pogoje za opravljanje do
ločene dejavnosti. Sekretariat je 
omeniena podjetja pozval, da si 
odločbe pridobijo, sicer jih bo
do obravnavali inšpektorji. Za
nimivo je, da so med kršitelji tu
di podjetja, ki poslujejo kljub 
temu, da so jim izdali negativne 
odločbe, ker niso izpolnjevali 
zakonskih pogojev. V bodoče 
pri takšnih kršitvah ne bo milo
sti saj jih bodo podjetniki drago 
plačali. Zaostrili pa se bodo tu
di vsi drugi pogoji za ustanovi
tev zasebnih podjetij. 

PREDSEDSTVO 
DODELILO 
ČASTNI ZNAK 
FRANCU LAŠIČU 

Minister za zdravstvo, druži
no in socialno varstvo dr. Bo
židar Voljč je 27. decembra 
Francu Lašiču podelil častni 
znak svobode Republike Slove
nije, s katerim ga je za zasluge 
pri organiziranju in izvajanju 
humanitarne pomoči odlikovalo 
predsedstvo Republike Sloveni
je. Franc Lašič že skoraj dvajset 
let živi v Nemčiji, kjer je član 
humanitarne organizacije Escu-
lap. V okviru te organizacije je 
od julija 1991. leta dovažal slo
ve n.skim bolnišnicam iz Nemčije 
humnitarno pomoč v medicin
skem materialu in zdravilih. 

Častni znak svobode RS je dr. 
Božidar Voljč podelil tudi Dra
gu Vizjaku. 

PROGRAM 
33. KURENTOVANJA 
JE ŽE PRIPRAVLJEN 

Pri organizaciji in izvedbi 33. 
tradicionalnega ptujskega ku-
rentovanja še ne bo bistvenih 
sprememb. Občinski turistični 
minsiter Peter Vesenjak je po
vedal, da bodo v Ptuju in okolici 
pustne prireditve od 15. do 23. 
februarja. Na ptujskih ulicah in 
trgih bodo v času od 15. do 19. 
februarja ob večerih nastopali 
kurenti in pustne skupine. V so
boto, 20. februarja, bodo nasto
pili že ob desetih. Osrednji pu
stni prireditvi v Ptuju bosta 21 . 
februarja ob desetih na tržnici 
in ob štirinajsti uri na ptujskih 
ulicah in trgih, po katerih se bo 
vila karnevalska povorka. 
Fašenk v Markovcih pa se bo 
pričel že ob 12,30 uri. Otroška 
maškarad bo 22. februarja, mla
dinska pa 23. februarja. Organi
zatorji pričakujejo na pustno 
nedeljo tudi nekaj tujih skupin. 

VELIKO ZANIMANJE 
ZA PROSTOVOLJNO 
ZDRAVSTVENO 
ZAVAROVANJE 

V ptujski izpostavi Območne 
enote za zdravstveno zavaro
vanje Maribor so, kot je pove

dala Tilčka Šuman, do začetka 
tega tedna sklenili 10.500 indivi
dualnih in kolektivnih pogodb o 
prostovoljnem zdravstvenem za
varovanju. Premije pa so se 
prvega janaurja letos povečale 
za petnajst odstotkov. V bodoče 
pa jih bodo spreminjali vsake tri 
mesece. 

SKUPŠČINA 
V ZAČETKU MARCA, 
PLES 6. FEBRUARJA 

V Obrtni zbornici Ptuj so 
pričeli priprave na skupščino, ki 
bo v začetku marca. To bo obe
nem zadnja skupščina v stari se
stavi. 6. februarja pa bodo orga
nizirali tradicionalni obrtniški 
ples, devetnajsti po vrsti. 

V SOBOTO NA 
PTUJSKI TELEVIZIJI 

V Ptuju in okolici tudi pozimi 
organizatorji prireditev ne mi
rujejo. V januarskih dneh jih je 
bilo že nekaj, ki jih je zabeležila 
kamera Tinčka Ivanuše in si jih 
bomo lahko ogledali na kanalu 
ptujske televizije v soboto, 23. 
janaurja ob dvajsetih. Aeroklub 
Ptuj je krstil novi balon, v Ki
dričevem je bil gostinski ples v 
minoritskem samostanu je pel 
akademski pevski zbor France 
Tomšič, zvrstilo pa se je tudi 
nekaj drugih dogodkov. Ptujsko 
televizijsko oddajo bodo pono
vili v nedeljo, 24. janaurja ob 
desetih. Pripravila: M G 
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Za aktivnejšo vlogo občin 
Za spodbujanje razvoja na demografsko ogroženih ob

močjih v ptujski občini j e bi lo v 1992. letu iz republike odo
brenih nekaj nad 74 milijonov tolarjev in to za uresničevan
j e projektov gospodarske infrastrukture, kmetgstva , obrti 
in gospodarstva. Skupaj j e ptujska občina na republ i škem 
natečaju uspela s 37 razl ičnimi projekti, od tega z deset imi 
za lokalne ceste , s štirimi za krajevne ceste, za most Popove! 
in vodovod Videm-LJubstava, tr inajst imi iz kmetijstva, 
šestimi iz obrti in z dvema iz gospodarstva . 

D a bi bili projekt i gospodar 
ske infrastrukure končani , je z 
dvajsetodstotnim deležem ce
lotne vrednost i sodelovala tu
di občina Ptuj , z t r idese tod-
stotnimi deleži pa so finančne 
konstrukcije pokr i le krajevne 
skupnost i iz samopr ispevka ali 
p a po posebnih pogodbah . Pr i 
šestnajstih projekt ih za gospo
darsko infrast rukturo je zna
šal odobren i delež republ ike 
52.117.139,00 tolarjev. Metka 
Slanic, načelnica odde lka za 
občo upravo in krajevne skup
nosti, je povedala , da p a je 
odobren i znesek kredi tov za 
področje kmetijstva, ob r t i in 
gospodarstva skupaj znašal ne 
kaj nad 22 milijonov tolarjev. 
Republ ika j e do 20. decembra 
prejšnejga leta že nakaza la 
sredstva za uresničevanje t r i 
najstih projektov gospodarske 
infrastrukture v skupni vred
nosti 47.834.352,00 tolarjev. 

Kako bo z natečajem za 
1993. leto? 

"Tudi za letošnje le to b o 
Ministrstvo za planiranje ob 
javilo natečaj za pr idobi tev 
sredstev za spodbujanje razvo
ja na demografsko ogroženih 
območjih. Dogovor jeno j e , da 
bi bil ta rok najkasneje do 
sprejema Z a k o n a p r o r a č u n u 
Republ ike Slovenije za 1993. 
leto, iz ka te rega bo tudi raz
vidno, kal iko bo denar ja za 
posamezne n a m e n e . " 

Metka Slanic. (Foto:OM) 

PRIORITETA NAJ BI 
OSTALA 
NESPREMENJENA 

Kateri projekti iz ptujske 
občine bodo imel i letos 
prednost? 

" V občini Ptuj obstajajo še 
zahtevki od 1991. leta in se 
b o d o uresničevali p o pr ior i te
ti, ki j o je v tem letu sprejela 
občinska skupščina, če ne bo 
prišlo do sp rememb . N a 
prvem mes tu je gradnja tele
fonske centra le in omrežja v 
krajevni skupnost i Des t rn ik , 
sledi gradnja oz i roma rekon
strukcija devet ih krajevnih 
cest, gradnja telefonskega om
režja v KS V i d e m ter 25 elek-
t roobjektov v različnih krajev

nih skupnostih. Zavedamo se, 
da bo v bodoče po t r ebno pri
praviti nove programe s po
dročja oskrbe z vodo. K temu 
nas spodbuja lanska suša, ko 
so presahnil i nekater i stalni 
vodni viri. T o vprašanje se j e 
pojavilo tudi na skupščini, ko 
smo razpravljali o poročilu o 
spodbujanju razvoja na demo
grafsko ogroženih območjih. 

Občine naj bi letos imele ob 
natečaju aktivnejšo vlogo, 
predvsem pri izbiri in delitvi 
natečajnih sredstev. G r e za 
uresničevanje zahtev posa
meznih občin, ki so bile neza
dovoljne z dosedanjo vlogo 
pri izvedbi republiškega na
tečaja." 

Kako se bodo sredstva do
deljevala? 

"Principi dodeljevanja sred
stev se načelno niso spremenili. 
Za občine so določeni deleži, ki 
izvirajo iz površine demograf
sko ogroženih območij in števila 
prebivalcev na tem območju. 
Gre za deleže od 0,03 do 6,13 
odstotka." 

Za katere namene? 
"Sredstva za spodbujanje raz

voja na demografsko ogroženih 
območjih so namenjena za sofi
nanciranje inicialnih razvojnih 
programov in refundiranja dela 
stroškov izvedbene dokumenta
cije, za sofinanciranje gospodar
ske infrastrukure, kreditiranje 
naložb v kmetije, kreditiranje 
dopolnilnih dejavnosti na kme
tijah, kreditiranje obrti in pod
jetij do pet zaposlenih in kredi
tiranje, podjetij. Kreditne pogo
je bo določila republiška vlada. 
Za zdaj pa ni predvideno, da bi 
se spremenili (10 let, 2 % obre
sti, devizna klavzula, zavarovan
je kredita, stroški servisiranja 
kredita). 

Kaj pa drugi natečajni po
goji? 

"Za dopolnilne dejavnosti na 
kmetijah bo potrebno predložiti 

investicijski program kot je to 
določeno v Navodilih za izdela
vo investicijskega programa 
manjših naložbenih projektov. 
Za vse naložbe bo potrebno 
predložiti gradbeno dovoljenje 
oziroma priglasitev, če gre za 
naložbo, za katero je po zakonu 
treba pridobiti enega od nave
denih dokumentov. Trajanje na
tečaja je en mesec, bistvene 
spremembe pa ministrstvo 
predvideva v zvezi z vlogo občin 
pri vlaganju zahtevkov. 

Pri ministrstvu za planiranje 
se bodo vlagali zahtevki za sofi
nanciranje inicialnih razvojnih 
programov in refundiranje dela 
stroškov izvedbene dokumenta
cije in sofinanciranje gospodar
ske infrastrukture. Za slednje 
vlagajo prijave samo občine, 
izvršni sveti občin pa določijo 
prioriteto investicij ter jih mo
rajo obrazložiti iz razvojnih in 
demografskih vidikov, pri tem 
pa upoštevati razvojne progra
me demografeko ogroženih ob
močij v občini. Pristojni občin
ski organi sprejemajo zahtevke 
za vse druge namene natečaja. 
Občine tudi same določijo ozi
roma izberejo organ, ki v času 
natečaja sprejema vloge. Ta tu
di sproti ugotavlja pravilnost in 
popolnost vlog ter pomaga od
pravljati morebitne nepravilno
sti. Po zaključku natečaja obči
ne same izberejo vloge, za kate
re menijo, da so najpomem
bnejše za razvoj na demograf
sko ogroženem območju ter 
zanje pripravijo kratko obra
zložitev. Ministrstvu za plani
ranje morajo izbrane vloge z 
ustrezno dokumentacijo in s 
kratkimi obrazložitvami pre
dložiti v 14 dneh po končanem 
natečaju. Pri izbiri vlog občine 
upoštevajo tudi sredstva, ki jih 
bodo iz svojih proračunov na
menile za spodbujanje razvoja 
na demografsko ogroženih ob
močjih." Spraševala: M G 

KONCERT AKAOEIHSKEGA PEVSKEGA ZS0ili 

Nliilagrfa 

V soboto se je ptu jskemu 
občinstvu v l e tnem reflektori-
ju minor i t skega samos tana v 
Ptuju predstavil Akademsk i 
pevski zbor T o n e Toščič iz 
Ljubljane. 

U v o d o m a so j ih s t remi pe 
smimi pozdravil i pevci Meša
nega mladinskega pevskega 
zbora SŠC iz Ptuja, ki so zape
li Gallusovo Egred ie tu r virga 
de radice lesse, Bachovo Bist 
du bei mir in Adamičevo Vsi 
so prihajali . Zborovodkinja 
Darja Ko te r je tokra t o m o 
gočila prvi nas top številnim 
novim pevcem zbora, ki so se 
v zbor vključili v jeseni . 

Akademski pevski zbor je 
pod vodstvom Stojana Kure ta 
svoj nas top začel z enoglasni
mi cerkvenimi pesmimi nezna
nih avtorjev v izvedbi ženske
ga zbora ob spremljavi klavir
ja in a capella, nadaljeval v 
stilu petja meniških bra tov z 
enoglasnim pet jem s pesmijo 

Kristus je rojen, na to pa na
daljeval z devet imi božičnimi 
pesmimi v angleščini. Najprej 
j e moški del zbora predstavil 
š t ir iglasno T h e first Noel , po 
t em p a j e v vsej polnost i zaz-
venela celotna zasedba zbora 
v vseh glasovih in vseh dina
mičnih pos topih . Posebno po 
zornos t j e vzbudila p r i redba 
pesmi Silent night, saj so se 
prep le ta le običajnemu ušesu 
znane harmoni je s sodobnimi 
ha rmonsk imi pri jemi, ki so jih 
pevci izvrstno interpret i ral i . 

V zadnjem delu koncerta je 
zbor predstavil še trinajst slo
venskih kolednic v glavnem v 
priredbi Ubalda Vrabca. 

Na željo občinstva v prepol 
ni dvorani so pevci akadem
skega pevskega zbora za za
ključek dofiali še pe sem Slava 
bogu na višavah in Ave Mar io . 

Koncer t je organiziral Tur i 
stični informativni center 
P tu j . F. Lačen 

G O V O R I S E . . . 
...DA hodi novopečeni držav-

nozborni poslanec in belobradi 
LDS lider v Orfeja po novem v 
spremstvu policaja. 

...DA je jugo-slovenski virus s 
strokovnim imenom zamuda 
okužil tudi člane občinske vlade. 
Njihovo stanje je akutno in traja 
od sklicanega do začetnega sejal-
nega časa vsaj 45 minut. Stroka 
je skupčinske poslance že cepila 
s sklepčnostnimi protitelesi, se
daj pa mrzlično iščejo še cepivo 
za izvršnike. Morda bi pomagalo 
domače zdravilo — budilka. 

...DA se je sobotne balonske 
fešte udeležilo okoli petsto ljudi. 
Vsi so bili povabljeni na pijačo, 
le malo pa je bilo i g r a n i h piv
cev. V poštev je namreč prišel le 
tisti, ki je imel kozarec s seboj. 

...Da je balonska botra z bir-
mancem odletela v nebo. Pri 
tem je pozabila, da baloni nima
jo voznega reda. Ko je pozneje 
prišla na službenoposlovilno 
fešto, se je morala seveda opra
vičiti: oprostite, balon je imel 
zamudo. 

...DA lahko pričakujemo v 
medijih zdravniški oglas približ
no take vsebine: iščemo 1875 do 
2500 glav pacientov. Ponudbe 
pod šifro "glavarina". 

...DA se je v ptujskem zoboz
dravstvu dogodil primer, ki ga 
sicer opisuje vic iz ginekološke 
ambulante. Ko je pacientka že 
lep čas zevala na zobostolu in 
od strahu skoraj omedlela, jo je 
v belo oblečen moški vljudno 
potolažil: "Gospa oprostite, da
nes ne vrtamo, ampak samo ma-
lamo." 

...DA v Ptuju znova oživljamo 
"dobre stare": OK ZKS Ptuj, OK 
SZDL, OK ZSMS in ostale 
družbenopolitične organizacije. 
Umetno dihanje in denar za 
preživetje do osžunosvojitve jim 
bo dal občinski proračun. (Glej 
plan porabe sredstev začasnega 
financiranja za obdobje januar-
marec 1993, točka 5). Nekaj pa 
bodo menda dobile tudi stranke. 

Konkurenca med konjičkarji 
Mars ika te r i č lanek objavljen 

v časopisu je deležen takšne 
ali d rugačne reakcije. Ker 
Tedn ik že nekaj časa objavlja 
"zmogljivosti" konjičkarjev, je 
bilo pr ičakovat i , da se bo 
kmalu oglasil nekdo , ki v do
ločenem konjičku zmore veli
ko več. Sicer pa rubr ika sama 
kliče po tekmovalni vnemi . 

T a k o j e p red kra tk im "p ro 
tes t i ra l" J anko Verl ič iz Ptuja, 
ko je prebra l , da ima zbiratelj 
vžigalnikov, ki je bil objavljen 
v Tedn iku okrog 400 pr imer 
kov. Reakci ja je bila več kot 

upravičena, kajti Janko je 
imel na dan "popisa" ob kon
cu lanskega leta natarJco 2450 
vžigalnikov. Lansko le to j e 
ogrožal državni rekord , za le
tos pa trdi, da ga bo zagotovo 
presegel. Svojo zbiralsko strast 
dopolpjuje tudi z zbiranjem 
starega orožja in drugih p red
metov. Številčno izstopajo ve-
te rne svetiljke, ki j ih bolj poz
n a m o kot š tu rmance . 

Torej kar se tiče reakcije, so 
vžigalniki "vžgali". Prav goto
vo to ne bo osamljen pr imer . 

S. Vičar JANKO VERLIČ 

V R E M E KLIČE POMUVPII 

Skoraj ni verjeti, da so tile vedri otroški obrazi ujeti v objektiv na pragu zimskih počitnic. Pa je 
tako. Igrala v ptujskem mestnem parku so bila čez minuli konec tedna polna otroške iivahnosti, 
in sonce je sijalo med suhe veje dreves, kot da bi hotelo čimprej priklicati pomlad, p^^^. Ch.rnec 

ORMOŽ 

Srečanje Priekov 
brez dr. Trstenjaka 

"Srečanje Priekov je namen
jeno promociji pokrajine. Na
stalo je iz skupnih prizadevaig 
občin tega območja in iz želje, 
da bi znane Prleke, ki imajo tod 
svoje korenine, povabili domov. 
V minulih letih smo namreč iz
gubili veliko dobrih strokovnja
kov, ki bodisi niso mogli dobiti 
dela zaradi ozkosti tedaigih 
oblasti ali pa, ker ti kraji, na 
robo razvoja, vrhunsklih stro
kovnjakov takrat še niso potre
bovali," smo izvedeli na novi
narski konferenci, ki jo je minu
li petek sklical ormoški občinski 
župan dr. Jože Bešvir. Ob tem 
je še povedal, da se letošnjega 
srečanja, četrtega po vrsti, zara
di nezgode, zlomil si je kolk, ne 
bo mogel udeležiti dr. Anton 
Trstenjak, ki bi mu ob tej pri
ložnosti podelili listino častnega 
občana občine Ormož. 

Zaradi odlašanja, da bo man
dat letošnjega srečanja Priekov 
dobila ormoška občina, se letos 
njeno gospodarstvo ne bo moglo 
predstaviti tako, kot bi se lahko. 
Bodo pa o tem temeljiteje raz
mišljali ob prihodnjem srečanju, 
ki bo v Ormožu ponovno čez štiri 
leta, smo izvedeli. 

Zaradi odsotnosti dr. Antona 
Trstenjaka bo predvideni pro
gram nekoliko okrnjen. Prire
ditve se bodo tako pričele šele v 
soboto, ko bodo ob 15. uri s pi
halnim orkestrom Ormož in 
ostalo dobrodošlico, ki jo znajo 
posebno prisrčno pripraviti v 
teh krajih, pričakali na ormoški 
železniški postaji posebni vlak, 
ki bo pripeljal v Ormož "Prleke 
iz vsega sveta", kot sami radi 
rečejo. Na ogled Ormoža ali pa 
prigrizek jih bodo popeljali or
moški študentje. 

Osrednja svečanost bo pote
kala v veliki dvorani doma kul
ture v Ormožu. Odlomke iz 
operet bo pela sopranistka 
Dunja Gunžer - Spruk, odlomke 
iz literarnih tekstov in pesmi 

prieških avtorjev pa bo predsta
vil gledališki igralec Vlado No
vak iz SNG Maribor, nastopil 
pa bo tudi dekhški komorni 
pevski zbor iz Ormoža pod vod
stvom Alenke Šalamun, or
moški arhitekt prof. Dušan 
Moškon pa bo prisotnim pred
stavil Ormož in njegovo uredi
tev v minuhh dvajsetih letih, za 
kar je pred več kot desetimi leti 
prejel Plečnikovo nagrado. Ob 
tej priložnosti bodo podeliH šti
pendijo iz štipendijskega sklada 
dr. Ajitona Trstenjaka prvemu 
ormoškemu študentu. 

Kot je navada, je glavni del 
srečanja namenjen družabne
mu delu. Ta bo potekal v or
moškem hotelu, ki bo tokrat v 
celoti zaseden. Gostom bodo 
postregli s prleško kolinsko ve
čerjo, v zgodnjih jutranjih urah 
pa bodo za izmučene želodce 
pripravili še kislo juho. Vse bo
do zalivali s pristnimi vini iz or
moških goric. Vino in domače 
dobrote bodo tudi na ogled in 
jrodajo v ormoškem hotelu, 
tjer bodo na prodaj serije or
moškega vinskega kozarca ter 
knjige, ki predstavljajo ormoško 
občino in ta del Priekije. 

Vzporedno z vsemi drugimi 
prireditvami bodo v soboto ob 
17. uri v skupščinski dvorani v 
ormoškem gradu predstavili še 
knjigo Priekija - Med griči slo
venskih goric. 

Da bodo imeli gostje na to 
srečanje tudi spomin, pripravlja 
ormoška vinska klet posebno 
polnitev visokokakovostnega vi
na v stekleničkah po 2 deci, s 
priložnostno spominsko etiketo. 

Vzdušje v ormoškem hotelu 
bo ta večer brez dvoma prijet
no, za to bosta ob dobri jedači, 
pijači, strežbi in prijateljskem 
klepetu, poskrbela še Vlado 
Novak in Lojze Matjašič iz Go-
rišnice. Vida Topolovec 
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Piše: Tjaša 
Mrgole-Jukič ZGODOVINA RELIGIJE ZA MLADl 
18. 

Se s p o m n i š S u m e r c e v in nj ihove p isave — k h n o p i s a ? T a 
kra t s em nap i sa l a , d a ni odkr t j e p isave e n k r a t e n i zum in , d a 
so p isavo o d k r i l a tudi d r u g a j uds tva . T a k o so si s tar i 
Eg ipčan i izmislili p o s e b n o p i savo , k jer so r isal i , oz. s l ikah , in 
t a k o p i savo i m e n u j e m o s l ikovno p i savo ali H I E R O G L I F E . 

Prav Eg ipčan i so bih l judstvo, ki j e i m e l o p o s e b n o vesel je s 
p i san jem. Hierogl i f i so n a s t e n a h , r i sbah , o b k ip ih , n a p a p i 
rusih.. . ( p a p i r u s j e p o d o b e n n a š e m u pap i r ju — Eg ipčan i t o 
rej n i so pisali v g l ino ko t S u m e r c i ) . Hierogl i f i so v g r o b n i 
cah, svetiščih, v k r s t a h — sarkofagih . . . 

K e r p a j e k u l t u r a s t a r e g a E g i p t a i z u m r l a , se j e p o z a b i l a t u 
di pisava. V m o d e r n i d ružb i ni b i lo č loveka , ki bi l a h k o raz -
vozljal t o č u d n o s l ikovno p i savo . Al i si p reds t av l j a š k a k o v e 
l ikega p o m e n a za r azkr ivan je z g o d o v i n e je b i lo r a zb ra t i p sa -
vo? M n o g o z n a n s t v e n i k o v se j e t rud i i l o , a z a m a n . 

Pa poglej kako zanimiva po t je vodila do razkrit ja te uganke : 
L e t a 1798 j e N a p o l e o n B o n a p a r t e p r i še l v Eg ip t ko t osva

ja lec , k e r j e b i l p a m e t e n č lovek in j e v e d e l v k a k š n o d e ž e l o 
gre , j e n a svoj p o h o d ob vojski vzel t u d i z n a n s t v e n i k e in r i 
sar je . Ver je l j e , d a bi z n j ihovo p o m o č j o l a h k o kaj v e č izve
del o Eg ip tu . V o j a k o m , ki t ega niso r a z u m e l i , so se učenjak i 
n a b o j n e m p o h o d u zde l i n e p o t r e b n o b r e m e , z a t o so j i h i m e 
noval i , to se b o š n a s m e h n i l - os le . T o d a ti osli so, k o so se 
vračal i iz E g i p t a nesl i n a ladje ve l iko večje b o g a s t v o , k a k o r 
so si ga nap len i l i vojaki , p a č e p r a v j e b i lo v z la tu in d r a g i h 
k a m n i h . M e d najzanimivejš imi s tvarmi j e bi l go tovo č r n o p o -
l i rani s t ebe r , k a m e n , ki so ga našl i b l izu m e s t a R e s e t t a , in ga 
tudi d a n e s i m e n u j e m o K A M E N I Z R E S E T T E . T a n a j d b a j e 
bila t a k o p o m e m b n a z a t o , k e r je n a njej vk le san t r i jezični 
nap i s in sicer s h ie rogl i f sko p i s avo , d e m o t i č n o p i savo ( to j e 
s t roeg ip tovksa p o š e v n a p i s a v a ) in g r š k o p i s avo - to r e j čitljivo. 

Z n a n s t v e e n i k i v E v r o p i so se t e g a ze lo razvesel i l i . Skriv
nos t p i save b o sedaj k m a l u r azk r i t a , a k a k o so se mot i l i . 

Č e p r a v s p o m o č j o p r e v o d a v grški jez ik , j e t o de lo l a h k o 
opravi l le geni j in F r a n c o z JEAN F R A N C O I S C H A M P O L -
LION. Bil j e i z r e d n o n a d a r j e n d e č e k , ve l iko in r a d se j e uči l , 
ze lo h i t r o si j e t ud i vse z a p o m n i l . Bi l j e p r a v a " b a n k a z n a n 
j a" . S 17 let i j e p o s t a l č l an a k a d e m i j e , k a r p o m e n i , d a se j e z 
učenca k a r na ravnos t i s p r e m e n i l v p ro fesor j a . Se ti ne zdi t o 
frajersko, n o saj s e m ti r ek la , d a j e bil geni j . 

Kako je tore j uspelo raziskati skrivnost pisave n jemu? Tore j , 
tudi Chapol l ionu j e bilo takoj j a sno , kakor j e tudi tebi , da nar i 
san ptič p o m e n i pač ptič, nar i sana kača, kačo. . . n ap r imer takole: 

Poiskusi napisat i svojo le tnco rojstva, ali ti g re? Ni težko, kaj? 
Kaj p a j e p o t e m t a k o z a m o t a n o , m e b o š vp ra ša l . P r a v 

C h a m p o l l i o n je ugotovi l , d a so s i m b o l e (npr . n a r i s a n a k a č a 
— ber i kača ) Eg ipčan i uporab l j a l i t ud i ko t č rke (npr . na r i sa 
na kača p o m e n i t ud i č rko D ) . D o b r a f inta ka jne? . A m p a k t o 
še ni vse . Pisal i so le sog lasn ike , s amog la sn ik i p a so se j im 
zdeli l e p o sami p o sebi u m e v n i (np r . za b e s e d o D O M bi na
risali k a č o - č r k o D in sovo — č r k o M , t o re j D M — samog la 
snik ni zap i san , t a k o j e sicer t o l a h k o d o m , l a h k o p a j e tud i 
d im. H a , za e g i p č a n s k e g a p isca t o ni b i lo t e ž k o , s icer p a 
i z r edno z a m o t a n o z« t i s tega , ki se j e m o r a l n a novo -naučiti 
te že mr tve p i save . ^ 

T a k o b e r e m o d a n e s eg ip tovke h ie rog le fe : 

N o , kaj p rav iš , se ti zdi naša p i sava enos t avne j ša? M e n i tu
di. S pe t indva j se t imi Čisto p r e p r o s t i m i znak i , ki so sestavljeni 
iz čr t ic l ahko n a p i š e m o vse , čis to vse k a r h o č e m o . Ali ni t o 
p r e k r a s n o ? T e g a , da bi imel vsak glas en znak, t e g a so se 
domisl i l i l judje, l judstvo, ki j e m o r a l o ve l iko p isa t i — in t o 
n e versk ih zap i sov ali e p o v a m p a k p i sma , d a p r a v si p r e b r a l 
p i sma . T o so bili F E N I C A N L Živel i so bl izu m e z a p o t a m s k i h 
l judstev, p o d o b n a sta bi la tudi njihov jez ik in ve ra . K e r so b i 
li F e n i č a n i odl ični t rgovci in so ve l iko po tova l i , so bili t ud i 
ve l iko z d o m a . D o m o v so pisal i p i sma , ve l iko p i s e m ( tud i ti 
bi j ih h o t e l m a m i , p a atiju, b r a t o m in ses t ram. . . ) pojavi la se 
j e p o t r e b a z a č imprep ros t e j šo p isavo t a k o , da so se j e l a h k o 
h i t r o n a u č i h vsi, ki so t o želel i . Fen i čan i so to re j iznašli p isa
vo, ki j o u p o r a b l j a m o še d a n e s . Pomis l i , ce lo n e k a t e r e č rke 
so o s t a l e cel ih 3000 let skoraj i s te . 

Se ti zdi t o zan imivo? R e s j e , d a sva skren i la iz naj ine po t i , 
t oda , sedaj veš od kod izvira n a š a p isava in p r e p r i č a n a sem, 
d a t ud i F e n i č a n o v ne b o š pozab i l . 

Etnološka topografija 
občino Oimož 

v okviru Pokraj inskega mu
zeja Ptuj po teka na področ ju 
občine O r m o ž intenzivno et
nološko d o k u m e n t a r n o — ra
ziskovalno delo. T o delo t e 
melji na izdelavi e tno loško — 
topografske študije občine 
O r m o ž in se navezuje na slo
venski e tnološki projekt : 
" E T N O L O Š K A T O P O G R A 
FIJA S L O V E N S K E G A E T 
N I Č N E G A O Z E M L J A — 
N A Č I N Ž I V L J E N J A S L O 
V E N C E V 20. stol". 

E tnološka topografija je 
širok projekt . Z a t o p o t e k a et
nološko - topografska študija 
občine O r m o ž p o posamezn ih 
fazah. De lo na izdelavi E T -
S E O O r m o ž se je začelo sredi 
leta 1992. Z a topografsko ob
delavo so bila določena izbra
na območja: mes to Ormož , 
KS Velika Nedelja , KS T o 
maž, KS Središče in KS Mi
klavž pr i Ormožu . Vsako iz
b r a n o območje bo p o t r e b n o 
posebaj obdela t i in raziskati . 
Rezul ta t i posameznih faz razi
skav pa b o d o na koncu zdru
ženi v celoto. Za to bo tud i ra
ziskava in izdelava p ro jek ta 

E T S E O Ormož ves čas pote
kala pod e n o t n o me todo dela. 

De lo na izdelavi etnološke 
topografije je sestavljeno iz 
raziskovalnega — študijskega 
in te renskega dela. T o temelji 
na zbiranju in raziskovanju li
t e r a tu re in virov ormoškega 
območja . Sodelovanje pa po
teka tudi z informatorji na te
renu , saj so bile izdelane tudi 
vprašalnice zanje. Z izdelavo 
E T S E O — Občina O r m o ž so 
bile obveščene tudi institucije 
na področju občine Ormož in 
z njimi že ves čas dobro sode
lujem. 

Posamezni segment i e tno
loške topografije so že obdela
ni in b o d o osnova za nadaljno 
raziskavo in dokončno izdela
vo E T S E O — Občina Ormož. 
Časovno bi naj bil ta projekt 
real iz i ran v enem do dveh le
tih. Rezu l t a t projekta bo izde
lava: "E tno loške topografije 
Slovenskega e tničnega ozem
lja — Občina Ormož" . Rezul
tat i pa b o d o predstavljeni tudi 
v obliki razstave. 

Nevenka Korpič 
Pokraj inski muzej Ptuj . 

KULTURNI KRIŽEMKRAŽEM 
PTUJ * V r o m a n s k e m palaciju gradu je še na ogled 

razstava Pokraj inskega muzeja Ptuj in Arheološkega mu
zeja Z a d a r Naki t - magična m o č obl ike . 

PTUJ * D o februarja j e še ne ogled razstava Srečanje z 
Jutrovim na ptujskem gradu . 

PTUJ * V Ljudski in študijski knjižnici je na ogled raz
stava ob 80 letnici pisatel ja Ivana Pot rča . 

PTUJ * V Galeri j i sv. Jurija razstavlja slikar G o r a n 
Horva t iz Rečice ob Savinji, 

PTUJ * V baročn i dvorani minor i t skega samos tana bo 
v nedel jo , 31 . j anuar ja ob 19. uri dobrode ln i koncer t 
božičnih pesmi, M e š a n e g a pevskega zbora sv. Trojice v 
Halozah . Di r igen tka j e Mari ja Feguš . 

5 5 . Bogovi rim^ice 
Poetovione 

Med prvim in četrtim stoletjem je imela 
rimska Poetoviona d o k ^ pisano etnično po
dobo. Ob italskem prebivalstvu so bili tu še 
romanizirani keltski staroselci, trgovci iz 
vzhodnih in zahodnih provinc ter uradniki 
in sužnji z grško govorečega Vzhoda. Zato 
je bila tudi duhovna podoba ljudi v mestu 
precej raznolika. Častili so najrazličnejše 
bogove in božanstva. V tej rubriki j ih želi
mo bralcem v sliki in besedi predstaviti na 
poljuden način. Fotografije: Bine Kovačič. 

IZIDA 
IN SERAPIS 
(nadaljevanje) 

Serapis je bil na nek 
način vključen tudi v mi-
traično vero. Med sedmimi 
stopnjami svečenikov se 
najvišja imenuje pater 
(oče), njegov simbol pa je 
prav Serapis. Tako pozna
mo reliefno upodobitev z 
napisnega posvetilnega 
kamna v III. mitreju v Ptu
ju (Zg. Breg), kjer je prika
zan z rogom izobilja v des
nici. 

Čaščenje Serapisa in Izi
de je v Poetovioni izpriča
no kar nekajkrat. Tako po
znamo Serapidu posvečen 
kamen, ki je danes vzidan 
v severno steno mestnega 
stolpa. Postaviti ga je dal 
zaradi zaobljube Epaphro-
dit, knjigovodja — suženj 
nekega uradnika Aleksan
dra. Na stranicah so prika
zani atributi, na levi strani 
palmove vejice, na desni 
pa glasnikova palica (cadu-
ceus). 

Gališka palica (ali morda si-
strum) Je bila poleg palmove 
vejice atribut eglpčansko-
grikega boga Serapida. ki se Je 
delno uveljavil tudi v rimskem 
svetu. Na Ptuju Je Serapidu po
svečen zaobljubni kamen vzi
dan v severno steno mestnega 
stolpa (Povodnov muzej). 

V galeriji sv. Jupjja se predstavlja Goran Horvat 
Letošnjo razstavno dejav

nost je Galerija sv. Jurija pr i 
čela z razstavo likovnih del 
G o r a n a Horva ta iz Rečice ob 
Savinji. G o r a n Horva t je di
plomiral na Fakul te t i za s t roj
ništvo v Ljubljani, je član Dru 
štva samostojnih kul turn ih de
lavcev in Druš tva l ikovnih 
umetnikov. Ni naključje, da se 
ukvarja s slikarstvom, saj j e 
njegov oče Jože Horvat -Jaki . 

Profesor Rafko V o d e b je o 
slikarstvu G o r a n a Horva ta za
pisal: "Znači lnos t Goranove 
umentos t i j e dramat ičnost . 
Njegova močna umetniška 
osebnost ljubi dejavnost in na
sprotja, ka r j e m e d drugim 
očitno iz ekspresionis t ičnih: 
prvin njegovega sloga, zlasti v^ 
risbi in barvah. Ču t za drama-] 
tičnost se kaže najprej v izbiri 
motivov. Rad ima pr izore , 
kjer se nekaj dogaja (vojaški 
pohodi , bi tke, mučeništvo, vi
har na morju) , p a tudi na vi

dez mi rn im pr izorom (Pavel v 
ječi, apostol Janez na P a t m o -
su) zna vtisniti razgibanost . 
T o doseže najprej z risbo, ki 
j e ekspresionis t ična, ki p a j e 
vseeno jasna in čista, brez 
oh lapnos t i in madežev. Gra 
fični skelet slike je vedno raz
viden in j e glavna, nosi lna 
prvina kompozici je . 

Ekspresionis t ične so po 
večini tudi barve in njihov na
nos: prevladujeta vijolična in 
zelena ( tudi modra ima zelen
kast od t enek ) , nanaša p a j ih 
naglo in odločno, izrazito..." 

Erailijan Cevc pa je zapisal: 
"...Če se je mladi Horvat umak
nil očetovi slikarski tirnici, je po 
lastni, a vsporedni, zašel v sur- ' 
realistične sanje dežele, ki soj 
jih zakoličili mojstri kot napri-j 
mer Maks Ernst, Yves Tanguy,j 
R e n e Magritte, Richard Oel - ' 
tze. In najbrž ni le slučaj, da tu
di med temi in sorodnimi ne 
manjka samorastnikov." I 

O d leta 1973 do leta 1992 je 
imel Goran 48 samostojnih 
razstav od Ljubljane, prek Ra
ven na Koroškem, Šoštanja, 
Velenja, Maribora , Rogaške 
Slatine, Lendave, Dobrne , 

Žalca, Slovenskih Konjic. M o 
zirja do Kolna in Singena v 
Nemčiji in Salzburga v Avstri
ji. Njegove slike so na ogled v 
Galeriji sv, Jurija do 15. fe
bruarja . N a V 

V Galeriji sv. Jurija so odprli razstavo Gorana Horvata 
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I mar i f l i co in pjramido nad škodlj ivo s e v a m i 
Zdravje je kakovost, za ka

te ro se splača vsak napor pa 
četudi pri tem človek prihaja v 
nasprotje s t radic ionalno na
čelnostjo, s ka te ro lahko in 
more zdraviti samo zdravnik. 
Z bioenergijo in radiestezijo 
se da v nekater ih pr imer ih po 
magati tudi bolnikom, ki j ih je 
medicina že odpisala . Nikakor 
pa j ima ne m o r e m o pripisat i 
vsemogočnost i in izhoda v 
vsakem pr imeru . 

Bionergija mi je bila tuja 
vse do naključnega srečanja z 
znano rusko b ioenerget in jo 
Galo . Dvomi po seansi so se 
razblinili v pogovoru z neka te 
rimi, pri ka ter ih je njena moč 
rok pomagala . P o zapisu v 
časopisu so me poklicali š te
vilni bolniki, ki so se zdravili 
bodisi pr i njej, bodisi pr i slo
venskih b ioenerget ik ih . M e d 
slednjimi sta posebej znana 
Ivan Lah iz Vel ike Nedel je in 
Ivan Pire iz Hras tn ika . 

Oba sta bolj ali manj pove-
zavana s številnimi Ptujčani . 
Ivanu Pircu je še posebej hva
ležna Ptujčanka, ki j e vrs to let 
bolehala za hudo as tmo. Sko
raj ni bilo dneva, da bi ne ime
la astmatičnega n a p a d a . Na
ključje je hote lo , da je obiska
la Pirca na eni do njegovih se-
ans v Ptuju. Samo štirje obiski 
so bili po t rebni , da je h u d a 
bolezen izginila. Od takra t so 
minila skoraj tri le ta . O bolez
ni ni duha in sluha, zdravje se 
ji je povrnilo, za to je želela, 
da bi za njene izkušnje z b ioe
nergijo izvedeli tudi drugi, saj 
poskusit i ni greh. 

Ivana Laha sem prvič sreča
la p r ed leti, ko j e Vel ika N e 
delja praznovala svojo 750-let-
nico. Že takra t mi j e pr ipove-
dal o svoji borbi z rsdcom, ki 
ga je v prvi vrsti premagal s po
močjo u radne medic ine , p re 
cejšen delež zaslug za njegovo 
povrnjeno zdravje p a imata 
bioenergija in radiestezija. 

" Imunokemote rap i j a mi je 
zaustavila razvoj raka, sam p a 

sem si zaščitil najprej posteljo, 
za tem hišo, pozneje pa še se
be, da sem zaščiten povsod, 
kjer se nahajam. Še vedno p a 
hod im tudi enkra t l e tno n a 
preg lede v Ljubljano". 

Z A R A D I B O L E Z N I 
S E J E P R I Č E L 
U K V A R J A T I 
Z B I O E N E R G I J O 
IN R A D I E S T E Z I J O 

Kdaj ste se pričeli ukvarjati 
z radiestezijo in bioenergijo? 

"V času zdravljenja z imu-
nokemote rap i jo sem se vpisal 
v tečaj za radiestezijo in b ioe-

Ivan Lah 

nergijo. Predavatel j je ugoto
vil, da imam veliko sposob
nost za radiestezis ta in še več
jo za b ioenerget ika . Sklenil 
sem, da se bom poleg doma
čega dela, pričel ukvarjati tudi 
z radiestezijo, bioenergi jo p a 
b o m opust i l . Zgodi lo p a se je 
d rugače . Na prigovarjanje ne
ka te r ih ljudi sem začel dajati 
b ioenergi jo s polaganjem rok. 
U s p e h i so se vrstili, kar mi j e 
dajalo upanje . Kot radiestezist 
sem najprej postavil postelje 
zunaj močnega sevanja in j ih 
zaščitil s s lamarico. Po tem 
sem j ih zaščitil tudi z alumini
j as to folijo. S t em so bile 

zaščitene samo postelje. Ved
no bolj pa sem razmišljal, ka
ko bi zaščitil vse stanovanje. 
Uspe lo mi je najti način za 
zaščito hiše, gospodarskega 
poslopja, celo njive in vino
grada. T o je piramida, v kate
ro sem vgradil p r imerno tulja-
vico. Skoraj sočasno sem raz
vil kozmični ojačevalec, kate
rega lahko nosimo s seboj. Z 
njim odklanjamo škodljiva se
vanja v p remeru enega do ne
kaj metrov. Na ta način smo 
zaščiteni povsod, kjer se naha
j amo. Kozmični ojačevalec 
sem poimenoval " M A R J E T I 
CA", ker ima podobno obliko. 

Pr i ugotavljanju delovanja 
"mar je t ice" so sodelovali: 
mag. Davor in Savnik iz Lju
bljane, prof. diplomirani inž. 
Josef Seiser iz Dunaja , dipl. 
ing. el. Franjo Geč iz Slovenj 
Gradca . R a z e n gospoda Sei-
serja smo vsi člani slovenske
ga društva za meri lno in p ro
cesno tehniko . Inšt i tuta za ra-
diometri jo v Ljubljani. 

Š K O D L J I V O 

Kako je s škodljivim sevan
jem in od kod prihaja? 

"Na zemeljski obli ni kraja, 
kjer bi ne bilo sevanja. So pa 
manjše površine, kjer zaradi 
medsebojnega delovanja ra
zličnih sevanj zdravje spodbu
jajo, ali pa so zdravju posebej 
škodljiva. Absolutnega ničel
nega sevanja v naravi ni, lahko 
pa ga s tehničnimi pripomočki 
ustvarimo ali pa omilimo. 

Sevanje se spreminja po jako-
sti m krajih. Občasno je na ne
katerih mestih in v nekaterih 
obdobjih zelo močno, kar se na 
primer na cestah odraža v črnih 
točkah. Takšno črno točko poz
nam na križišču glavne ceste 
Ormož-Ptuj s cesto Osluševci-
Podgorci. Na tem mestu so se 
člani neke družine celo štirikrat 
ponesrečili, k sreči ne smrtno. 
Za druge pa so se nesreče kon
čale bolj tragično. Tisti, ki so 
preživeh pravijo, da niso niče
sar videli. Podobno križišče je 
tudi cesta Domava-Ptuj z želez
nico Ormož-Ptuj. Podobnih 
"črnih točk" je še veliko. Motil-
no v okolju delujejo vodne žile 
ali tokovi, geološki prelomi ali 
prepadi, geološke plasti, naha
jališča premoga in drugih rud, 
geološka formacija s povečano 
radioaktivnostjo, različne glo
balne mreže in podobno." 

Ali lahko takšne tokove na 
nek način občutimo? 

"Radiestezis t i uporabl jamo 
za merjenje omenjenih tokov 
nihala, an tene L, biosenzorje, 
bajalice in drugo. 

V stanovanjih občut imo 
močna škodljiva sevanja na 
več načinov: v postelji slabo 
spimo, zjutraj smo utrujeni. 
Ponoči se zbuduno tudi do šti
rikrat, včasih m o r a m o na vo
do, zjutraj pa močno zaspimo. 
I m a m o moreče sanje. Otroci 
močijo posteljo, nemi rno spi
jo , se razkrivajo, speči blodijo 
naokrog, posebej še, če nanje 
sije mesec, škripajo z zobmi, 
imajo mišične krče, nimajo 
apet i ta , v šoli s labo sledijo, 

posebej , če je na mes tu v ra
zredu, kjer sedijo, močno se
vanje. T a k e pr imere ponavadi 
spremljajo glavoboli. V t rebu
hu imajo občutek napetost i , 
kakor, da bi pojedli nekaj , kar 
napenja. Napetos t v nekater ih 
pr imer ih spremljajo bolečine 
v spodnjem delu t rebuha, v 
dimljah. Zdravila v takih pri
merih slabše delujejo. Noge 
na takih mestih bolijo in 
včasih celo rahlo otekajo. Na 
taka mesta nočejo psi. Prav 
radi pa se na njih valjajo 
mački. Tam, kjer mački smejo 
v stanovanje oziroma v spalni
co, se najraje vležejo na me
sta, kjer je sevanje najmoč
nejše. P o d o b n o kot človeku se 
dogaja živini — kravam, svin
jam, kuranm, ovcam in podob
no. Krave težko brejijo, občas
no pr ide do splavov, dajejo 
manj mleka pi tanci porabijo 
več hrane . Kjer je močno se
vanje tudi ni lastovk in štor
kelj. Škodljivo sevanje pa lah
ko ustvarimo tudi s kombina
cijo barv," 

MAČKJ S E N A J R A J E 
Z A D R Ž U J E J O T A M ; 
K J E R J E S E V A N J E 
N A J M O Č N E J Š E 

Lahko mesta, kjer se pojav
ljajo škodljiva sevanja, za
ščitimo? 

"To lahko nared imo. Dolgo 
časa so ljudje spreminjali lego 
postelj v spalnicah ali pa j ih 
celo zamenjevali po sobah. 
Učinek je bUo zelo redko do
sežen ozi roma dober , ravno 
zaradi tolikih mrež , ki sem j ih 
že opisal, Tu in tam pa se celo 
najde rahlo zdravilno sevanje, 
v kater i od sosednjih sob. 
Poudar i t i želim, da bi tudi pr i 
nas moral i doseči to , da bi ra
diestezist p r e d vsako gradnjo 
najprej pregledal parce lo in 
ob tem ugotovil, ali je p r imer 
na za stanovanje. N e smemo 
pozabit i , da smo v stanovanju 
skoraj polovico časa, v postelji 
p a preživimo eno tret j ino svo
jega življenja. Včasih so bile 
hiše grajene iz takih mater ia
lov, ki so škodljiva sevanja za
virali (slama, les, s lamarice, 
s lamnata s t reha) , na gradbišča 
g a so najprej odnesli mravlje. 
Ce so ostale, pros tor ni bil 

Ivan Lah ugotavlja negativno sevanje (Foto: M. Ozmec) 

pr imeren za stanovanje, če so 
odšle je bila parcela p r imerna 
za gradnjo stanovanja oz i roma 
hiše. 

V zadnjem času se je pojavi
la cela vrsta pr ipomočkov za 
odklanjanje škodljivega sevan
ja. Jaz uporabl jam prot i ško
dljivim sevanjem pi ramido, v 
kater i je vgrajena posebna tul-
javica, ki škodljiva sevanja od
klanja. Od njene velikosti je 
odvisno, kakšen p remer se
vanja odklanja. Uspelo mi j e , 
da sem šdkoljivo sevanje od
klonil v dolžini pol k i lometra . 
T o pr ide v poštev predvsem 
pr i njivah in vinogradih. Tako 
kot vpliva škodljivo sevanje na 
človeka in neka te re živali, 
vpliva tudi ne nekatere kul tu
re (vinska trta, krompir , pše
nica, koruza) . Z doda tkom 
kozmičnega ojačevalca, ki je 

prav tako moj izum, pa odgan
j a m o fazane, pt iče in v manjši 
mer i tudi s m e . V tako geo-
mant ično cono ne pr idejo vi
rusi, bacili, ke r se v njej ne 
počuti jo dobro , za to se takih 
polj izogibajo. 

Zašči ta s takimi p i ramidami 
je p r imerna tudi v tovarnah in 
drugih večjih obra t ih za vse 
delavce. Kjer pa to ni mogoče 
doseči pri vodstvu, se lahko 
vsak posmezni delavec zaščiti 
z "marje t ico" . V nekaj p r ime
rih j e takšna zaščita že p o m a 
gala l judem, ki delajo na t ra
ku. N o r m o brez težav p rema
gujejo celo do 27 odstotkov, 
prej le do 12, p a to z veliko 
muko . Podobn i lepi rezul tat i 
so bili doseženi pri kokošjih 
ozi roma piščančjih farmah — 
manj ali celo nič pogina, večji 
pr i ra tek, os tanek krmil, pr i 
kravah molznicah p a se j e pr i
reja mleka povečala tudi do 
20 odstotkov in podobno ." 

Ali se lahko s piramido in 
marjetico zdravijo Ijud^je? 

"Lahko . P r imerov je veliko, 
naštel j ih bom le nekaj . S p o 
močjo p i ramide , v ka te r i j e bil 
vgrajen kozmični ojačevalec, 
mi je dvakrat uspelo odpravi t i 
ledvične k a m n e . Obolela ose
b a si je t r ikrat dnevno dajala 
sondo iz p i r amide na obole lo 
mes to — ledvice, V deset ih 
dneh so se izločili štirje kam
ni, pozneje p a še en, Cez pol 
le ta se je to ponovi lo . N a enak 
način so se kamni izločili, b o 
lečine so p reneha le . Sonda j e 
pr i omenjeni osebi ostala, ta 
j o še uporabl ja občasno, kar 
p a po vsej verjetnost i zavira 
rast kamnov. V d rugem pr i 
m e r u sem pomaga l osebi, ki je 
bila tik p r ed oparaci jo . P o 
dobne rezul ta te sem dosegel 
p r i usekih v križ. Z odvzemom 
škodljivega sevanja, doda tkom 
blagodejnega sevanja je obo
leli ozdravel , vstal in normal 
n o hodil b rez bolečin. Usek i 
se niso več pojavili. 

Ljudje so mi povedali , da si 
dajo "mar je t ico" na boleče 
mes to in da bolečine izginejo: 
pr i zobobolu čez dvajset mi
nut, v kolku čez dva dni, v me 
hurju čez dva do tri dni in p o 
dobno," 

N I H A L O P O K A Ž E 
P R I Z A D E T O S T 

Kako je s polaganjem rok 
na obolela mesta? 

"Pr i tem delu kaže, da ima 
vsak b ioenerget ik svoj način 
dela. Jaz na p r imer najprej 
ugotovljam, ali ima pr izadet i 
odpr t e energijske cen t re . Če 
tega ni, lahko pr ičakujem v 
določenem delu telesa pr iza
detos t brez bolečin ali pa pr i 
zadetost z boleč inami . To mi 
pokaže nihalo. Vede t i je t re 
ba, da ima vsako telo, vsak 
p r e d m e t svoje sevanje n« do
ločeni frekvenci. T a k o je tudi 
pr i človeku, V p r imeru priza
detost i nekega o rgana ali uda 
je ta frekvenca d rugačna od 
osnovne. Nas top i razlika, ki j o 
nihalo ali an t ena L takoj p o 

kaže . Pr i malih odklonih ose
ba še ne čuti bolečine, pri 
večjih že nastopi , kar pa je tu
di odvisno od občutljivosti po
sameznika . T a k a odstopanja si 
zapomnim in začnem odstran
jevati škodljivo sevanje in s 
tem odpi ra t i energijske centre 
ali čakre kot jih radi imenuje
mo . Po tem pos topku pričnem 
dodajat i energi jo na pr izadeta 
mesta . T o počnem s pomočjo 
p i ramide , ki ima vgrajen mo
čan kozmični ojačevalec. Na 
ta način sebe ne utrujam, pi
ramida p a opravi to skoraj 
enako dobro , kot če bi delal z 
rokami . Po določenem, času, 
ko oseba ne čuti več nobenega 
p r e toka energije , p i ramido 
odklopim. Oseba se počuti 
svežo, p re ro jeno , dobi obču
tek kot da je lažja. Nek moški 
mi je celo dejal, da se počuti , 
kot da bi bil v vodi, tako je la
hek." 

z ^ ^ ^ j e n j e T " * ^ 
b i o e n e r g i j o j e 
o d v i s n o o d o k o l j a 

Kolikokrat pa je potreben 
obisk pri bioenergetiku? 

"Težko je odgovoriti na tako 
vprašanje. Pri mladih ljudeh je 
ponavadi dovolj en obisk, če 
bolezen ni zastarana. Drugače 
pa je pr i starejših, za katere je 
prav, da pridejo nekajkrat. 
Vse je odvisno od okolja, v ka
te rem živijo, od stopnje bolez
ni in osebnega prizadevanja. 
To poudar jam že zaradi tega, 
ke r sem začel bioenergijo 
kombini ra t i z zdravljenjem z 
zdravilnimi zelišči p o knjigah, 
danes že pokojnega pa t ra Aši-
ča in p o knjigi GHna zdravi — 
moč žive gline, ki sta jo napi
sala zdravnika — Jeanet te in 
R a y m o n d Dextreit ." 

Bioenerget ik in radiestezist 
Ivan Lah je doma v Veliki Ne
delji številka 3, telefon 718-
118. Vesel bo, če ga boste po
klicali in ga prosili za nasvet. 
Svoje dosežke pr i zdravljenju 
z bioenergi jo si p r idno zapisu
je , želi, da bi j ih pr iznala tudi 
u r adna medicina . 

Pogovarjala se je: 
Majda Goznik 

Odgovor na 
polemil(o 
o kozmični 
ekologiji 

Spoštovani gospodi Silve
ster Vogr inec , vesel sem, da 
ste opazili moj ugovor na 
prvi del vašega članka o 
Zemlji kot živemu bitju, ki 
j e bil odpos lan na ured
ništvo Tedn ika več kot tri 
t edne p red njegovo objavo. 
Oči tno ste se že p r ed njego
vo objavo seznanil i z njego
vo vsebino, kajti v vaši pred
zadnji nadaljevanki nisem 
več zasledil napak, ki sem 
vam jih bil očital, kar me ze
lo veseli in kar je tudi bil 
edini n a m e n mojega kri
tičnega pisanja. 

Menim, da Tednik ni pri
m e r e n p ros to r za s t rokovne, 
oz i roma znanstvene polemi
ke, zato vam predlagam, da 
se z njimi preseliva na strani 
Obzorn ika za matemat iko , 
fiziko in as t ronomijo, ki ga 
izdaja ljubljanska Fakul te ta 
za naravoslovje in tehnolo
gijo ali na s t rani E lek t ro teh
ničnega vestnika, ki ga izda
ja ljubljanska Fakul te ta za 
e lek t ro tehn iko in računal
ništvo. Pričakujem, da boste 
prvi č lanek napisali vi in vas 
lepo pozdravljam. 

D r . Adolf Žižek, dipl.inž. 

RADIESTEZIJA KI ŠARLATANSTVO! 
Oglašam se v zvezi s prispevkom dr. Adolfa Žižka, ki me je 

kot stanovski kolega (sem magister elektronike) precej ra
zočaral. Njegov odnos do dela g. Silvestra Vogrinca je skrajno 
neprofesionalen in nekorekten. Sedem let živim v Grazu in se z 
radiestezijo ukvarjam tako poklicno, kot znanstveno. Rojstni 
Ptuj in starše obiskujem enkrat mesečno ter preko Tednika 
ostajam v stiku z dogajanji v ptujski občini. 

Prizadelo me je nerazumevanje dr. Žižka do novih raziskoval
nih tokov na področju elektronike in naravoslovja. Zato upam, 
da bom s tem člankom vsaj nekoliko prispeval k bolj jasnim vti
som. Radiestezija je veda, ki se ukvarja z merjenjem geopato-
loških, kozmičnih in bioenergetskih žarčenj. Kaj danes pomeni
jo geopatološka sevanja 2^mlje in bioenergetska sevanja živih 
bitij (podrobneje g. Vogrinec v PT z dne 23. 12. 1992), nam je 
precej znano. Najbolj aktualna uganka so kozmična sevanja, ki 
prihajajo iz širnega vesolja. Ta imajo velik vpliv, morda celo 
usoden, na naša življenja. Čeprav se je ustalil termin kozmična 
energija, gre za spekter različnih energij. Radiestezija jih zazna
va sedem (osebno menim, da jih je še več). 

Kozmične sile so energetski vir prihodnosti . V času, ko se 
razpoložljivi energetski viri tanjšajo, se še posebej ne bi smeli 
mačehovsko obnašati do novih. Nahajamo se na pragu revolu
cionarnega odkritja; takšnega, kot je bila atomska energija. Za
vedam se, da so to danes šele hipoteze, vendar v znanstvenih 
krogih dobivajo čedalje več podpore. Znanost je tista sila, ki 
ruši naše omejene predstave o svetu in tisti, ki ji ni sposoben 
slediti, bo deležen vsega posmeha svojih potomcev. 

Tako, kot sta se pred desetimi leti v medicini uveljavih aku-
junktura in akupresura, se dandanes uveljavljata radiestezija in 
jioenergija. Obe mejni znanstveni vedi imata svojo metodo in 
predmet raziskovanja. Vendar je zanju, zraven ustrezne teore
tične podkovanosti, potrebno imeti tudi nekaj naravnega daru. 
Temu pravimo bioenergetska in radiestezijska občutljivost. 
Evropsko merilo, ki velja za najvišji nivo bienergetske občutlji
vosti, znaša temperaturno razliko v dlaneh, v obsegu 4C. V kon
troliranih laboratorijskih pogojih sta jo izrazila mr. Drago 
Plečko in g. Janishewski. 

M O J E I Z K U Š N J E Z R A D I E S T E Z I J O 

Z radiestezijo sem se spoznal kot študent na fakulteti, nakar 
je postala področje mojih raziskav. Z njo se ukvarjam dvanajst 
let. Za različna avstrijska, zahodnonemška in britanska podjetja 
sem opravil številna merjenja na področju gradbeništva in 
iskanja rudnin. Pri slednjem je odgovornost še posebej velika. 
Če na primer napačno locirate potencialno najdišče, naročnik 
pa začne z dragimi izkopavanji, potem ste se poklicno onemo
gočili za zmeraj. Zato je radiestezija, ki jo izvaja dober radieste
zist, izredno natančna. Drugače si v poslovnem svetu ne bi mo
gla izboriti položaja, ki ga ima. Nadaljevanje na strani 11. 
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SIMON TOi»UiK - POSUkHBC V OUŽAVNEM SVBTU 

Brez kmet^tva ni državei 
Simon T o p l a k , ro jen 1940 

le ta v Mos t ju , v d ruž in i z 11 
o t rok i , se l a h k o pohva l i z 
do lgo l e tn im po l i t i čn im u d e j -
s tvovanjem: p o k o n č a n i | 
kmeti jski šoli l e t a 1958 j e j 
pos ta l p r e d s e d n i k m l a d i h z a - | 
d ružn ikov , ž e l e t o k a s n e j e j 
p a č lan u p r a v n e r g a o d b o r a 
t a k r a t n e K Z Ju r š inc i . N jego
va z a d r u ž n a p o t se j e n a d a l 
jeva la v s a m o u p r a v n i h o r g a 
nih Kmet i j ske z a d r u g e v P tu 
ju , sode lova l je p r i združi tv i 
in razdruž i tv i z a d r u g e s 
k o m b i n a t o m , m e d t e m p a j e 
delal v d e l a v s k e m svetu 
Kmet i j skega k o m b i n a t a P tu j . 
Bil j e o d b o r n i k v skupšč in i 
obč ine P tu j , p a de l ega t v r e 
publ iški s k u p n o s t i za zd rav 
s tveno zava rovan j e k m e t o v . 
Ž e o d le t a 1962 ak t ivno de l a 
v Krajevni s k u p n o s t i Ju r š in 
ci, vseh t r i de se t l e t j e bi l v 
n j e n e m vods tvu . D a n e s je še 
v e d n o č lan u p r a v n e g a o d b o 
ra H K S pr i K Z Ptu j , p r e d 
sednik n a d z o r n e g a o d b o r a 
z a d r u ž n e zveze Sloveni je , j e 
p r e d s e d n i k P e r u t n i n s k e za
druge P tu j , p r e d s e d n i k T r s -
n iča r ske z a d r u g e Ju r š inc i , 
de la v u p r a v n e m o d b o r u p o 
družn ice SLS v Ptu ju , še ved 
n o j e ak t iven v kra jevni 
skupnos t i Ju r š inc i , v t a m 
kajšnji lovski d ruž in i . P o l e g 
vsega tega p a j e S i m o n T o 
p lak u s p e š e n k m e t o v a l e c z 
razve jano kmet i j sko dejav
nos t jo : od t r sn iča r s tva , v ino
gradn iš tva , sadjars tva , d o 
pol jedel js tva , ž iv inore je in 
p e r u t n i n a r s t v a . B o g a t e , do l 
go l e tne izkušnje m u b o d o 
zanesl j ivo d o b r a o s n o v a z a 
vplivanje n a od loč i tve v 
d r ž a v n e m svetu in p o s r e d n o 
v d r ž a v n e m z b o r u . O n jego
v e m de lu v po l i t ik i , o p r e t e 
klosti in p r i h o d n o s t i kme t i j 
stva in Sloveni je s e m se s Si
m o n o m T o p l a k o m p o g o v a r 
jal p r e d š t i r inajs t imi dnev i . 
O d g o v o r i so r e z u l t a t n jego
vega p o g l e d a n a t r e n u t n e 
s lovenske r a z m e r e , po l i t i ka 
p a je ves t a čas šla svojo p o t , 
m o r d a z a t o n e k a t e r a r az 

mišl janja niso več p o v s e m 
a k t u a l n a . 

Prve izkušnje z delom driav-
nega sveta ie imate. Kakšne so? 

"Sam nisem navajen toliko 
diskutirat i , kot to počno neka
teri bivši člani bivše repu
bliške skupščine, ki zelo radi 
zavlačujejo zasedanje in se 
večkrat pojavljajo za govorni
co. Želel bi, da bi bili tudi v 
pa r l amen tu kratki in vsebin
sko bogati ter konkre tn i . N o 
voizvoljeni p redsednik držav
nega sveta je dejal, da se naj 
ne bi preveč obremenjeval i s 
poli t iko. O b tej želji imam po
misleke: če je bil nekdo celo 
življenje levo ali desno poli
t ično usmerjen, bo takšen 
ostal tudi v funkciji člana 
državnega sveta." 

Vaša naloga pa je le kon
kretna. Zagovarjati interese 
kmetijstva, ne glede na politi
ko. Kako doiivljate politiko dr-
iave do kmetijstva. 

"S tem odgovorom m o r a m 
poseči v zgodovino. V spomi
nu imam dogajanja vse od leta 
1950. Vrstila so se različna ob
dobja polit ičnega ogrožanja 
zasebnega kmetijstva. D o leta 
1964 sploh ni bilo mogoče ku
piti traktorja, niti s tarega ne . 
Spomnim se, da so iz kombi
nata odpeljali stari t raktor na 
odpad in ga p red komisijo ra-
zrezali, da ne bi prišel v privat
ne roke . Prvi t raktor pa je poz
neje uspel kupit i moj oče, pa 
še to s pomočjo ustanovljene 
strojne skupnosti , ki naj bi bila 
podaljšek družbeno organizi
ranega kmetijstva. Po omenje
nem letu se je začel odnos do 
kmetijstva in kmeta spreminja
ti. Po letu 1970 so bili odnosi 
že bistveno spremenjeni . Kmet 
je že bil deležen kreditov in to 
zelo ugodnih, saj je inflacija 
razvrednoti la odplačilo. Nasto
pil je čas hitre obnove do ta
krat uničenih kmetij , tisti, ki 
se j e upal zadolžiti, je lahko 
postal uspešen kmetovalec. 
Odnos države do kmeta se je 
izboljševal vse do pred pol le
ta, ko je nastopila sedanja slo
venska vlada." 

Kako je sedanja vlada kon
kretno škodovala kmetijstvu? 

"Vlada kmetijstva ne razu
me, ali pa ga noče razumeti . 
Vlada trdi , da uvoz kmetijskih 
pridelkov ne škodi slovenske
mu kme tu in potrošniku. Pa 
poglejte moj primer: redil sem 
teleta za M I P Nova Gorica. 
Ko so bila teleta p r imerna za 
prevzem, j ih mesna industrija 
ni hotela prevzeti , ker so jih 
istočasno uvažali iz Poljske in 
Madžarske . Meni bi morali te
le ta plačati po 220 tolarjev, 
uvozili so jih po 112 tolarjev 

Simon Toplak — poslanec v dr
žavnem svetu 

za kilogram. Obrest i in dodat
na krmila so mi povzročila iz
gubo 300 tisočakov, potrošni
ku pa uvoženo meso ni pr ine
slo cenejše h rane . Vlada je ti
sta, ki je prepolovila uvozne 
premije , slovenski kme t p a za
radi tega ne more prodajati . 
Vlada je dovolila tudi uvoz ce
nenih vin, šele po kmečkem 
pro tes tu je uvedla smešne ca
rinske ukrepe , ki pa nimajo 
nobenih učinkov. Vlada do
loča tudi odkupne cene mle
ka, ki so nespremenjene že od 
aprila, čeprav ne dosegajo niti 
70 odstotkov stroškov pr i rer-
j e . D o d a t e n negativen odnos 
do kmetijstva je vlada pokaza
la tudi s pred logom zakona o 
vladi, ki sploh ne bi imela 
kmeti jskega ministra. To bi bil 
skoraj izjemen pr imer v svetu. 
Vsaka država ve, da brez 
us t rezne zaščite kmetijstva ni 
države in zdravega gospodar
stva v njej. Kmetstvo je tisto, 

ki ohranja kul turo krajine, ko
renine vsakega naroda so v 
kmečkih l judeh." 

Kako bi bilo potrebno po vaše 
zaščititi slovensko kmetijstvo? 

"Vladi smo že lani poslali 
konkre tne zahteve Zad ružne 
zveze Slovenije: Pri uvozu me
sa in živine mora vlada uvesti 
takse v višini razlike do zaščit
ne cene . T a k o pr idobl jena 
sredstva naj nameni za p o 
speševanje domače prireje . 
Pro t idumpinške takse pr i uvo
zu vina je po t rebno uveljaviti 
za vse količine uvoženega in 
še neprodanega vina. V letu 
1993 je po t rebno zagotoviti iz
vozno stimulacijo za vse kme
tijske pr idelke, ki j ih Slovenija 
izvaža. Odkupna cena mleka 
mora biti skupaj z intervencijo 
države vsaj takšna, da bo p o 
krila s troške prireje. Po t r ebna 
pa je seveda konkre tna dolgo
ročno naravnana razvojna p o 
litika kmetijstva." 

Kako osebno gledate na so
delovanje vaše stranke, torej 
SLS v novi slovenski vladi? 

"Kot član kmečke zveze v 
SLS menim, da biti v opoziciji 
brez koalicijske povezave z 
drugimi strankami, ne pomen i 
veliko. Zarad i tega smo na 
zadnji seji izvršnega odbora 
podružnice SLS v Ptuju spreje
li stališča in jih posredovali re
publiškemu odboru s t ranke ter 
ostalim podružnicam v Slove
niji. S stališči smo dali vodstvu 
stranke pobudo, da se glede na 
rezultate volitev vključi v obli
kovanje s trukture par lamenta 
in vlade. Predlagali smo tudi 
koalicijski dogovor med de-
snosredinskimi s t rankami." 

Ali bi bilo po vašem mnenju 
dobro sodelovati v vladi sku
paj z LDS, če bi ta sprejela 
vaš program v kmetijstvu? 

"Vsekakor bi bilo prav, da 
se vključimo v vladne resorje. 
Če bi se manda ta r oz. vlada 
strinjala z našim p rogramom. 
Po tem imamo največ možno
sti, da tudi kaj od tega do
sežemo. D o b r o se zavedamo, 
da če vlada ne bo sprejela 
našega p rograma in bo brez 
nas nadaljevala s sedanjo poli
tiko do kmetijstva, bo kmet i j 
stvo, gospodarstvo nasploh in 

Desetega decembra lani so se zbrali predstavniki sloven
skih kmetUskih zadrug (elektorji) na izrednem občnem zbo
ru in opravili volitve predstavnika zadružne zveze v držav
nem svetu. M e d 19. kandidat i j e bil izvoljen Simon Toplak 
iz Juršincev. V državnem svetu zas topa interese s lovenskega 
kmetgs tva . 

slovensko okolje v katastrofal
nem položaju. Naše kmet i j 
stvo ne p renese preveč l iberal
nega pr is topa . Izhajati mora 
mo iz dejstva, da je kmeti jstvo 
razdrobl jeno, da od te dejav
nosti živi veliko ljudi. Država 
ne sme pozabi t i na malega 
kmeta , na polkmeta , ki s svojo 
proizvodnjo še dolgo ne bosta 
konkurenčna akumula t ivnemu 
velekmetijstvu. Bosta pa sk
rbela za samooskrbo s h rano , 
ohranjala posel jenost p o d e 
želja in ohranjala ku l tu ro kra
j ine . Pr i p reobrazb i kmetijstva 
in podeželja se naj vlada zgle

duje po Avstriji in Švici, ki 
imata na tem področju bogate 
izkušnje. 

Za nami je ie dobršen del 
januarja. Kljub temu pa smo 
šele na začetku leta. Kakšne so 
vaše ielje v letu 1993? 

"Žel im, da bi kot kmet in 
pos lanec v državnem svetu do
segel to , za kar se zavzemam. 
D a bi nas vlada končno le ra
zumela in bi l ahko s skupnimi 
močmi gradili boljšo pr ihod
nost . V s e m k m e t o m želim 
uspešno kmetovanje in dobro 
l e t ino . " Jože Bračič 

s S y i PTiy$KE6A iZVRlMESA SVET« 

Bodo komunalni delavci 
v bodoče delali ponoči? 

Ptujski izvršni svet je v p e 
tek razpravljal o več p o m e m 
bnih vprašanjih. Ker seje ni 
dokončal , jo j e nadaljeval v 
ponedel jek. Na jpomembnejše 
točke dnevnega r eda pa so bi
le informacije o p rog ramu ob 
stoletnici muzejskega — zgo
dovinskega društva Ptuj in o 
delovnih gradivih o uredi tvi 
ces tnega p r o m e t a na območju 
občin Ptuj in odloka o n a d o 
mest i lu za upo rabo stavbnega 
zemljišča. 

O b stoletnici muzejskega 
društva so Sekretar ia t za druž
bene dejavnosti . Pokraj inski 
muzej Ptu j , Ljudska in študij
ska knjižnica. Zgodovinski ar
hiv. Zveza kul turn ih organiza
cij in cerkvene izstanove v 
ptujski občini pr ipravi le ob
sežen program, Ce bi želeli 
organizirat i vse, bi po t reboval i 
t r ideset milijonov tolarjev, od 
tega naj b i j ih dvanajst pr i spe
valo republ iško ministrstvo za 
kul turo . Glede na to , da vsi vi
ri še niso pokri t i , izvršni svet v 
pe t ek še ni mogel po t rd i t i 
p rograma . Žarko Markovič iz 
Sekre tar ia ta za d ružbene de
javnost i j e še posebej p o u d a 
ril, da b o d o izvajalci velik del 
pr i redi tev izvedli v okviru red
ne dejavnosti ku l ture . 

Odlok o ureditvi 
cestnega prometa 
prinaša številne 
novosti 

Franc Ivanuša, sekre ta r Se
kre ta r ia ta za urejanje p ros to 
ra in varstvo okolja j e na pe t 
kovi seji č lane izvršnega sveta 
seznanil z neka te r imi novo
stmi delovnega gradiva od loka 
o ureditvi ces tnega p r o m e t a 
na območju občine P tu j , ki 
b o d o spodbudi l i razprave pr i 
občanih in poslancih. Poudar i l 
j e , da b i na lepka naj ostala, 
spremeni l p a se bo dostavni 
čas, v Cankarjevi in P re še rno 
vi ulici, na Slovenskem trgu in 
Slomškovi ulici naj b i p r e p o 
vedali učenje z vozili na mo
torni pogon, novo določilo v 
odloku pa govori o začasni 
omejitvi, preusmeri tv i ali p re 
povedi p r o m e t a v času špor
tnih in drugih pr i redi tev, prav 
tako p a tudi ob rekonst rukci 
jah ali obnovitvenih del ih. N o 
vosti j e še več, m e d k o m u n a l 
nimi delavci p a bo gotovo naj
več razprav o uresničevanju 
24. člena odloka, ki govori, da 
bi čiščenje in pranje cest te r 
posebnih p rome tn ih površin 
bilo dovoljeno v času od 22. 
do 5,30 ure zjutraj, odvoz ko 
munaln ih in drugih odpadkov 
na posebnih p r o m e t n i h povr
šinah in ulicah, kjer j e p r e p o 
vedano ustavljanje in parki-1 
ranje, pa v času od 20,30 do 
6,30 u re . Sekretar ia t bo obra 
zložitev delovnega gradiva od
loka o ureditvi cestnega p r o - j 
meta v ptujski občini pripravil I 

v t em tednu , pred laga pa tri
fazni pos topek sprejemanja 
glede na p rob lemat iko oziro
m a novosti , ki j ih predlagajo. 

Najtežje bo 
vzpostaviti evidenco 

Delovno gradivo odloka o 
nadomes t i lu za upo rabo stavb
nega zemljišča v občini Ptuj 
bo spodbudi lo vsaj takšno raz
pravo ko t odlok o smeteh , če 
že ne več^o, j e povedal direk
to r Direkci je za gospodarsko 
infras t rukturo Slavko Vam-
berger. Odlok j e pripravil 
Razvojni cen te r iz Celja ob 
pomoč i Geode t ske uprave. 
Sekre ta r ia ta za urejanje p ro
s tora in varstvo okolja in stro
kovnih služb Direkcije za go
spodarsko infrast rukturo. Za
konsko osnovo za obračuna
vanje nadomes t i l a predstavlja 
Z a k o n o stavbnih zemljiščih. 
58 . člen navaja, da se nadome
stilo za u p o r a b o stavbnega 
zemljišča plačuje na območju 
mes t in naselij mes tnega zna
čaja, na območjih, ki so do
ločena za stanovanjsko in dru
gačno kompleksno graditev, 
n a območjih, za ka te re je 
sprejet p ros to r sko izvedbeni 
načr t in na drugih območjih, 
ki so opreml jena z vodovod
nim in elektr ičnim omrežjem. 
Območje , n a k a t e r e m se pla
čuje nadomes t i lo pa določi 
občinska skupščina. Naselja, 
za ka t e r a se predpisuje plače
vanje nadomest i la , so razvr
ščena v štiri območja na osno
vi opreml jenos t i posameznih 
delov naselja s komunaln imi 
napravami , specifičnosti o b - , 
jek tov oz i roma razporeditvi I 
dejavnosti v posameznih delih 
in dos topa do posameznih do
br in . V t re t jem poglavju odlo
ka so naš te ta merUa za dolo
čitev višine nadomest i la , v če
t r tem, p e t e m in šestem je 
oprede l jeno določanje višine 
nadomest i la , oprost i tev za 
plačilo ter o d m e r a in pobiran
je oz i roma uporaba sredstev. 
Odlok naj bi po predlogu iz
vršnega sveta najprej pregle
dala s t a tu t a rno — pravna ko
misija, Sekre tar ia t za urejanje 
p ros to ra in varstvo okolja. Se
kre ta r ia t za finance in uprava 
za javne p r ihodke — izpostava 
Ptuj pa se morajo dogovoriti , 
k ako ga b o d o spravili v živ
ljenje. Največ dela bo pri pri
pravi izračunov, nič lažje pa 
ne bo zbiranje podatkov, saj 
naj bi bili zavezanci tisti, ki jih 
b o d o moral i sami posredovat i . 
M o r d a pa j ih bodo k temu 
spodbudi le kazni , ki ne bodo 
majhne . Odlok o nadomest i lu 
za uporabo stavbnega zem
ljišča v občini Ptuj naj bi 
pričeli uresničevati prvega ja-
naurja 1994. leta, ko naj bi 
zaživela tudi lokalna samou-
prava. 

PTUJSKI KONJIČKAiMI 

Na obisku pri Rudiju Ringbauerjl 
DO UŠES 
ZALJUBLJEN 
V SLIKARSTVO 

Kot ot rok se je poskušal v 
risanju in sem pri sebi odkri l 
talent. P o raznih knjigah in 
enciklopedijah ter časopisih je 
iskal po r t r e t e madžarskih veli-
kašev, j ih prerisoval in skrbo 
zbiral. Njegov razrednik v 
osnovni šoli mu je dovolil, da 
lahko nar isane por t r e t e izobe
si po s tenah v razredu . 

Pozneje j e p reneha l z risan
jem, saj j e imel po lno drugega 
dela. Kot š tuden t je bil več
kra t na poči tnicah v R a d e n 
cih. T u j e p o s rečnem naključ
ju spoznal tedaj še dijaka — 
danes pa zelo znanega slikarja 
in grafika Lojzeta Logarja, s 
kater im sta posta la odl ična 
prijatelja, ki ga j e imenoval 
kar Sinek, saj je bil tudi nekaj 
let mlajši od njega. Prav on ga 
je vpeljal v skrivnostni svet sli
karstva in grafike. Kot dobre 
mu prijatelju j e podar i l več 
svojih slik in grafik in na ta 
način zakoličil temelje njegovi 
zbirki — Logarjeve grafike in 
slike tvorijo pr ibl ižno polovico 
Rudijeve kolekcije. 

Z leti, ko se m u je gmotn i 
položaj nekol iko izboljšal, j e 
postal, ne da bi se sploh zave
del kdaj , prav s t ras ten zbiralec 

umetn in . Najprej zaradi nižjih 
cen bolj dos topnih grafik, 
sčasoma pa tudi dražjih slik. 

Z a zbirke likovnih del je 
običajno, da jih hranijo muzeji 
in galerije. Pri nas pa so za
sebne zbirke prava redkost . 
Nastajajo iz ljubezni in zbiran
je pos tane sčasoma prava 
strast zbiralca. Takšne zbirke 

Rudi RIngtiauer 

so zelo p o m e m b n e , saj veliko 
pr ipomore jo k ohranjanju kul
tu rne dediščine. Večkra t p a 
zasebne zbirke ostajajo skri te 
očem širšega občinstva. D o 
danes je zbral 350 umetniških 
del, p redvsem slikarja in grafi

ka Lojzeta Logarja, nadalje še 
Janeza Bemika , Jožeta Ciuhe, 
ApoUonia Zvesta, Vladimirja 
Makuca, Pet ra Oblaka, Stane
ta Jagodica, Metke Krašovec, 
Luigija Kasimirja, Jana Oel-
tjena, Else Oeltjen-Kasimirje-
ve, T a n n e H o e m e s s (žena ve
likega grafika Luigija Kasimir
ja ) , Aloisa Kasimirja, Jožeta 

Horvata-Jakija, Anteja Trs te
njaka in drugih. 

Kramljanje z Rudijem je res 
pri jetno. Rad ti pove vse, kar 
te zanima. Peljal me je po 
vseh stanovanjskih prostor ih 
in res imaš kaj videti. Vse ste

ne so polne dragocenih slik in 
grafik, veliko j ih ima kar ob 
omari , na omari in še kje. Ko 
mi pripoveduje o njihovi vred
nosti, mi zastane dih. Pa si mi
slim, saj si je R u d i vendar p o 
tolikih let ih zbiranja, zaslužil 
to, ka r ima, saj j e v to zbirko 
vložil veliko denarja in se tudi 
moral odreči mars ikater i za
bavi in drugim pri je tnim stva
rem in življenju. 

V Ptuju je imel dve razstavi 
iz svoje kolekcije in sicer prvo 
leta 1986 v paviljonu Dušana 
Kvedra, drugo pa leta 1989 v 
prostor ih ptujskega sodišča, 
kjer je bil tudi zaposlen. Letos 
je prispeval šest del iz svoje 
zbirke na razstavi z nazivom 
Zbiram-torej sem, ki sta jo 
skrbno pripravila zakonca 
Stanka in Aleš Gačnik. 

Le to in pol je že v pokoju in 
svojo zbirko bolj počasi dopol
njuje. Njegova želja je , da bi 
imel toliko finančnih sredstev, 
da bi lahko še naprej zbiral 
umetniške slike, saj mu nudijo 
veliko veselje, neka te re izmed 
njih pa celo ne izmeren užitek. 
Rudiju želimo, da bi se m u 
želje uresničile in da bi svojo 
impozantno zbirko dopolnil še 
s kakšno dragoceno umet
niško sliko. Veliko zdravja in 
še na mnoga leta. Rud i ! 

Edi Klasinc 
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PRIREDITEV KLUBA 
MODRI JANEZ 

V s o b o t o 1 4 . 1 1 . 1 9 9 2 
s e m d o b i l a p i s m o 
o d k l u b a 

M o d r i J a n e z . Bi lo j e n a p i 
sano za d r u g o s o b o t o 2 1 . 1 1 . 
1992. Z m a m i c o sva povabi l i 

b r a t r a n c a D e j a n a in b o t r c o 
Mar i jo . K o s m o priš l i v šo lo 
Olga Megl ic , s m o na jp re j za 
vili h knj igam. P a t e r iz s a m o 
s t ana sv. P e t r a in Pav la n a m 
je razdel i l r a z t r g a n e l i s te in 
mi smo j ih m o r a l i p o p r a v i t i , 
d a so spe t bili skupa j t a k o 
ko t p r e j . P o t e m s m o odš l i v 
kle t in s m o t a m zag leda l i 
o t r o k e , ki so de la l i č o k o l a d 
n e j e žke . T u d i m i d v a z D e j a 
n e m sva sode lova la , v e n d a r 
v drugi skup in i . P o t e m j e g o 
spod iz S l a d k e g a b u t i k a o c e 
nil j e ž k e . T u nisva i m e l a 
s reče . N a t o j e bil zak l juček , 
na jpre j so pode l i l i n a g r a d e 
t i s t im, ki so p r i d n o dela l i . 
D o b i l a sva t r e t jo n a g r a d o z a 
lepl jenje slik. D o b i l a sva co 
p a t e za ten i s . N a k o n c u j e 
nas top i l z n a n i s lovenski p e 
vec Z o r a n P r e d i n . Na jbo l j 
všeč n a m je bi la p e s e m G a t e 
n a g lavo p a dva svinčnika v 
nos . T a p e s e m je b i l a z a za 
ključek. 

D o m a smo se posladkal i z 
mojim ježkom. Vso noč sem 
sanjala o s ladkem ježku, ki 
sem ga naredi la čisto sama. 
Lahko noč M O D R I J A N E Z . 

Ines Ferčič , 3.c 
OŠ M L A D I K A 

MAMILA > MLADOST 
NA PREIZKUŠNJI! 

V sedemnajst ih let ih so p o 
segli po drogah mladi ljudje, 
večina taki, ki so se šteli k ne
kakšni duhovni eliti, ki je spo
sobna zaznavati stvari, ki so 
navadnim smr tn ikom nedose 
gljive po umu in občutjih. T o 
so bili otroci cvetja. Osnovni 
motiv poseganja p o mami l ih 
pa je bila evforija. D a n d a n e s 
ugotavljamo, da je osnovni 
vzrok seganja p o mamil ih 
skrušenost, stiska. Ljudje se 
niso več sposobni prilagajati v 
svetu, ki j im neustavljivo drsi 
iz rok. Drogira jo se, da bi ušli 
naraščajočim pri t iskom, da bi 
se rešili t esnobe , da bi spravili 
v red svoj psihološki nered . 
Droga je pr iso tna v vseh okol
jih, laže je dos topna , pričeli 
smo se bat i za svoje o t roke . 
N a razpotju smo. 

NIKOTIN — povzroči , da 
se v telesu takoj sprost i ma
jhna količina ka teholaminov. 
T o so prenaša lne snovi, ki se 
izločajo na živčnih končičih in 
omogočajo s leherno misel in 

gib. Vpliva na p rek lopne p o 
staje av tonomnega ali vegeta
t ivnega živčnega sistema. Uži
vanje opojnih drog imenuje
m o narkomani ja (npr . hašiša, 
opija, koka ina) . V zadnjem 
času se hi t ro širi, zlasti med 
mlad ino . Najpogosteje posta
nejo sužnji uživanja drog ne
stanovi tne , šibke osebnost i . 

Uživanje drog povzroča tele
sno in umsko propadan je . 
Takšne ljudi spoznamo že po 
zunanjem videzu. P rekupče 
vanje z opojnimi drogami, njih 
razširjanje in prodajanje je 
s t rogo kaznivo dejanje, za to 
jih prekupčevalc i prodajajo na 
skrivaj. Prodajalci dajajo dro
ge zastonj vse dot le j , dokler se 
uživalec nanje ne navadi . P o 
tlej m o r a droge drago plače
vati . Č e j ih ne uživa, nastopijo 
h u d e živčne motnje , ki se ka
žejo v razdraženost i , nespeč
nosti , m o t e n i prebavi in moč
nih krčih mišic, ka r lahko pov
zroči nezavest ali celo smrt . 

P e t e r Žerak , 7.r. 
O Š M A R T I N K O R E S 

P O D L E H N I K 
i 

KAKO SMO 
PROSLAVILI 
DECEMBRSKE 
PRAZNIKE 

Kljub naš im velikih tego
b a m so nas uspel i razveseliti 
mnogi ljudje. P r e d božičem so 
nas vodje zbirnega cent ra p o 
peljali v osnovno šolo Olge 
Meglic, kjer smo bili njihovi 
gosti. Razdel i l i smo se v majh
ne delavnice, delo v njih nam 
je bilo zelo všeč. Številni tujci, 
p redvsem iz Avstrije, so nas 
obiskovali za praznike in nam 
prinesl i novole tna darila. P r e d 
Novim le tom smo bili v gleda
lišču, prišel j e D e d e k Mraz, za 
božič pa smo imeli nas top na 
osnovni šoli na Bregu. T o je 
naša šola, v ka ter i otroci , p re 
gnanci obiskujemo osnovno 
šolo. Številna darila za Mi
klavža in Novo leto so nam 
izročali zasebni donatorj i iz 
Ptuja in Avstrije t e r Karitas, 
venda r ne samo o t rokom, tudi 
vsem ostalim pregnancem v 
tem zbi rnem cent ru . Ob veče
rih na miklavževo, božič in 
Novo le to smo dolgo posedel i . 
Po Novem letu, 3. januarja, 
smo bili na kosilu na občini, 
vse družine pa gostje družin v 
Ptuju in okolici. Ni nam bilo 
lepo samo za praznike , tako 
nam je tudi druge dni . 

P o vsem t em menim, da je v 
p re l epem Ptuju veliko dobrih 
ljudi. Pregnanci iz BiH se zah
valjujemo vsem prebivalcem 
Ptuja, še zlasti p a delavcem 
zbirnega centra . 

Zahvalo pošiljamo tudi dona-
torjem iz Avstrije in dobrodel
nim ustanovam v Ptuju. 

Naša največja želje je, da se 
vrnemo v svojo domovino Bo
sno in Hercegovino ter da vojne 
strahote ne bi prizadele nobe
nega naroda. Moja največja žel
ja pa je, da bi moj oče preživel 
in da ga čimprej vidim. 

Fa t ima Jugovič iz Bratunca 
VI I I . a Z B I R N I C E N T E R 

P T U J 

NARKOMANU 
Po licu solza mi polzi, 
pomisli, človek le za svet živi. 
Sreča nam ni vedno dana, 
lepa je, a preveč iskana. 
Nekateri s poti so krenili, 
za srečo se niso vztrajno boriti. 
Srečo iskali v belem so prahu, 
a mlad narkoman - zajel preveč 
v enem je dahu. 
Za enkrat bilo je preveč. 
Bilo je preveč za užitek, 
bilo je dovolj za večni počitek. 
Nihče ga ni poznal, 
nihče na grob ni cveta dal 
Jutri bo nov dan, 
dan, ko spet umrl bo mlad nar
koman! 

Cvetka Grabrovec, 7.r. 
OŠ M A R T I N K O R E S P O 

D L E H N I K 

PESEMO PTUJU 
Ob Dravi leži, 
se v soncu blešči, 
se Ptuj imenuje, 
turiste gostuje. 
Visoke hiše pod gradom 
stojijo druga ob drugi prav 
tesno. 
Stari zvonik nam uro kaže 
pa se nikdar ne zlaže. 
Tu dobri smo ljudje, 
smo Štajerci, se ve, 
zapojemo radi, veselo je vse. 

Vladka Vršič, 6.d 
OŠ M L A D I K A 

MLADIKA 
Mladika je šola najlepša, 
v to šolo hodimo, 
veseli smo in razigrani, 
se vsak dan nekaj zgodi. 
Že dolgo stoji tu ob Dravi, 

veUko mladih je v njej 
znanja in petk že dobilo, 
radi imamo jo vsi. 

Vladka Vršič, 6.d 
OŠ M L A D I K A 

ČLOVEK, ^ 
ALI NE VEŠ... 

Človek, kdaj boš nehal 
uničevati? 
Ali ne veš, da narava je naša 
mati? 
Pusti, da se vrnejo ptice, 
naj bodo zelene spet moje 
gorice! 

Pe t ra Mihelak, 6.d 
OŠ M L A D I K A 

IMAMO 
OBNOVLJENO ŠOLO 

Dolgo smo si želeli, da bi 
našo šolo obnovili. To smo tu
di dočakali . Prišli so pleskarji 
in začeli pleskati . Od tedaj na
prej smo imeli pouk popol 
dan. Bivanje smo imeli v učil
nici male šole. Bilo je zelo te 
sno. Po t em pa v učilnici prve
ga razreda. Pleskarji so pr iha
jali zjutraj, odhajali pa so p o 
poldan. Z njimi smo bili zado
voljni. Pleskarji so se najprej 
lotili učilnic prvega in drugega 
razreda. Po t em še male šole. 
Ko so v prvem nadst ropju 
končali , so se lotili dela spo
daj. Začel i so najprej v četr
t em razredu. Mi p a smo še 
vedno imeli pouk popoldan . 
Ko so končali četr t i razred, so 
se lotili še tretjega in jedilni
ce. Ko so pleskarji odšli, smo 
imeli kosilo že v jedilnici in 
vse je bilo po s tarem. Vsak ra
zred je drugačne barve, prav 
tako hodniki in jedilnica. 

Naša šola je sedaj lepa ko t 
mavrica. Potrudi l i se b o m o , 
da bo takšna ostala! Pazili bo
m o nanjo. 

R E N A T A K O Z E L 
O P B OŠ SELA 

KAKO SO TURKERIJE 
BURILE NAŠO 
DOMIŠLJIJO? 

N a p tu j skem g r a d u j e ust
var ja la v času p r o j e k t n e g a 
t e d n a l ikovna skup ina , ki j o 
j e vod i l a gospa uči tel j ica 
A n i c a Z u p a n i č . Kaj več o 
svojem de lu so n a m poveda l i 
učenc i sami . 

— K a k o t o , da ste si izbra
li p r a v l ikovno skup ino? 

Z a l ikovno s k u p i n o s m o se 
odloči l i z a t o , k e r na s z a n i m a 
l ikovna u m e t n o s t . 

— Ste tuka j zadovol jn i ali 
vas kaj m o t i ? 

N a g r a d u s m o z e l o z a d o 
voljni , k e r i m a m o svoje p r o 
s to re za r isanje . Včas ih na s 
zmot i jo obiskovalc i , p a tud i 
p r o s t o r i so s labo og revan i . 
R i š e m o p a ob zvokih kla
s ične g lasbe . 

— Obiskovalc i va s na jbrž 
ze lo mot i jo? 

N e preveč , r azen neka te r ih , 
ki dajejo r azne p r ipombe . 

— K a k o s p r e j e m a t e t e 
p r i p o m b e ? 

Raz l i čno . Č e so p r i p o m b e 
d o b r e , smo vesel i , če so sla
b e , p a smo r a z o č a r a n i . 

— Vi rišete v r azs t avn ih 
p r o s t o r h p o p o r t r e t i h . K a k o 
rišete? U p o r a b l j a t e l a s t no 
domišlj i jo ali p o r t r e t e d o b e 
s e d n o p r e r i š e t e ? 

Razs t av l j ene sl ike so n a m 
le o r i en tac i j a , ki s p o d b u j a 
n a š o domišl j i jo . 

— Kol iko vas j e v skup in i? 
V skup in i n a s j e dvajset , 

o d t ega so štirje fant je . 
— Ali s te se p r i r i san ju 

kaj nauč i l i ? 
D a . Spozna l i s m o nove 

t e h n i k e r isanja in se tud i 
mars ika j nauč i l i o O r i e n t u . 
T o so p o v e d a l i učenc i . 

Kaj p a pravi nj ihova m e n 
to r i ca? 

— G o s p a A n i c a Z u p a n i č , 
vi s te m e n t o r i c a l ikovne sku
p i n e . Ali j e b i l a t o vaša za
mise l , d a bi risali n a t e m o 
tu rke r i j e? N a t o ide jo s e m 
pr iš la skupaj z učenc i . 

— Ali so bili s s t r an i P o 
kra j inskega m u z e j a P tu j 
kakšn i zad ržk i g l e d e i zvedbe 
n a č r t a ? 

N e , zadržkov ni bilo nobe
nih, naspro tno , uslužbenci na 
gradu so zelo veseli, da ustvar
j a m o na t e m o njihove sedanje 
razstave. N a voljo so n a m dali 
svoje p ros to re in pomagajo 
n a m pr i oblikovanju preds ta 
vitve našega dela. 

— Kako ste zadovoljni z 
delom vaše skupine? 

Z de lom učencev sem zelo 
zadovoljna. O b delu so zelo 
sproščeni , prav vidi se, da j ih 
tema zanima. D e l o so hi t ro 
končali , prej kot sem pr ičako
vala, t ako da se b o m o lahko 
posvetil i izvedbi predstavi tve 
našega dela. 

— Ali bo še kakšna mož
nost za takšno ali p o d o b n o li
kovno delavnico? Kdaj in kje? 

Z a takšno dejavnost bo še 
pr i ložnost m e d zimskimi p o 
čitnicami, če b o d o učenci ho 
teli sodelovat i . L a h k o p a se 
vključijo v likovno delavnico, 
ki j o organizirajo Pokraj inski 
muzej Ptuj . V s e m b o m z ve
seljem pomagala pr i delu. 
M o r a m p a povedat i , da so se 
neka te r i učenci še odzvali na 
to idejo. 

— Hvala vsem! Že l im vam, 
da bi uspešno končal i svoje 
delo. Naj povem še to, m e n t o 
rica Anica Zupan i č bo ob kon
čanem delu vse ude ležence 
svoje skupine povabila v sla
ščičarno. Bili so tako prijazni, 
da so povabili tud i m e n e . 

Simon Puhar , 8.a 
O Š M L A D I K A 

ŠTORKLJA NA 

L a n s k a p o m l a d in po l e t j e 
s ta bili z e lo top l i . Z a t o so 
š torkl je p r i l e t e l e z e l o zgo 
da j . K o so p r i š l e v n a š o vas , 
so si na jp re j p o i s k a l e d o m . 
E n p a r si je p o i s k a l d o m n a 
šo l skem d i m n i k u . 

K o s m o ju učenc i v idel i , 
s m o j i h bili z e l o vesel i , š tor 

k l j ama j e bi lo ime Lojzka in 
J a k e c . I ^ j z k a j e J a k c u u č e n o 
rek la : "V id i š , dragi k a k o j e 
tu l e p o . K o sva b i la v P rek -
mur ju , nisva ime la t a k š n e g a 
razkoš ja in ne to l iko dežja ." 
J a k e c p a ji odgovor i : " J a res 
je d r a g a Lojzka , k a r si pove
da la , a s p o m n i se , ko sva bi la 
lani v P r e k m u r j u , sva l a h k o 
h o d i l a v k ino . Kaj p a z d a j ? " 
Ljubica p a m u odgovor i : 
" L e t o s p a b o š l a h k o pes tova l 
o t r o k e drag i J a k e c ! 

M o ž p a v p r a š a Lo jzko : "Si 
sl išala p o r o č i l a n a rad iu , ko 
je govor i l , d a j e t o d e ž e l o za
j e l a h u d a s u š a ? " " J a , d o b r o 
d a sva bl izu r e k e , d a se lah
k o o h l a d i v a . " p rav i žena . 
"P r i 35 bi se n a polj ih 
sp raž i l a k a k o r tisti črvički , ki 
sva j ih p o j e d l a za veče r jo , " 
p o v e J a k e c . K o so mladič i 
od ras l i se j e b l iža la j e sen . 
Pr i še l j e čas , da posp rav i t a , 
se pos lov i t a o d pr i je te l jev in 
se p r i d r u ž i t a s k u p i n a m , ki se 
odprav l j a jo v j u ž n e kra je . 

U č e n c e m je b i lo ze lo hu
d o , saj s ta bi la ze lo z a b a v n a . 
To laž i l i s m o se z misl i jo, saj 
se b o s t a s p o m l a d i spe t v rn i la 
v n a š k ra j . 

Magda Strmšek 
OŠ V I D E M 

H^S^KrS^NKT^ 
G n e s so ž e m o d e r n i čet i in 

si še l e h k o k u m a pres tav la -
m o , k a so delaH p a kiihal i f 
s t a r ih č e t a h . 

K a k so n a n e n a s t a r a t e t i ca 
p o v e d a l i in naš te l i , ka so 
fčasih jel i , s un bii fejst p r e s e 
n e č e n i , ka ne j sun p o z n o d o 
sti j ed i . N o , z a e n o fejst s ta
r o j e d , ki še j o en i gnes kii-
ha jo , mi j e t e t i c a p o v e d a l a 
r e c e p t . In s icer za žge jnke . 

H e d o f s k o m e l o so n a p r e 
dal i v v o d o u , t e p a so še m a 
lo posou l i l i . K o je fse t o u za
v r e l o , so n a s red in i napravi l i 
liikjo. P o t l e , k o še j e m a l o 
v r e l o , so še m a l o zmeša l i in 
odl i l i v o d o u . Ž g e j n k e so p a 
še n a kunc i začini l i z d o 
m a č i n svinskin š p e h o n in h e -
dofski žge jnki so bl i ž e z a j e 
st i . P r e , so rek l i t e t i ca , d a k o 
so bli un i d e c a , so mel i fejst 
r a d e t a k zač i j ene žge jnke . 
P o v e d a l i p a so mi ti idi , k a k 
so pek l i in ki ihal i t a k e jed i . 
Zaki i r i l i so f kri išni peč i n a 
s red in i f leštra . Piskr i so bli 
fsi l ončen i in so j ih f p e č ri-
val i s f i i rklami. 

N o , vi te z d e , k a k so kiihali 
fčasih. A m p a k j e f seeno b lo 
bo j še k a k je g n e s . 

De jan Kozel, 6.r. 
O S L E S K O V E C 
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PLCTARSTVO NEKOČ iK DANES 

Nekaj o pletarstvu in vrbogojstvu, pletarski šoli, pietarskem 
tečaju in ptujski kmetijski šoli, o vriii pri pletenju in v zdravilstvu 

Na Slovenskem je bilo še 
nedolgo tega veliko obrt i in 
obrtnih delavnic, ki so o m o 
gočale dostojno življenje mar 
sikateri družini. Žal se j ih j e 
do danes ohrani lo zelo malo . 
Zakaj? 

Morda bi bilo drugače, če bi 
domačo obrt uvrstili v okvir 
kul turne dediščine. Vse k a r 
uvrščamo med kul turno de
diščino je za slovenski n a r o d ; 
izrednega p o m e n a in zato še^ 
toliko vrednejše naše pozor - ; 
nosti in spomina. Pozornos t in 
spomin do kul turne dedišč ine 
p a tudi obvezujeta . 

Tudi pletarstvo se vse bolj 
umflca v pozabo. Z namenom, 
da bi izvedel čim več o tej de
javnosti, sem se pogovarjal z 
gospodom Francem Cetlom, 
pletarskim mojstrom iz Ptuja, 
ko je konec prejšnjega meseca 
zaključil vodenje pletarskega 
tečaja na ptujski Kmetijski šoli. 

Pietarska šola 
na Ptuju 

Zgodovina te obr t i je zelo 
zanimiva. N a Ptuju bi se naj 

pričelo organiz i rano pletar
stvo že po prvi svetovni vojni, 
ko so češki vojni ujetniki v Ki
dričevem (taborišču Strnišče) 
pričeli s p le tenjem vrhovih 
košar . Morda so prav s t em 
postavili temel je ptujske p le -
ta rne . M e d drugo svetovno 
vojno so za po t rebe nemške 
vojske izdelovali tudi vrbovo 
embalažo za grana te . 

V okviru ptujske p le ta rne je 
obstajala tudi p ie tarska šola, 
ki je delovala kar v pros tor ih 
p le t a rne v nekdanj i Pletarski 
ulici ( škoda, da j e ta ulica iz
gubila p rvo tno ime!) . Šola je 
nadaljevala z de lom po le tu 
1948 in j e bila t r i lentna p o 
klicna šola. P o letu 1955 so se 
začele pojavljati številne 
težave in najprej je bila ukin
j ena t r i le tna, na to pa še dve
le tna šola. Tiste najbolj vedo-
željne ple tars tva so sprejemali 
le n a priuči tev. T a k r a t n a indu
strija se j e tako hi tro razvijala, 
da so se p o t r e b e po ple tarskih 
izdelkih iz leta v leto manjš
ale. Z a t o se j e leta 1961 p le-
ta rna združi la z o b r a t o m k o 
vinske industrije Olge Meglic, 

s t em pa je pietarska dejav
nost izgubila vse možnost i za 
nadalnji razvoj. Delavci ple
ta rne so še nekaj časa pletli 
doma in izdelke prodajali za
interesiranim. Pa ne za dolgo, 
sai je bilo delo slabo plačano. 

Se zanimivost za naše dijake: 
predmetnik pletarske šole je 
vseboval naslednje predmete: 

— slovenski jezik 
— gospodarska matemat ika 
— tehnologija materialov 
— prakt ični pouk 
— zgodovina 
— zemljepis. 
V izobraževalnem procesu se 

je prepletala teorija sploš-
noizobraževalnih in strokovnih 
predmetov s prakso, ki je po
menila temelj za nadaljnje delo. 

Pletarski tečaj na 
ptujski kmetijski Soli 

č a s i se spreminjajo, prav ta
ko tudi naša miselnost o estet
ski vrednost i in uporabnost i 
pletarskih izdelkov. V želji, da 
ne bi pietarska dejavnost pov
sem izumrla, se je že p red leti 
ptujska občina odločila, da bo 

pletarjem priskočila na po 
moč. Izdelali so projekt oživit
ve pletarstva ki naj bi ponov
no obudil tradicijo te ročno-
delske obrt i in zaposlil lepo 
število nezaposlenih. D e n a r 
za začetek naj bi^ zagotovil 
občinski proračun. Žal projekt 
ni bil uresničen. 

Je pa v mesecu decembru 
stekel pletarski tečaj na ptuj 
ski kmetijski šoli. Nadvse izvi
ren, posnemanja in pohvale 
vreden predlog o tem tečaju 
se je porodi l dipl. ing. Gabr i 
jeli Platais, ki na omenjeni 
šoli poučuje živinorejo in 
prakt ični pouk. Učenci izo
braževalnega p rograma kme
tijski delavec so tečaj opra
vljali v dveh skupinah, v vsaki 
je bilo sedem učencev. 

Pletarski mojster, g. Franc 
Geti je v uvodnem predavanju 
posebej poudari l varnost in 
natančnost pri delu. Učence je 
seznanil z vsemi po t rebnimi 
orodji in delovnim mater ia
lom, vrbovimi vejami-šibami. 
Predstavljena je bila tudi teh
nologija razmnoževanja, go
jenja in priprave vrhovih vej 
za pletenje. 

izbira vrbe za 
pletenje, ekologija 
vrbogojstva 
in pletarstva 

Ni vseeno katero vrbo bomo 
pri delu uporabljamo. Najboljša 
je vrba "amerflcanka" (rdeče 
lubje), ki jo gojimo običajno v 
vrbovem nasadu. Mojster se še 
spominja vrhovih nasadov v 
Dobrini, ki so jih opustili. 
Vrbov nasad je lahko donosen 
približno 15 let. Zelo pr imerna 
za pletenje je tudi vrba "zlato-
rumenka", ki bi j o lahko po ka
kovosti primerjali z amerikan-
ko. Manj kvalitetni vrbi sta "ka-
menka" in "konopljenka". Pri 
pletenju lahko uporabljamo tu
di indijsko trstiko, ki pa pri nas 
ne uspeva. Kot zanimivost naj 
še dodam, da v Sloveniji uspeva 
23 različnih vrst vrb, ki jih bota
nika uvršča v rod SALIX. Moj
ster povdarja, da "divje" vrbe 
niso tako kvalitetne ko t vrbe, 
ki j ih vzgajamo v nasadu. Si
cer pa vrba ni zahtevna rastli

na. V obliki drevesa ali grmi
čevja ras te najraje na vlažnih 
t leh. N a j d e m o j o ob rekah in 
jarkih , ob robovih vlažnih 
travnikov, tudi v vlažnih goz
dovih. 

Pr i vrbogojstvu in ple tars tvu 
ni ekoloških problemov; od
padni deli rastl in se namreč 
vračajo nazaj v biološko k ro 
ženje snovi in tako ne one
snažujejo okolja. Naša " eko 
loška duša" os tane tako pov
sem čista ' 

Pri delu Je potrebna vzatrajnost In natančnost In Izdelek bo dobil 
dokončno obliko 

Zdravilna moč 
vrbovega lubja 

Želel bi opozor i t i tudi na 
zdravilno uporabnos t VTbove-
ga lubja, ki vsebuje največ sa-
licilne kisline, p a tudi glikozi-
de in čreslovine. Lubje lup imo 
spomladi s srednje debel ih vej 
in ga sušimo na zraku. P o 
sušeno vrbovo lubje so včasih 
uspešno uporabljal i ko t sred
stvo pro t i vročini in revmat iz-
mu, a je ob aspir inu in drugih 
zdravilih izgubilo svojo vred
nost . Sicer pa ni dvoma, da 
posušeno lubje vspodbuja po 
tenje, blaži boleč ine in p o m a 
ga odvajati vodo , vendar ga le 
še redko uporab l jamo v čajnih 
mešanicah. 

Škoda, m o r d a bi z njim lah
ko uspešneje, kot si mis l imo, 
blažili revmat ične težave in 
zbijali vročino. Ža l je zaenkra t 

vrba obdržala vrednost le v 
l judskem zdravilstvu. Morda 
j o b o m o p a le kdaj našli tudi v 
farmaciji. 

Kaj lahko 
prispevamo za 
ohranitev pletarske 
obrti in njene 
tradicije na Ptuju? 

M o r d a bi bila dobra odlo
čitev, da bi pletarstvo vključili 
v r e d n o obliko izobraževanja v 
ptujski kmetijski šoli. N a šoli 

bi l ahko organiziral i tudi na
daljevalni tečaj pletars tva za 
uspešne učence , ki bi zraven 
izdelovanja košar opletal i tu
di s teklenice in izdelovali še 
druge zahtevnejše izdelke. 

Učenc i bi lahko opravili ra
ziskovalno nalogo o pletarski 
tradiciji na ptujskem območ
ju in kmeti jska šola bi lahko 
zasadila vrbe . Ptujski pletar
ski mojstr i bi lahko pripravili 
pr i ročnik o vrbogojstvu in 
pletars tvu. 

M o r d a bi pr i vsem tem po
magal i ptujska občina, mini
strstvo za šolstvo ter mini
strstvo za ku l tu ro . 

T o so le moja lastna raz
mišljanja, predlogi , ideje in 
bil bi zelo vesel, da bi jih vsaj 
nekaj pad lo na p lodna tla. 

Pripravil : Ignac Janžekovič 
Kmeti jska šola Ptuj 

Fo to : Silva Brodnjak 
Skupina učencev kmetujske iole pri pletenju košar, v ozadju pletarski mojster, g. Franc CetI In or
ganizator tečaja Gabrijela Platais 

Komolčarstvo in napredovanje 
Zadnj ikrat smo govorili o 

vplivu zvez n a napredovanje , 
danes p a poglejmo, kol iko 
lahko napreduje nek namešče
nec, če se prebi ja z močjo svo
jih komolcev. 

Z a vprašanje komolčars tva 
so se zanimali avtorji že v 
prejšnjem stoletju, na p r imer 
Hora t io Alger (1832-1899), ki 
je napisal o tem več knjig: 
Borba za napredovanje . Poča
si, vendar gotovo idr. V e n d a r 
po Pe t rovem mnenju Alger 
precenjuje moč komolčars tva 
in zato dr. Pe ter daje p r e d n o s t 
pri napredovanju zvezam. i 

Ovrzimo napačen 
sklep 

Petrova raziskovanja kažejo, 
da v večino organizacij prit isk 
vodstva navzdol izniči moč ko
molcev, ki pritiskajo navzgor. 
Zveza (VIP) je močnejša, saj 
pogosto prevlada nad pri t i 
skom vodstva navzdol, kar ko -
raolčarstvu uspe le redkokda j . 
Samo komolčars tvo vas ne 
more spraviti iz Pe t rovega 
škripca, niti vam ne omogoča 
uspešnega Pe t rovega o b h o d a 
(glej članek Zveze in n a p r e d o 
vanja). 

Komolčars tvo niti ne more 
vplivati na višino vašega zad
njega položaja. T o p a zato , 
ke r so vsi nameščenci , grobi 
ali plahi , podvrženi Pe t rove
m u načelu in morajo slej ko 
prej pri t i do nivoja svoje ne 
sposobnost i , na k a t e r e m b o d o 
obtičali do upokoji tve. 

Simptomi 
komolčarstva 

Komolčars tvo j e večkra t 
mogoče p repozna t i po pre t i ra 
n e m zanimanju za učenje, 
s t rokovno izobraževanje in 
tečaje za izpopolnjevanje zna
nja. Zlast i v majhnih h ierarhi 
j a h lahko takšno izobraževan
je tol iko poveča sposobnost , 
da nekol iko pospeš i n a p r e d o 
vanje. V večjih hierarhi jah, \ 
kjer j e večji faktor o d p o r a viš-1 
jega uradništva, j e ta učinek 
zanemarlj iv. 

Sodba brez priziva 
Po Pe t rovem mnenju pozit i

ven in negativen učinek učen
ja in izobrazbe uniči ta d rug 
drugega. Isto velja tudi za 
druge značilnosti komolčar
stva, kot je prezgodnje pr iha
janje na delo ali p r e p o z n o 
odhajanje z dela. Neka te r i ko 

legi bodo te polmakijavelijske 
značilnosti občudovali , drugi 
pa se bodo nad njimi zgražali. 

Izjema, ki potrjuje 
pravilo 

Včasih naleti te na prodor
nega nameščenca, ki mu uspe 
na lep ali grd način, da si za
gotovi mesto na višjem po
ložaju, kot bi ga dobil p o red
ni pot i . 

W. Shakespeare navaja za
nimiv pr imer v svoji drami 
Othel lo: V 1. dejanju, 1. sliki 
častihlepni Jago objokuje dej
stvo, da je napredovanje do
ločeno z zvezo in ne s strogimi 
pravili prvenstva: 

"A kaj češ! Kletev službe, 
napreduješ po priporočilih in 
naklonjenosti , a ne po letih, 
kjer vsak drugi stopi na mesto 
prednikov." 

Napredovanje , ki ga je želel 
Jago, je dobil Cassio. Za to si 
je Jago izmislil zvit načrt, da 
ubije Cassija in ga očmi v 
očeh vrhovnega poveljnika, 
Othella. 

Načrt mu je skoraj uspel, 
vendar je Jagova žena Emilija 
nepopravljiva klepetulja: 

"Svobodno govorila bom 
kot veter: pa če nebo, ljudje in 

vragi, vse, vse zalaja name, go
vorila bom." 

Emilija razkrije spletko in 
Jago nikoli ni dobil položaja, 
po ka te rem je s t remel . 

Jagova usoda nas uči, da je 
molk bistvo pr i komolčarstvu. 

Komolčars tvo take vrste (s 
spletkami) je redko in je izje
ma, ki potrjuje pravilo. 

Nevarna 
zaslepljenost 

Obstajata dva razloga, zara
di kater ih je učinek komolčar
stva pogosto precenjen. Prvi 
izhaja iz prepros tega mišljen
ja, da tisti ki se močneje prer i 
va s komolci , m o r a nap redo
vati hitreje in višje od drugih. 

Takšno mišljenje nima ni
kakršne znanstvene osnove in 
ga imenujemo Algerov k o m 
pleks (gl. začetek članka) . 

Zdravstveni kazalci 
Drugi razlog, da se neka te 

rim nepoučenim opazovalcem 
zdi moč komolčarstva večja, 
kot je , izhaja iz dejstva, da 
mnogo komolčarjev trpi za 
zdravstvenim s indromom na
videznega uspeha. 

Komolčarji t rpe za živčnimi 
zlomi in boleznimi, kot sta čir 

na želodcu ali nespečnos t . Ko
legi, ki ne razumejo, za kaj 
gre, lahko takšnega bolnika 
uvrste kot p r imerek s ind roma 
zadnjega položaja (o čemer 
b o m o še pisali) in lahko pomi 
slijo, da j e žrtev že dosegla 
svoj zadnji položaj . 

V resnici pa imajo ti ljudje 
p r ed seboj še več napredovanj 
v naslednjih nekaj let ih. 

Važna razlika 
Razlika m e d p r i m e r o m sin

droma navideznega uspeha in 
s indromom zadnjega položaja 
j e znana k o t Pe t rova niansa. 
D a bi se lažje znašli p r i 
razvrščanju takih pr imerov, se 
vprašajte: "Opravl ja ta človek 
neko kor is tno delo ali n e ? " 
Če je odgovor: 

a) " D A " — tedaj še ni dose
gel svoje nesposobnosti in kaže 
le sindrom navideznega uspeha. 

b) " N E " — tedaj je dosegel 
nivo svoje nesposobnosti in ka
že sindrom zacfnjega položaja. 

c) " NE V E M " — tedaj ste vi 
dosegli nivo svoje nesposobno
sti. Raziščite takoj svoje sim
p tome. 

Še kaj 
o komolčarstvu 

Nikoli ne stojte, če lahko se
di te ; nikoli ne pešači te , če se 
lahko pel je te; nikoli se ne ko-
molči te , če imate dobre zveze! 

D r . Adolf Žižek, dipl.ing. 

P.S. Sestavek je povzetek V. 
poglavja iz kryige Petrovo 
načelo. 

HOLSKI ZVONEC NAM JE ZAUPAL.. . 
STOPERCE * Kmetijski krožek se je lotil skupaj s strokov

njaki Kmetijskega kombinata projekta Sadovnjak. Pred dnevi 
pa so imeli tudi uspešen športni dan, ko so pripravili tekmo-1 
vanje v smučanju in sankanju. 

CIRKULANE * Prejšnji ponedeljek so imeli učenci petih ra
zredov naravoslovni dan na temo Vinograd, šesti razredi pa ta 
ponedeljek in torek projektna dneva na temo Ekologija. 

MARKOVCI * Učenci petih razredov so bili decembra v šoli 
v naravi na Rogli. Štirje učenci so sodelovali na srečanju 65 
letnih krajanov v Lovskem domu v Sobetincih. Od starega leta 
so se posloviH na šolskem plesu, prireditve pa so imeli tudi po 
razredih. Učenci razredne stopnje so imeli zimski športni dan. 
V prvem tednu novega leta pa so si učenci od drugega do sed
mega razreda v ptujskem kinu ogledali film Lepotica in zver. ^ 
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M i f a v e p o t e k a j o p o n a č r t i h 
™ ^K. ŷ M ..̂ ....̂ ..̂ ^̂ ;±L;±:±;: 

• V nekdanji tovarni Olga Meg l i c v Dolanah j e trenutno 
zaposlenih 40 delavcev, v ce lem podjetju Eme pa 52 • Pri
prave na proizvodnjo Emovega X M v treh različicah poteka
jo po načrtih • V treh mesecih naj bi zgradil i še dve proiz
vodni hali • Velike potrebe po avtokleparj ih, avtol ičai j ih , 
avtomehanikih, plast ičarj ih, orodjarjih • 

Novembra 1991. leta je nekdanjo tovarno Olga Meglic v Dolanah 
kupil zasebni poi^etnik Emil Mlakar, lastnik verige podjetij z zaščit
no znamko Eme. Njegov takratni poslovni načrt, s katerim je načrto
val predelavo vozil XM, je predvideval začetek proizvodige že marca 
ali aprila prejšnjega leta. Z modelom podaljšanega Citroenovega 
XM je najprej opozoril nase na sejmih v tujini, zatem seje predstavil 
tudi slovenskim bančnikom, podjetnikom in drugim. 

Predstavitev na podjetniškem 
forumu pa je samo potrdila, da 
je njegov načrt dober. V Dola
nah so se kmalu po nakupu 
pričele priprave na novo proiz
vodnjo. Že v samem začetku pa 
je prišlo do vrste sprememb, ki 
so narekovale razširitev poslov
nega načrta, v katerem je šlo za 
temeljito kvalitetno spremem
bo. Prvotno so v Dolanah na
črtovali predelavo avtomobilov, 
z novim poslovnim načrtom pa 
naj bi se odločili, da jih bodo v 
celoti sami sestavljali. Takšno 
preusmeritev so narekovale trž
ne razmere. Oktobra je bil po 
temeljitih pripravah nared drugi 
poslovni načrt "Izgradnja tovar
ne za izdelovanje pločevine in 
plastičnih komponent za avto
mobile in montažo modificira
nih vozil XM in VW T-4". Inšti
tut Ljubljanske banke ga je zelo 
ugodno ocenil tudi po tem, ko 
je uporabil najstrožje kriterije. 
Lastnik in direktor firme Eme 
Emil Mlakar je s svojo sodelav
ko za finance in komercialo 
Darjo Vilar še posebej zadovol
jen, ker so načrt pripravili sami 
brez pomoči drugih finančnih in 
investicijskih organizacij. Firma 
je naročila vrednotenje podjetja 
pri Inštitutu Ljubljanske banke. 
Gre za velika vlaganja v stare in 
nove prostore, v tehnologijo, 
stroje, delo in drugo. Tovarna 
mora biti po besedah Emila 
Mlakarja kompatibilna z vsemi 
podobnimi tovarnami v tujini. 
Njena prednost je morda tudi v 
tem, da njen razvoj ne bo obre
menjen z morebitnimi remonti. 
Novi lastnik jo je kupil kot naj
boljši ponudnik v okviru stečaj
nega postopka bivše Olge Me
glic. 

Tovarno v Dolanah Je novi lastnik temeljito obnovil. (Foto:JB) 

Obnova starih 
prostorov in gradnja 
novih hal 

Nekdanja tovarna v Dolanah 
je v več kot enem letu, odkar 
ima novega lastnika, temeljito 
spremenila svojo podobo. Ob
novili in preuredili so proizvod
ne hale, sanitarije, kuhinjo, ko
tlovnico, postavili nova skla
dišča, na novo so uredili tudi 
parkirišča, veliko dela in sredstev 
pa so vložili tudi v ureditev oko
lice tovarne. V enem mesecu pa 
kanijo urediti tudi lakirnico. 

Skladno s dopolnjenim po
slovnim načrtom bodo ob se
danjih prostorih zgradili še dve 
proizvodni hali. Gradilo ju bo 
podjetje Pomgrad iz Murske So
bote. Objekta naj bi bila pod 
streho v treh mesecih. Zatem pa 
bodo začeli postavljati stroje, ki 
so jih v glavnem že kupih. Na 
postavitev čaka posebna stiskal
nica za izdelovanje posameznih 
karoserijskih delov iz vlečene 
pločevine. Kupili so jo v IMV v 
Novem mestu. Če bi morali ku

piti novo, bi zanjo odšteli deset 
milijonov nemških mark. Upo
rabljali jo bodo za lastne potre
be in za potrebe drugih proizva
jalcev avtomobilov. Na njej je 
bilo na primer narejenih prvih 
tristo yugo florid. Tudi nekaj 
drugih strojev, ki jih bodo po
trebovali pri izdelavi XM v treh 
različicah — limuzine, sanitetna 
vozila in cabria - so kupili v no
vomeški tovarni avtomobilov. 
Predvsem velja omeniti stroja 
za brizganje plastike za izdelavo 
termoplastičnih odbijačev in 
drugih plastičnih delov za lastne 
in druge potrebe. Zanimivo je. 

da gre za dva stroja, ki so jih v 
tej tovarni kupili pred devetimi 
leti in nikoli uporabljah. Zapa
kirana sta čakala ves ta čas. Že 
sedaj pa se ve, da bo podjetje 
EME z njima izdelovalo odbi
jače za avtomobil clio iz Novega 
mesta. Sicer pa načrtujejo pol
no zaposlitev svojih zmogljivosti 
tako, da bodo delali komponen
te za potrebe avtomobilske in
dustrije v Sloveniji, pomembna 
postavka pa bodo tudi lohn po
sli. Poskusna proizvodnja naj bi 

stekla v pol leta. Poudariti pa 
velja, da poslovni načrt sesta
vljanja avtomobilov v Dolanah v 
celoti upošteva zahteve eko
loško čiste proizvodnje. 

Do sredstev s 
kompenzacijami, 
čiščenjem 
premoŽenja... 

Darja Vilar, ki v podjetju 
EME skrbi za finance in komer
cialo, je povedala, da so potreb
na sredstva za pripravo vmesnih 
faz za novo proizvodnjo prido
bili s kompenzacijskimi posli, s 

čiščenjem osnovnega premože
nja. S pomočjo garancij Sklada 
za malo gospodarstvo Republi
ke Slovenije pa naj bi lažje 
prišli do kakovostnih investicij
skih kreditov pri naših bankah. 
S tem se bodo v veliki meri izo
gnili neugodnim kratoročnim 
kreditom. Pogovarjajo se tudi z 
evropsko banko za obnovo in 
razvoj. Njihov zastopnik za Slo
venijo je že štirikrat obiskal 
podjetje EME. Projekt za sesta
vljanje maloserijskih vozil v Do
lanah pa so poslali tudi v Lon
don. 

V novi tovarni naj bi 
se zaposlilo od 400 
do 500 ljudi 

V tej haloški tovarni , ki je 
že nekoč obljubljala veliko 
tamkajšnjim prebivalcem, po
sebej še zdomcem, naj bi po 
dobrem le tu in pol priprav, 
pričeli sestavljati prve avto
mobi le . Prvih dvajset karoserij 
je že v Do lanah . Obmejno ob
močje, ki je poleg tega demo
grafsko območje , naj bi po be
sedah Emila Mlakarja postalo 
p o m e m b e n spodbujevalec raz
voja spremljajočih dejavnosti 
avtomobilske indiistrije. "V 
D o l a n a h pr ičakujemo ljudi z 
dolgole tno ambicijo, ki si želi
j o ostat i pri nas, ki se bodo 
trudil i in ustvarjali kakovost ." 

Majda Goznik 

VOD^A ZIMSKE SLIIŽBE^^ 

Obračun s pî vim snegom 
Edini letošnji sneg je preiz

kusil tako pripravljenost Ko
munale Ptuj in Cestnega pod
jetja kot krajanov. Vodja me
stne zimske službe Milan Zu
pane je po skupnem sestanku 
zatrdil, da je bilo čiščenje pra
vočasno in uspešno: "Na le
tošnji sneg smo se pravočasno 
pripravili in tudi pravočasno 
ukrepali. Tako Komunala kot 
Cestno podjetje sta pravočasno 
očistila ulice, tako da so bile 
prevozne. Prav tako so razen 
redkih izjem v mestu lastniki 
trgovin in hiš očistili pločnike 
pred svojimi prostori . Žal so s 
kasnejšim pluženjem cest že 
očiščene predele ponovno na-
suli s snegom, tega pa potem 
nekateri zasebniki niso več 
očistili. Če bo letos še potreb
no — upam, da bo, saj je zima 

in si snega še želimo, bodo 
službe ponovno očistile ceste 
tako, da bo pot v službo in šolo 
za krajane varna. Za naslednje 
leto pa pripravljamo novi pro
gram za čiščenje snega." 

Na Komunali je Borut Saga-
din, ki je za zimsko službo od
govoren, povedal, da so delali 
neprenehoma 48 ur, največ so 
očistili ponoči, ko v mestu ni 
prometa. Ob tokratnem snegu 
so porabili 45 ton soli in 40 ton 
peska. Dušan Sagadin, ki skrbi 
za čiščenje snega pri Cestnem 
podjetju, pa nam je postregel s 
podatkom, da so v ptujski in 
ormoški občini, kjer skrbijo za 
750 kilometrov cest, v letošnji 
zimi porabili 350 ton soli in 500 
kubičnih metrov drugega po-
sipnega materiala. McZ 

NA KOGU USTANOVILI 
TURISTIČNO DRUŠTVO 

Minuli petek so na Kogu, v najmanjši krajevni skupnosti or
moške občine, ustanoviH turistično društvo, tretje v ormoški 
občini. 

Novo, mlado društvo, ki šteje že okoli 40 članov, je na 
občnem zboru, kjer so sprejeli društvena pravila, izvoHlo 11 
članski upravni odbor ter predsednika in tajnika. Predsednica 
Turističnega društva Kog je Anica Pevec, tajnik pa Janez Za-
dravec. 

Na občnem zboru so med drugim že zbirali ideje, kaj bodo 
delaH v prihodnje, na prvi seji upravnega odbora pa bodo te 
ideje "prelili" v program dela za eto 1993. 

V ida Topolovec 

M ^ a r j a n a Z u r m a n - d o b i t n i c a n a j v i š j e g a o i č i n s i T e p i p i z n a n j a 

>>DANES IMAJO LJUDJE DRUGAČNE TEŽAVE..,« j 

Na spominski s lovesnost i ob 50 letnici poslednjega boja . 
Pohorskega b a t a ^ o n a v Slovenski Bistrici , so podeli l i tudi ' 
vsakoletna občinska priznanja. Za življensko delo pri občin-: 
skem odboru Rdečega križa j e nagrado občine Slovenska Bi-; 
strica za leto 1992 prejela Marjana Žurman. 

V obrazložitvi je med drugim 
pisalo: "Marjana Žurman je 
skromna, tiha delavka, a člo
veško odprta za vse pomoči po
trebne ljudi. "Slovenjebistričani 
so ob tej priložnosti brez kančka 
zavisti dejali, "letos pa je nagra
da prišla resnično v prave roke." 

Marjano, ro jeno Bistr ičanko 
poznajo mnogi , še posebej ti
sti, ki so bili v teh dolgih letih, 
ko je vodila O O R K v Sloven
ski Bistrici, deležni pomoč i te 
humani t a rne organizacije. 

Njeno življenje ni bilo posu
to z rožicami, še posebe j , ko 
je bila družina Žurmanov ih 
1941. leta p regnana v Srbijo. 
Očeta je izgubila, ko ji je bilo 
12 let, umrl je 8. januar ja 
1944, zato je ta da tum, ki je 
obenem tudi da tum padca 
Pohorskega batal jona, zanjo 
še toliko bolj žalosten in bo 
leč. V Srbiji je v slovenski četi 
1941. padel tudi njen bra t . Ko 
sta se z m a m o 1945. leta vrnili 
domov, v Slovensko Bistrico, 
sta morali začeti znova, kot 
številni drugi izseljenci. 1946. 
leta ji je umrla še m a m a in njo 
so po tem dodelil i učiteljski 
družini Dobnik . Kot sama 

pravi, j e takra t pot rebovala 
človeka, ki bi j i stal ob strani 
in jo usmerjal . 

Ko se spominja tistih časov, 
postane vidno ganjena, ker je 
menda v spomine na mlada leta 
vpletena tudi marsikatera gren
ka stvar. 

Pri Rdečem križu je Marjana 
pričela delati najprej kot aktivi
stka, od 1958. leta pa je bila naj
prej zaposlena za 4 ure, nato vol
jena sekretarka in kasneje je tam 
tudi ostala. Sedaj je sicer v za
služenem pokoju, vendar še ved
no veliko pomaga povsod tam, 
kjer so ljudje pomoči potrebni. 

Po drugi vojni so 
bili problemi ljudi 
drugačni 

Pogovor je nanesel na tista 
prva povojna leta pri nas. Mar
jana pove, da so bile takratne 
stiske ljudi posledica druge voj
ne. Ker se je pri nas do 1952. le
ta dobilo vse samo na karte, 
ljudje niso imeli veliko pa tudi 
denarja za preživetje je bilo 
manj. Takrat je naš Rdeči križ 
prejemal še inozemsko pomoč, 
ki so jo potem delili tistim, ki 
niso imeli dovolj za preživljanje. 

"Današnje stiske ljudi bi tež
ko primerjali s tistimi po drugi 
vojni. Ljudje, ki danes prihajajo 
na Rdeči križ, so nekoč to po
moč odklanjaU. Šli so pač na so
cialno skrbstvo in tam dobili de
narno pomoč. Pri nas pa seveda 
niso mogli dobiti drugega kot 
oblačila, ker pač ta organizacija 
takrat ni imela sredstev za dru
ge oblike pomoči. Dotacije so 
bile majhne, komaj za plačo za
poslenega ali pa še to ne. Ljudje 
so se še pred nekaj leti sramo
vali priti na Rdeči križ. K nam 
so najpogosteje prihajali tisti, 
kjer so bile doma velike druži
ne, starejši ljudje, bolniki, alko
holiki pa tudi brezdelneži in po
dobno. Pomagali smo jim z ob-
lačih in posteljnino. Danes je ta 
slika povsem drugačna. Stiske 
so tako velike, da hodijo na 
Rdeči križ predvsem mlade dru

žine, ki nimajo dovolj sredstev 
za preživljanje in jim paketi, ki 
prihajajo iz mednarodne po
moči, pridejo presneto prav. 
Danes gredo dobro v promet 
oblačila in obutev," pove med 
drugim Marjana Žurman. 

Spominja pa se let, ko nam je 
šlo vsem dobro. Takrat starih 
oblačil nisi mogel spraviti v pro
met, ker je bilo ljudi sram, da bi 
jemali tovrstno "miloščino". 

"V tistih časih smo si pri Rde
čem križu naredili zaloge obla
čil, za hude čase. S tem smo ta
krat mislili predvsem na razne 
naravne nesreče, o vojni nismo 
razmišljali." 

Prvič so v Bistrici potrebovali 
to pomoč ob velikih poplavah 
1989. leta. Veseh so bili, da so 
takrat ljudem lahko pomagali 
vsaj na ta način. 

Nekateri se 
okoriščajo tudi s to 
obliko pomoči 

V 35. letih dela pri Rdečem 
križu je Marjana dodobra spoz
nala svoj teren. Dobro je vede
la, kdo je pomoči resnično po
treben, kdo nekoliko manj in 
kdo se z njo hoče samo oko
riščati. Povedala je, da so neka
teri ljudje za take reči pravi spe
cialisti. To so največkrat tisti, 
pravi Marjana, ki znajo odpreti 
vsa vrata in dobijo največ. Ta
kih ljudi se je skušala izogibati 
in jih odpraviti z lepo besedo, 
ali pa jim pomagati na kakšen 
drugačen način, tudi zaposlitve 
jim je velikokrat poiskala. 

Ob najinem pogovoru večkrat 
zavzdihne, češ življenje je re
snično kruto. Spominja se, da je 
na Rdeči križ po pomoč v mno
gih primerih prihajalo več gene
racij nekaterih družin. Ta tretja, 
ki prihaja sedaj, je po njenem 
mnenju najbolj tragična. Iz 
okolja, ki je velikokrat slabo 
vplivalo na mlade ljudi, bi se 
lahko izvili pa se zaradi dru
gačnih stisk današnjega časa, to 
pa je pomanjkanje dela, ne mo
rejo. Ta začarani krog jo vedno 
znova prizadene. Vedno je trdi
la, da bi moral nekdo s temi 
ljudmi posebej delati. 

Čeprav je Marjana prava pre
kaljena veteranka pri spozna
vanju socialnih stisk ljudi, se je 
vednarle dogodilo, da je nase
dla tudi ona. Tako je prišel k 
njej, kot veliko drugih, t u d i p o -

plavljenec, ki to sploh ni bil. 
Ker jo je ganila njegova stiska 
in revščina, je na teren poslala 
celo patronažbo službo, da po
gleda, kakšno je stanje. "Popla-
vljenec" jim je pokazal celo po-
Dlavljeno hišo, ki pa seveda ni 
3ila njegova. Marjana se je po
tem po svojih močeh trudila, da 
bi mu kar najbolj pomagala, ka
sneje pa je izvedela, da jo je člo
vek, ki ga je sicer poznala kot 
nezanesljivega, speljal na led. 
Zanesla se je na poročilo patro-
nažne službe. 

Marjana je bila ob tem prime
ru seveda nadvse žalostna, žalo
stna pa je tudi povsod tam, kjer 
je ljudem poskušala pomagati, 
rezuUatov pa ni bilo. 

Poseben problem 
so begunci 

Ob beguncih, ki so se pričeli 
zgrinjati k nam, Marjana ponov
no podoživlja čas svoje mladosti. 
Še posebej jo prizadenejo pripo-
vedovcinja ljudi o četniških pobo
jih, saj je bila tem grozodejstvom 
priča tudi sama. Veliko dni in 
noči je minilo, da so bistriški 
center nekako postavili na noge, 
za kar ima brez dvoma mnogo 
zaslug tudi Marjana Žurman. 

Ko seštejemo vse, kar je teta 
Marjana, tako ji pravijo številni 
Bistričani, naredila dobrega za 
soljudi, je letošnja nagrada ob
čine Slovenska Bistrica prišla 
resnično v prave roke. 

Besedi lo in posnetek: 
Vida Topolovec 
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Predstavljamo vam dr. Janka Predana, poslanca v državnem zboru 
Dr. Janka Predana, kandidiral j e na listi Zelenih Sloveni

je , j e vol i lo 7 odstotkov ali 1.298 slovenjebistriških volilcev, 
kar j e bilo v občini brezdvoma svojevrstno presenečei^je. Da 
ima polit ične a m b i c g e , večina Bistr ičanov niti s luti la ni. 
Šele potem, ko g a j e s tranka Zelenih uvrsti la med svoje po
slance, so mnogi o i^em pričel i razmišljat i tudi drugače. Za
nimivo j e bi lo tudi to , da za njega ni bilo posebne predvolil
ne kampanije , ce lo soočenja kandidatov za državni zbor v 
sedmi volilni enoti , v vol i lnem okraju S lovenska Bistrica, se 
zaradi družinskih obveznost i ni mogel udeležit i . Pos la l pa j e 
sporoči lo vol i lcem, v katerem j e bilo med drugim zapisano , 
da se pri svojem delu srečuje s č lovekom in z vso njegovo 
bogatostjo. ''Človeka vedno g ledam kot celoto, kot osebnost , 
ki se vpleta v oko^e . Človekovo o k o ^ e pa j e vse b o ^ nepri
jazno . O g r o ž a m o ga sami , tako v mater ia lnem, kot duhov
nem pogledu. N a š a občina ni nobena i ^ e m a : zrak, voda, 
zemlja, tujke na izveskih trgovin in lokalov, kletvice na uli
cah, brezposelnost . Gibanje ze lenih vam ponuja drugačen 
način ravnanja z okoljem, žel i ga obvarovati , spreminjat i in 
obogatiti . Za to pa se bomo moral i trudit i vsi ." 

Bistr iški p o s l a n e c Z e l e n i h 
j e zd ravn ik — specia l is t psi
hia t r i je , ki se j e v l a n s k e m 
juliju s reča l z A b r a h a m o m . 
Sicer ro jen Bis t r i čan , j e p o 
očetovi s t ran i , izhaja iz S t a r e 
ces te p r i L j u t o m e r u , pravi 
Pr lek . V S lovensko Bis t r i co 
se je d ruž ina P r e d a n o v i h (ni
majo p a nič s k u p n e g a z 
uči tel jsko d r u ž i n o P r e d a n iz 
Ptujske g o r e ) p r i se l i l a p r e d 
d rugo vo jno . O s n o v n o šo lo 
j e konča l v d o m a č e m kra ju , 
g imnazi jo v M a r i b o r u , m e d i 
c insko f aku l t e to p a v Lju
bljani . Svoje de lo j e p r i če l v 
Ptuju kot zd ravn ik — stažist 
sp lošne p r a k s e , s lužboval v 
M a r i b o r u , kjer j e bi l tud i 
p r eds to jn ik p s i h i a t r i č n e g a 
o d d e l k a P o h o r s k i dvor , zad 
njih s e d e m in po l let p a j e 
d i r e k t o r Z d r a v s t v e n e g a d o 
m a v Slovenski Bistr ic i . 

I m a ž e n o M a j d o , p o pok l i 
cu je p r o s v e t n a d e l a v k a — 
o r t o p e d a g o g i n j a , o t r o k a — 
sina P r i m o ž a in hči T a d e j o , 
o b a sta š t u d e n t a , š t u d i r a t a 
p a a rheo log i jo in p r a v o . D o 
ma ga zves to čaka jo tud i t r i 
mačke . M a č o n sliši n a i m e 
Pes, m a č k a j e B e r t a , t r e t j a 
p a je ma jhna m u c k a , t r e n u t 
no še b r ez i m e n a . 

Bis t r ičani p o z n a j o svojega 
doktor ja tudi ko t e s t e t a , nje
gov hoby je g leda l i šče , zbi
ranje slik in ure jan je okol ja . 

Z a dr. J a n k a P r e d a n a , e n e 
ga i zmed t r e h b is t r i šk ih p o 
slancev v d r ž a v n e m svetu , 
p o m e n i ekologi ja tud i du
hovno gibanje . 

• Gospod Predan, kako po
staneš iz zdravnika politik? 

* Dr . J a n k o P r e d a n : Nikol i 
n i sem s t rogo razmejeva l t e 

ga , d a č lovek, ki je zd ravn ik , 
n e bi m o g e l bit i t ud i pol i t ik . 
S po l i t i ko s em se bavil že v 
p re j šn j em r ež imu , v e n d a r 
s e m dosege l , d a se t a k r a t n a 
po l i t i ka ni v t ika la v moje p o 
k l icno de lo . B i lo j e dovol j 
m a n e v r s k e g a p r o s t o r a , d a 
s e m l a h k o de lova l p r e d v s e m 
p o s t rokovni p la t i . Po l i t ika 
3a mi j e d e n i m o p o m a g a l a , 
co s em bi l č l an s lovenjebi-
s t r i škega izvršnega sve ta , za
v e z a n za p o d r o č j e zd ravs tva 
in soc ia lne po l i t ike ali ko 
s e m p r i t edanj i social is t ični 
zvezi vodi l koord inac i j sk i 
o d b o r za boj p r o t i a lkohol iz 
m u , svoje p r o g r a m e l a h k o 
u resn ičeva l . 

* V predvol i lnem času se 
nis te "podili" iz ene predsta
vitve na drugo, celo na soo-
čaiiju kandidatov za državni 
zbor in državni svet vas ni 
bi lo . Vol i lcem ste poslal i sa
m o svoj program, ki pa j e ta
krat požel vel ik aplavz. 

* Dr . J a n k o P r e d a n : Ze lo 
rad bi se bil udeleži l soočenja 
sokandida tov , v e n d a r sem bil 
t ak ra t nujno zadržan . Ni sem 
se udeleži l niti predstavi tve in 
promoci je , ki so j o imeli Ze le 
ni Slovenije v Mar iboru . V 
predvol i lnem času sem imel 
vel iko drugih , osebn ih težav, 
vezanih n a druž ino . Navse
zadnje mi j e bilo t akra t p o 
m e m b n o p redvsem to , da se 
b o v d ruž ino p o n o v n o vrnilo 
zdravje. 

* Prvo zasedanje republi
škega par lamenta , ki j e tra
j a l o dolgo v noč, j e za vami , 
drugo j e bi lo v torek. Kako 
ste se počuti l i med temi bolj 
ali manj neznanimi obrazi? 

* Dr . J a n k o P r e d a n : Bilo 
j e p r a v z a p r a v ze lo razburl j i 
vo , spozna l s em vel iko novih 
ljudi. Z a n e k a t e r e sem ugo
tovil , da so o d p r t i , ze lo ko
munika t ivn i in zmožn i pr i 
s tnega k o n t a k t a . Mars ika j se 
je doga ja lo n a p r o s t r a n i h 
hodn ik ih p a r l a m e n t a , ka r je 
p a č v pol i t iki p o g o s t o . Šlo je 
za t o , ti da š m e n i , o n da tebi . 
Bi lo j e dovolj k o r e k t n i h d o 
govorov in p o g o v o r o v in tudi 
upoš t evan ja te naše m a l e 
s t r a n k e , saj i m a m o s a m o pe t 
3oslancev. Zd i p a se mi , d a 
3omo s t o svojo kons t ruk t iv 
n o opozic i jo zno t ra j pa r l a 
m e n t a , o z i r o m a pora ja joče 
koal ic i je , kl jub v s e m u odi 
gral i p o m e m b n o vlogo in 
skušal i svoje p r o g r a m e u r e 
sničiti v t e m p a r l a m e n t u , 
o z i r o m a d r ž a v n e m z b o r u . 

* Prva zasedanja so b o ^ 
protokolarne j i a r a v e , na 
drugih pa se bo Ite potrebno 
odločati o številnih rečeh, ki 
bodo pomembne za našo ma
j h n o državo. 

* D r . J a n k o P r e d a n : Ž e 
n a p r v e m zasedan ju , kjer so 
b i le stvari r e s še bolj p r o t o 
k o l a r n e n a r a v e , s em se za lo 
til , d a ima moj pr i t i sk n a 
g u m b Z A ali P R O T I svojo 
t e ž o , p a ne s a m o v loka ln ih , 
t e m v e č tud i v g loba ln ih m e 
ri l ih. Seveda b o d o nada l jna 
za sedan ja še dost i p o m e m 
b n e j š a in bo p o t r e b n o t a glas 
Z A ali P R O T I d o b r o p r e m i 
sliti in p r e t e h t a t i , ga uskladi 
ti zno t ra j p o s l a n s k e skup ine 
Z e l e n i h in seveda tud i v 
k o n t e k s t u c e l o t n e g a razvoja 
d ržave . Že l im , da bi imel 
p a r l a m e n t t a k š n o v logo , kot 
jo i m a v d e m o k r a t i č n e m za
h o d n e m svetu in d a ne bi bil 
s a m o tor i šče h u d i h n a s p r o 
tovan j , za k a r i m a m o s labe 
izkušnje iz pre jšn jega pa r l a 
m e n t a . 

* To vaše novo delo, s tem 
mis l im profesionalno delo 
s lovenskega pos lanca, j e v 
mnogočem drugačno od va
šega sedaigega. 

* D r . J a n k o P r e d a n : S 15. 
j a n u a r j e m sem p o s t a l usluž
b e n e c s lovenskega pa r l a 
m e n t a , o z i r o m a d ržavnega 
z b o r a . Tor i šče mo jega pr i 
hodn jega p ro f e s i o n a l n eg a 
de l a b o v Ljubl jani . Pa r la 
m e n t b o zaseda l e n k r a t m e 
sečno , v z a d n j e m t e d n u , 
o s t a l o de lo b o p o t e k a l o v 
komis i jah , v e z a n o n a t e r e n 

in n a st ike z l judmi. Pr i š te
vi lnih eko lošk ih p r o b l e m i h 
de l a ne b o zman jka lo . T u j e 
to l iko vsega, d a b o p re j 
z m a n j k a l o časa za reš i tev na
kop ičen ih p r o b l e m o v , z a t o 
n e v id im n o b e n e k o m o d n o s t i 
ali p r e t i r a n o ve l iko p r o s t e g a 
časa. 

* Kaj pa osebni dohodek 
poslanca, pravgo, da ta za 
s lovenske razmere ne bo 
ravno majhen. 

* D r . J a n k o P r e d a n : P o 
z n a n i h izhodišč ih p l ače p o 
s lancev p r a v go tovo n e b o d o 
n izke , t o j e n e u m n o s t , d a bi 
t o t rd i l . Osnova j e p e t pov
p r e č n i h o sebn ih d o h o d k o v v 
gospoda r s tvu za p r e t ek l i m e 
sec, p o v e č a n i h za m i n u l o de 
lo in p a z a funkcijski d o d a 
tek , g lede n a to , v ka te r i k o 
misiji si. Sode lovan je v posa -

Dr. Janko Predan — poslanec 
stranke Zelenih Iz Slovenske 
Bistrice. 

m e z n i h komis i jah in n a t e j 
osnovi b o dela l tud i p a r l a 
m e n t p a je n a j p o m e m b n e j š e 
o d vsega. T u se b o d o k r e s a l e 
in tud i r az reševa le h u d e di
l e m e in p r o b l e m i , d a b o ka
sneje p a r l a m e n t lažje de la l 
in d a ne b o m a r a t o n s k i h se j . 

* V našem najbli i^em oko
lju imamo nekaj akutnih 
problemov s področja ekolo
gije. Da začnem kar v Slo
venski Bistrici , Iger Impol in 
njegova livarna dodobra za-
s t n i p y a t a okolje z izpušnimi 
plini , tu j e tudi Kidričevo z 
vskladiščenim nevarnim 
P C B pa tudi voda na Drav
skem po^u ni vedno neopo
rečna. 

* D r . J a n k o P r e d a n : R e s 
n i č n o , p r o b l e m o v s p o d r o č j a 
ekologi je v širši in ožji oko l i 

ci je ve l iko . S t a n u j e m v n e 
p o s r e d n i bl ižini t o v a r n e Im
pol in k lorovi h lap i so mi 
p o v s e m uničili in požga l i 
rože t e r ze len javo . V e n d a r 
se s tanje n a t e m p o d r o č j u iz
boljšuje , vz t ra ja t i p a m o r a 
m o , d a se k o n č a sanac i ja li
v a r n e in se z r a k izboljša. P o 
veda t i m o r a m , d a o b č a n i 
S lovenske Bis t r ice ve l iko 
obo leva jo za b o l e z n i m i di
ha l , k a r je p o s l e d i c a o n e s n a 
ž e n e g a z r a k a , ki p a ga n e d o 
p r i n e s e s a m o I m p o l , d a n e 
b o n e s p o r a z u m a , t e m v e č še 
drug i onesnaževa l c i . V pr i 
m e r u K id r i čevega p a so pol i -
k lo r i r an i bifeni l i ve l ik p r o b 
l em. Sa rkas t i č en o d g o v o r go 
s p o d a T o p l e k a n a p o s l a n s k o 
vprašan je Z e l e n i h P tu ja se 
mi zd i , d a j e p o d a n n a n e 
p r a v e m m e s t u , k e r bi l a h k o 
že sam p o v e d a l in obves t i l 
j avnos t , kaj se skriva z a t o 
va rn i šk im p l o t o m . D r u g o 
p o d r o č j e , ki je ze lo p o m e m 
b n o , j e g radn ja av toces t in s 
t e m tud i reš i tev p o d t a l n i c e 
D r a v s k e g a pol ja . P r e d l a g a 
m o , d a se s lovenski ces tn i 
križ p r e s e l i z o b m o č j a na j 
bol jše zeml je n a o b r o n k e 
hr ibovja . So p a s eveda še 
d r u g a o b m o č j a v okol ic i M a 
r i b o r a , ki j ih je p o t r e b n o v 
e k o l o š k e m p o g l e d u san i ra t i . 
P o s o d o b i t i je p o t r e b n o ž e 
lezniški p r o m e t in p r e n e s t i 
t r anz i tn i t ovo rn i p r o m e t n a 
že lezn ico . 

S icer p a vse to ni s a m o 
p r o b l e m m a j h n e Sloveni je , 
t e m v e č c e l o t n e g a p l a n e t a , 
k a r p a s eveda m o r a m o za
čet i r e ševa t i n a loka ln i ravni . 
Z e l e n i i m a m o n a t e m p o 
droč ju ve l iko p r e d l o g o v , o d 
us t anov i tve s lovenske b ioza -
d r u g e , zaus t av i t ev de l p r i ; 
me l io rac i j ah , do r e n a t u r a c i j e 
v o d o t o k o v . V s e t e reči sku- j 
š a m o n a r e d i t i p o s t o p n o , z i 
r a z u m e v a n j e m , z p r e v z g o j o j 
ljudi in z dovol j o b č u t k o v z a 
ljudi in z a n a r a v o , n e p a z 
r ad ika ln imi poseg i . S m o z a 
nova d e l o v n a m e s t a , ki so 
p r i j azna na rav i , n e p a j ih n a 
silo ukin ja t i t a m , kjer m o 
goče ni r a v n o vse p o n a č r t u 
ze l en ih , d a ne bi p r i t e m 
pr i š lo d o še hujš ih soc ia ln ih 
stisk. 

* Dodobra sva obdela la 
torišče vašega pos lanskega 
dela. Vrni la pa bi se nazaj k 
vašemu dosedanjemu de lu . 
Zakon vam dovoljuje, da 

lahko kot pos lanec opravUa-
te do tretj ine svojega nek
danjega dela . Kako boste 
vse to u.sklajevali? 

* D r . J a n k o P r e d a n : M o j a 
d o s e d a n j a d e l o v n a s r ed ina 
Z d a r v s t v e n i d o m Slovenska 
Bis t r ica , b o zapros i l d ržavni 
z b o r s lovenskega p a r l a m e n 
ta , d a mi o d o b r i p rav ico do 
t re t j ine d e l o v n e g a časa , t o je 
p r i b l i ž n o do 60 u r m e s e č n o , 
k e r b i že le l o h r a n i t i svojo 
p s i h i a t r i č n o a m b u l a n t o in p a 
v o d e n j e k luba zdravl jen ih al
koho l ikov , ki ga v n o b e n e m 
p r i m e r u ne n a m e r a v a m opu
st i t i . T o d e l o , za k a t e r e g a 
s e m s t r o k o v n o usposob l j en , 
ž e l i m oprav l j a t i še n a p r e j , 
z las t i , k e r t o ni s a m o moj 
p r o b l e m , a m p a k so t o tudi 
žel je in p r o b l e m i moj ih p a 
c ien tov . Z^elo h u d o bi mi bi
lo , d a b i n e k a t e r e , ki j ih že 
d o l g o o b r a v n a v a m in poz 
n a m , seda j zapus t i l . Zd i se 
mi , d a bi s t e m stor i l ve l iko 
s t r o k o v n o in tud i č loveško 
n a p a k o . 

* Kako boste usklajevali 
vse skupaj , delo pos lanca, ki 
ni majhno , saj imate prav na 
področju e k o l o g g e vel iko za
dolžitev, poklic zdravnika in 
pa vaše druž insko življenje, 
da ne bo pri tem nihče pri
krajšan? 

* D r . J a n k o P r e d a n : P r a v 
g o t o v o b o vsak n a svoj nač in 
p r ik r a j š an . V e n d a r p a j e m o - ] 
j e o s n o v n o op rav i lo sedaj 
p o s l a n s k o d e l o in t e g a b o m 
skuša l z največjo o d g o v o r n o 
stjo in t r d i m d e l o m opravl ja 
t i . T u d i d e l o p s i h i a t r a v t e m 
o m e j e n e m o b m o č j u b o m 
skuša l de la t i z vso odgovor 
nos t jo . Č e b o m p a ugotovi l , 
d a v s e g a t e g a n e z m o r e m , se 
b o m m o r a l n e č e m u p a č od 
p o v e d a t i . 

Pr i v s e m t e m p a mi j e z e l o 
p o m e m b n a tud i moja d ru
ž ina . P r o f e s o r Milč inski m i 
j e v n o v o l e t n i čest i tki nap i 
sal , d a naj o b k a k r š n e m k o l i 
d e l u ki g a op rav l j am, n ikol i 
n e p o z a b i m n a d r u ž i n o . T e 
d o b r e žel je s p o š t o v a n e g a 
p ro fe so r j a b o m v s e k a k o r 
u p o š t e v a l . K e r b o m o sedaj 
t r i je o d š t i r ih d ruž insk ih čla
n o v v Ljubl jan i , b o m o tud i 
č e t r t e g a č l a n a p o g o s t o vabil i 
v L jub l j ano . In ko b o m o 
imel i p r o s t i čas , b o m o to 
d r u ž i n s k o življenje živeli tu
di v Ljubl jani . 

Vida Topolovec 

č l a n e k dr. Adolfa Žižka "Kozmična ekologija ni zna
nost", je do t i čnemu gospodu s a m o v s ramoto . N a področ ju 
alternativnih ved j e pokazal p o p o l n o neznanje in ignoran-
co, kakršno si kot znanstvenik ne bi smel privoščiti . Njegov 
cinični ter zaničevalni odnos do mejnih znanstvenih ved, j e 
izpod vsake kri t ike. V ptujskem Tedniku , z d n e m 7. 1. je za
pisal, da g. Vogr inec z "me jn imi" znanos tmi ni mogel na re 
diti korist i m e d bralci, pa tudi škode ne". Jaz pa Vas 
sprašujem dr. Žižek, kje vi živite? 

V Sloveniji deluje več ko t 50 regis tr i ranih društev, ki se 
amatersko in znans tveno ukvarjajo z al ternat ivnimi vedami . 
Povsod p o svetu imajo državne institucije, f inancirane s 
strani vlad, ki preučujejo ta področja . 

Naštel bora nekaj najbolj znanih al ternat ivnih ved: as t ro
logija, radiestezija, bioenergija , akupunktura , nuraerologi-
ja, horaeopati ja, osteopati ja , idr. Ž e samo ime — M E J N E 
Z N A N S T V E N E V E D E — je dovolj zgovorno in pove, 
kakšno mes to j im je odmer i la družba. Če so danes mejne 
znanstvene vede , kdo lahko reče, da ju t r i ne b o d o posta le 
znanost?! Saj se svet vendar vrti naprej in ne nazaj! 

Prav iz al ternat ivnih ved današnja znanost črpa inspiraci
je za nova odkrit ja. Tako je bilo zmeraj . Brez vizionarjev in 
sanjačev, kot so bili Jules Ve rne , Nikola Tesla, Alber t Ein
stein, idr. bi svet že davno p ropade l . Prav takšni ljudje so 
dali pole ta našim dušam te r v nas prebudi l i speče ustvarjal
ne sile. 

Dr . Žižek, names to da napada te g. Vogrinca, raje sami 
zavihajte rokave in na red i t e nekaj kor is tnega za ptujsko 
ekologijo. Dan i lo Ogrinc, dipl.ing. 

Radiestezija ni šarlatanstvo NADALJEVANJE 
S 6, STRANI 

N a empir ičnem področju ra-
diestezije sem se na povabilo 
Essenske univerze, priključil k 
raziskovalni skupini dr. Karla 
Rot te rmanna , ki je na radie-
stezijskih izkušnjah skonstrui
ral naravo za merjenje nizko-
frekvenčnega spektra koz-
mičnih energij . Ta tako imeno
vani "Rot te rmannov števec" 
so že uspešno preizkusili pri 
najnovejših raziskavah (z dne 
17. 11. 1992) Keopsove pira
mide v Gizi. 

Radiestezi jo dokaj uspešno 
uporabljajo tudi v medicinske, 
kriminalistične in druge na
mene . Kot zanimivost bom 
omenil predlanski p r imer Ber
linske kriminalistične službe, 
ka terega sem se udeležil bolj 
po naključju. Šlo je za ugrabi
tev šest letne deklice B., hčer
ke bogatega nemškega indu-
strialca. Ko je policija izsledi
la storitelje, so se poskušali 
rešiti z begom. V prometn i 
nesreči , ki so jo povzročili, so 

štirje ugrabitelji izgubili živ
ljenja. Lokacija deklice B. je 
ostala neznana. Z kolegom 
Mori tzom Hacklom sva jo iz
sledila mete r globoko pod 
zemljo, kamor so jo zakopali 
ugrabitelji. Položili so jo v 
krsto t e r ji dali j ek lenko z kisi
kom. Otrok je na srčo p re 
živel. V e n d a r bi brez radies te-
zijske detekcije za zmeraj 
ostala uganka, kam je izginila. 

DELO G. VOGRINCA 

Čeprav g. Vogrinca osebno 
ne poznam, zelo spoštujem 
njegovo delo, ki ga je opravil 
na področju Ptuja. Njegove 
meritve "zmajevih čr t" so 
točne, razlage arhet ipskega 
vzorca mesta Ptuja pa jasne in 
izvirne. Na področju Slovenije 
je takšno delo opravil samo še 
Marko Pogačnik, pionir slo
venske radiestezije. G. Po 
gačnik je izmeril in razrešil ar-
het ipske vzorce Istre ter Lju

bljanskega " t r ikotn ika ". Mar 
ko Pogačnik je o b e n e m člo
vek, ki j e na podlagi astrologi
je , radiestezije in meditaci je 
izoblikoval slovenski grb, na 
ka te rega smo danes tako po
nosni. 

Sam se trenutno, s skupino 
radiestezistov, ukvarjam z me
ritvami kozmičnJh sil in arhetip-
skim vzorcem Salzburga, ki ga 
je naročil mestni svet. G. Po
gačnik je na primer z radieste-
zijsko akupunkturo za britansko 
vlado "zdravil", oziroma vzpo
stavljal energetsko ravnovesje 
Hayc[ Parka v Londonu ter za 
grofa Hoensbrocha graščino 
Turnich pri Kolnu. V Evropi 
ekološka radiestezija dobiva 
vedno več pristašev. Ne vem za
kaj bi Slovenija vedno morala 
biti zadnja. Zato predlagam 
občini Ptuj, da izkoristi delo g. 
Vogrinca, kot promocijo mesta. 

Dr. Žižku pa svetujem, da si 
za začetek prebere M. Pogačni
ka: Za zdravljenje Zemlje; 
Zmajeve črte in Ljubljanski tri

kotnik, knjigo Pavla M.Raka: 
Radiestezija in bajaličarstvo na 
Slovenskem ter delo dr.B.Fer-
keša: Radiestezija. Za ocenje
vanje takšnega dela, kot ga je 
opravil g. Vogrinec, dr. Žižek 
nima nobenih kompetenc. 

Kar zadeva Zemljo, kot živo 
bitje, se strinjam z g. Vogrin-
cem. Naš planet smo predolgo 
obravnavali kot mehansko tvor
bo. Porušili smo vsa energetska 
ravnovesja v naravi, zaradi česar 
odmirajo posamezni ekosistemi. 
Vsa bitja, ki so sposobna žarčiti 
bioenergijo, so za mene živa bit
ja. Geopatološko sevanje Zem
lje prepoznavam, kot njeno la
stno bioenergiio. Zato je tudi 
po mojem oseonem prepričano 
Zemlja živo bitje. Opis Zemlje z 
notranjimi organi, razumem kot 
joetično vizijo našega makro-
?itja. In prej , ko bomo začeli 
naš planet obravnavati kot živo 
telo, prej bomo "ozdraveli" od 
narcisoidne zagledanosti v člo
veško vrsto. 

Mr . V lado A m u š dipl. ing. 
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še o Lackovem s D o m ^ t a 

D e c e m b r a lani se je oglasil 
v Tedniku arhi tekt Janez Su-
hadolc s svojo mislijo o zgre
šeni prestavitvi Lackovega 
spomenika v Ptuju iz mes ta na 
staro ptujsko pokopal i šče . 
Pred tem smo brali v D e l u 
ogorčen članek zaradi p res ta 
vitve Lackovega spomenika na 
pokopal išče. Napisal ga je pi
satelj Miha R e m e c . Mnoga so 
nenapisana mnenja, ki na
sprotujejo tej prestavitvi pa 
tudi mnenja, ki prestavitev 
odobravajo. Prav bi bilo, če bi 
z anketo zbrali p r ed odločitvi
jo nove lokacije mnenja širše
ga kroga občanov. 

Za prestavitev so se odločili 
ljudje, ki so odmaknjeni od 
zgodovinskih dni nacistične 
okupacije in je zanje lik heroja 
Lacka le še bleda osebnost 
upornega kmeta proti nemške
mu nacističnemu okupatorju. 
Botruje pa še drugi pomislek, 
morda glavni, to je Lackova po-
htična pripadnost KP. 

V e n d a r je naša dolžnost , ne 
pozabit i na velike dni vstaje 
slovenskega na roda pro t i oku
patorju, za kar je pad lo na ti
soče part izanov, talcev in je t 
nikov v taboriščih okupator ja . 

Danes se zaradi komun i 
stičnega vodstva osvobodi lne
ga gibanja hoče v neka te r ih 
krogih razvrednot i t i velik p o 
men vstaje s lovenskega n a r o 
da prot i mračnim vojaškim in 
političnim silam, ki so vladale 
takrat domala vsej Evropi . 

Lackov spomenik j e simbol 
upora Slovencev v ptujskem 
območju pro t i okupator ju . J e 
spomin na čas druge svetovne 
vojne, ko smo Slovenci sode
lovali z Osvobodi lno fronto na 
strani zavezniških sil p ro t i 
fašizmu in nacizmu. Z a t o vsta
je ne s m e m o omalovaževat i , 
in vsega kar spominja nanjo 
brisati, če smo zavedni Slo
venci. N e s m e m o pozabi t i t i 
sočerih žrtev, ki so pad le v 
osvobodilnem boju. V veliki 
večini so bili to verni ljudje. 

Moje 40-letno zbiranje gra
diva iz zgodovinskih dni vstaje 
našega na roda je zapust i lo v 
moji zavesti občutek odgovor
nosti, da o h r a n i m o v na rodn i 
zavesti v redno te tistih velikih 
zgodovin.skih dni . 

Pisatelj Miha R e m e c je 
ogorčen napisal v svojem član
ku, da prestavitev Lackovega 
spomenika iz mes ta na p o k o 
pališče pomen i novo Lackovo 
smrt . Arh i t ek t Suhadolc pa j e 

poudar i l , da je kip Lacka pre 
stavljen iz mes tnega središča 
na pokopal išče velika izguba 
slovenske umetniške stvaritve 
v s amem mestu . Znamen i t i 
Ptuj z mnogimi zgodovinskimi 
spomenik i mnogih tujih avtor
jev pre tekl ih stoletij , naj bi v 
mes tnem j e d r u ohrani l spo
menik slovenskega umetnika , 
spomenik , ki je simbol boja za 
slovensko svobodo. 

Lackov spomenik na Slovanskem trgu v Ptuju, postavljen 1958 le
ta (foto Kerbler) 

Sleherni občan ptujske obči
ne bi se moral vprašati, ali je 
prav, da teptamo, kar je bilo 
storjenega velikega in dobrega 
v naši zgodovini, ali zamolčimo, 
kar je bUo slabega. Najti je po
t rebno pravo pot za pošteno 
vrednotenje naše preteklosti. 

Doda jam, d a j e bil kip hero
ja Lacka na Slovenskem trgu 
postavljen p r e d desetletj i loci
r an na kraju, ki ga je izbral 
sam kipar Jakob Savinšek. 
Dejal je , da j e to t r enu tno naj-
pr ikladnejše mes to zanj, do
kler Ptuj ne bo z urbani
stičnim razvojem dobil zanj 
us t reznejšega mesta . Muzejci 
so že tedaj predlagal i , da bi 
stal spomenik v mes tnem par

ku ob Dravi, toda k ipar sam je 
bil za lokacijo v mestu samem. 

Poznejši p red log za pres ta
vitev spomenika na kraj, kjer 
je bil Lacko 10. avgusta 1942 
izpostavljen okupator jevemu 
javnemu trpinčenju, to je med 
stavbo trgovine T E H N I K A in 
BrenčiČeve hiše (Ul .Heroja 
Lacka) — je bojda p ropade l 
zaradi p rometn ih okoliščin. 

In sedaj se je znašel spome
nik na pokopališču. Z a mnoge 
iz generacij udeležencev osobo-
dilnega boja pomeni ta presta
vitev degradacijo spomenika in 
pomena Lackove osebnosti. 

In kaj storiti? Poslušati mne
nje arhi tekta Suhadolca in po 
staviti spomenik nazaj na Slo
venski trg? Ali ga postaviti v 
mestni park? Ali na kraj Lac
kovega trpinčenja v ulico z 
njegovun imenoom? Ali čakati 
na le to 2018, ko bo s taro me
stno pokopališče preure jeno v 
mestni park in sedanja lokacija 
ne bo več vprašljiva, tudi zara
di oddaljenosti od dni, ko 
preživlja slovenstvo krizo poli
tične zavesti. y Rojic 

j Sporočilo za iavnost 
Naša predvidevanja, da bodo 

nekateri skušah "dokazati", da 
je Sava dovolj čista, da bi lahko 
začeli polniti jezero za H E 
Vrhovo, se uresničujejo. Ker lo
kacijski načrt jasno govori o 
vseh ukrepih za čisto Savo, ni 
možno, da bi bila Sava dejansko 
dovolj čista. (Na pritoku Savinja 
na primer ni izpolnjena niti ena 
zahteva iz lokacijskega odloka.) 

Zahtevamo, da se opravita 
najmanj dve meritvi Save med 
HE Vrhovo in Radečami. Eno 
naj opravijo v Zagrebu. 

Vzstrajamo tudi, da se Ra
deče pravočasno zaščitijo pred 
visokimi vodami, da se tam ure
di kanalizacijo (oboje z upošte
vanjem visoke vode novembra 
1990) in da se ustrezno zaščiti 

naselje Šentjur na Polju. Inve
stitor se ne more izogniti glavni 
odgovornosti in se izgovarjati in 
druge. V končni fazi bi sam 
utrpel škodo, saj bi moral ob 
neuresničenih pogojih zaustaviti 
obratovanje HE. (Izkušnja s 
pregrade Vonarje na SotH nas 
je predrago stala!) 

Kar zadeva začetek dela dr
žavnega zbora, se ne moremo 
strinjati, da ob vseh komisijah, 
čeprav začasnih, ni komisije za 
varstvo okolja. Komu bo poja
snjeval svojo kandidaturo bo
doči minister za varstvo okolja? 
Ker predvidevamo, da bo to do
sedanji, predlagamo, da pred iz
volitvijo pripravi poročilo o 
stanju okolja v Sloveniji. To je 
tisto poročilo, ki naj bi ga kas

neje, kot smo že predlagaH, jav
no obravnavah v okviru sejma 
EKO 93 v Celju. Tudi kar zade-
vA zdravstvo, naj bi kandidat za 
ministra poročal o stanju zdrav
ja ljudi v Sloveniji; povezano z 
onesnaževanjem okolja. Kot ka
že, naj bi ministrstvo za varstvo 
okolja ostalo. Predlagamo, da 
se v ta resor poleg urejanja pro
stora vključita še razvoj in zna
nost. V vsakem primeru pa rabi
mo organ, ki bo dajal soglasja 
(ali pa en) ob vsakem posegu v 
prostor in za vsako tehnološko 
rešitev. V okviru reorganizacije 
državne uprave je treba dati tu
di pravo mesto inšpekcijam. Te 
ne morejo biti podrejene mini
strom, marveč parlamentu ali 
morda vladi kot celoti. 

IN ŠE TO; 

Izražamo zadovoljstvo, da so se 
Zeleni Slovenije odločili za kon
struktivno opozicijo. Pričakuje
mo, da bodo na skupščini stranke 
v kratkem zadeve dorekli in bodo 
tisti, ki jih zanima klasična politi
ka, še naprej odhajali v druge 
stranke, da bodo Zeleni opredelili 
svojo politično usmeritev, tisti 
člani stranke, ki jih zanima predv
sem ekologija, pa so še naprej va
bljeni v vrste SEG. 

Ekološki pozdrav! 
Z a l O SEG-a: 

Karel L I P I Č 

Ni dolgo, kar smo sami okusili vojne vihre. Branila nas je naša 
vojska in na to moramo biti ponosni. V njej so naši fantje, ki nas 
branijo pred sovražnikom, da lahko mirno spimo in delamo v 
miru. Ta naša vojska se mora razlikovati od "ostale vojske", ker 
hočemo biti evropski narod. Iz tega pa izhaja velik problem. Ti
sti, ki smo že bili v "jugo vojski" dobro vemo, da vojska gre v 
mesto in da se med pitjem v gostilni stalno najde kdo, ki preveč 
pogleda v kozarec. Ker je v uniformi, je zelo opazen in obsojanja 
vreden. Zatorej fantje pridite ali "pobegnite" v naše slovenske 
gostilne, ampak posvetite 30 sekund časa temu, da se preo-
blečete in pridete v civilu, tako boste neopazni. Nikar pa, za bo
ga milega, ne prepevajte v uniformah pijani srbskih pesmi v go
stilnah, ker bo sram vas in nas. Šani 

Uglednemu krajanu, g. Antonu 
Turinu iz Ivaiukovec v spomin 

Med prijetno praznično 
vzdušje se je naenkrat razglasila 
Žalostna novica, da je 3. decem
bra 1992 v ptujski bolnišnici 
umrl zelo spoštovani gospod An
ton Turin. Boleče je odmevala 
ta vest na nas vse, ki smo ga 
poznali, zlasti pa rui njegove 
najdražje, med katerimi je pre
življal zelo lepo jesen živ(jery'a, 
ožarjeno s toplo človeško ljubez
nijo in pozornostjo. 

Rajni se je rodil kot tretji 
otrok v ugledni družini Turinovi 
v vasi Kroma pod Bočem, 4. 3. 
1901. Izšolal se je za kmetijske
ga tehnika in ruxstopil svojo 
prvo službo kot ekonom v Samo
stanu StuderKe pri Poljčanah. 
Pozneje je sprejel služJbo oskrb
nika pri veleposestniku v Žalcu, 
leta 1929 pa je nastopil službo 
oskrbnika pri veleposestniku 
Lovru Petovarju v Ivanjkovcih. 
Takrat je spoznal in se tudi leta 
1934 poročil z zelo priljubljeno 
mladenko Manico, iz zrume in 
zelo spoštovane družine Simo-
ničevih. V srečnem zakonu so se 

jima rodili trije otroci: Milena, 
Marijica in Marijan, ki sta jih 
pohvalno vzgojila v koristne čla
ne človeške družbe, ki so tudi v 
svojih družinah ruidaljevali z 
enakimi načeli. 

Po letu 1935 je g. Turin prev
zel službo državnega nadkontro-
lorja za pincgavsko govedo na 
področju Štajerske od Pohorja, 
Haloz do Središča ob Dravi. Ves 
ta obširni teren je obvladoval z 
navadnimi kolesom in koliko 
truda je vložil v to, si samo lah
ko predstavljamo. Bil je zdoma 
po ves teden in prenočeval na 
kmetijah, kjer jim je spotoma 
opravljal še razne usluge iz živi-
nozdravniškega področja. V ti
stih časih je vsa občina imela 
samo po enega veterinarja, tako 
je pokojni g. Turin v svoji okoli
ci pomagal živinorejcem, za-
stoT^, v raznih stiskah in bil 
nadvse srečen, ko se mu je po
srečilo rešiti živinče v nesreči. 
Mnogi se ga bodo vedno s hva
ležnostjo spominjali. To sem 
občutila ob izjavi njegovega do

brega zeta Stanka Ždičarja, ko 
mi je ob slovesu dejal: Naš atek 
je odšel z lepo popotnico! Res, 
bil je odličen in obenem skro
men človek. Mnogo je vedel in 
svojega znatna ni ljubosumno 
hranil za sebe. 

Ko se poslavljamo od ljublje
nega človeka in nam ljudje izra
žajo sožalje, se mi zdi, da ni be
sede, ki bi lahko vplivala tolažil-
no. Edina tolažba je v dejstvu, 
da smo poslavljajočemu še bili 
dobri in ljubeči za časa r\jegove-
ga življenja. S tem se tudi lahko 
tolažijo pokojnikovi ru^jbližji, ki 
so z ljubim atekom in dedkom 
delili vse dobro in hudo z nese
bično ljubeznijo. 

Ravno na Novega leta dan 
smo ga pokopali na svetinjskem 
pokopališču ob veliki udeležbi 
ljudi od daleč in blizu, kar je 
pričalo, kako znan in prilju
bljen je rajni bil. Ohranili go 
bomo v trqjnem, hvaležnem spo
minu! Erna Meško 

LI te o PCB - jih " II 
Zarad i številnih objav o ve

likih količinah P C B v Ta lum-u 
iz Kidričevega j e republiški 
sani tarni inšpektor opravil iz
redni obisk tega podjetja dne 
11. 1.1993. 

Ugotovitve tega so: 
— kompenzaci ja v halah B 

in C je iz uvoženih kondenza
torjev b rez P C B ; 

— kompenzaci ja za halo A 
(v njej ni več proizvodnje alu
minija) j e iz semiških konden
zatorjev s PCB-ji in je občas
no še v uporabi ; 

— na lokaciji G L I N I C E sta 
dva transformatorja s po 1200 
K V A za mokra mlina 1 in 2, 
ki sta poljena s P C B in sta 
občasno v pogonu: vsak t ran
sformator ima svojo lovilno 
j amo; 

— v obratu kalcinacije I 
(bivši stikalni prostor L U R G I 
filtrov) je urejeno skladišče 
kondenzatorjev, ki čakajo na 
transport v Francijo na uniče
nje; v istem prostoru je v t reh 
sodih tudi piralen, namenjen za 
uporabo pri obeh transforma
torjih; kondenzatorji stojijo v 
kovinskih koritih in so z ^ e d n o 
vzdrževani; vodi se interna evi
denca o kondenzatorjih; 

Na posebno zahtevo R e p u 
bliškega san i ta rnega inšpek
torja, da vsi imetniki elektr ič
ne o p r e m e , ki vsebuje P C B , le 
to prijavijo, je T A L U M dne 
18. 9. 1990 prijavil svoje koli
čine ločeno po vrstah (kon
denzatorj i in t ransformatorj i ) 
in lokaciji v tovarni . 

M e n i m o , da je p o t r e b n o z 
vsemi silami pospeši t i podpis 
bazelske konvencije o nadzo
ru uvoza / izvoza nevarnih od
padkov in njihovega odst ran
jevanja (mogoče bi Z E L E N I 
lahko pr i t em pomagal i ) , saj je 
to pogoj za nadaljevanje izvo
za P C B in e lektr ične op reme s 
P C B na sežig v Francijo, kar 
j e že do sedeaj z maksimalnim 
upoštevanjem vseh e lementov 
varnost i izvajala firma C & G 
iz Ljubljane. 

D o sedaj je bilo odpel jano 
201.132 kg P C B in e lektr ične 
o p r e m e s P C B iz Republ ike 
Slovenije. 
p r im. dr. Me tka Macarol-Hi t i 

Glavna republiška 
sani ta rna inšpektorica 

Planinsko društvo Ptuj prireja v času od 3 1 . 
januarja do 6. februarja smučanje na Veliki 
planini. Prijavilo se j e dovolj planincev, t ako 
da je koča zasedena. Ponuja p a se možnos t 
dveh enodnevnih smučarskih izletov in sicer 
31 . januarja in 6. februarja. Pros tora je za 20 
oseb. Cena za odrasle znaša 1.600 SIT, za o t ro 
ke 1.300 SIT. T o je cena prevoza in ce lodnevne 
kar te . Odhod je obakra t zjutraj ob 6. uri iz; av
tobusne postaje, povratek okrog 19. u re : Člani 
Planinskega društva naj se prijavijo n a sedežu 
društva do torka, 26. januarja. 

. . . ^ 

P Z S uvaja letos novost pri članarini. Tako so se 
odločili in razdeliH članarino na 4 kategorije: 

A kat . — članarina znaša letos 2.100 tolarjev. 
Vključene so doda tne mater ia lne ugodnost i 
kot 5 0 % višje zavarovalne vsote pr i nezgodnem 

zavarovanju, 25 % popus t a pri naročnini na 
Planinski vestnik in drugo. 

B kat . — 650 tolarjev le tno , v kar so vklju
čene določene članske pravice . 

C kat . — 250 tolarjev l e tno velja za mlade do 
18. le ta in š tuden te do 25 . le ta . 

D kat . — je za donator je in planinske mece
ne in znašan za zasebnike 250 D E M v pro t i 
vrednost i , ka r znaša pr ibl ižno 16.000 tolarjev 
in 1.000 D E M (pribl . 65.000 tolarjev) za usta
nove. 

P Z S upa , da z zvišanjem članar ine ne bo iz
gubila članov, verjetno pa neka te r i pr i ložnostni 
planinci članstva ne bodo obnovili . 

l O P D Ptuj pros i vse č lane , da čimprej po 
ravnajo č lanar ino na sedežu društva, kjer l ehko 
dobijo tudi doda tne informacije. 

O d b o r za informacije 
pri P D p tuj 

Komu so napoti Idopil 
Ljudski vrt bi lahko bil ponos Ptuju, posebno 

tistim, ki živijo v blokih novega Ptuja. Starši z 
otroci, predvsem pa upokojenci, se radi zatekamo 
v Ljudski vrt ob ribniku. 

Klopi, ki so bile pred kratkim postavljene, so 
poškodovane, namreč naslonjala so odtrgana in 
pometana v ribnik. Postavljen je bil tudi paviljon, 
lepo. Obložene stopnice z lesom, so bile 
predčasno odstranjene, ker beton ni bil zariban, 
sedaj pa se, vse lušči od njih. Tudi to so napravili 
nepridipravi, ki jim je vse v napoti. Vse te stvari 
bi trebalo nekako zavarovati z občasnimi kontro
lami nekoga iz komunale, ah drugače, da se 
zaščitijo vse te drage stvari, ki jih občani moramo 
tudi plačevati. Tudi plastične posode so marsikje 
uničene za posode. Kaj k temu pravijo zeleni Ptu
ja, ko toliko govorijo o čistem in zdravem okolju, 
tudi to so malenkosti, ki jih treba odpraviti. 

Planinsico predavanje 
PD Ptuj organizira planinsko preda

vanje o izredno uspešni planinsko — al
pinistični odpravi slovenskobistriških 
planincev v Himalajo. 

Predava Danilo Tič, v zadnjih letih eden 
najuspešnejših slovenskih alpinistov, ude
leženec številnih alpinističnih odprav v 
Himalajo, Ande in druga svetovna gor
stva. Predavanje bo v PONEDEUEK, 25. 
januarja 1993 ob 19.30 uri v projekcijski 
dvorani SŠC v Ptuju. 

Odlično predavanje — 200 barvnih dia
pozitivov — originalna tibetanska glasba. 

Planinci vabljeni! 
P D Ptuj — odsek za vzgojo in izobraževanje 
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ODBOJKA 

SolUtna u v r s t i t e v 
v slovenskih odbojkarskih 

ligah j e t r enu tno o d m o r m e d 
dvema de loma prvenstva. G r e 
pa le za odmor v tekmovanjih, 
saj si nobena ekipa, ki ne želi 
izgubiti, neka te re p a celo iz
boljšati pr idobl jenih pozicij, 
ki so jih pr idobi le v j e senskem 
delu tekmovanja, daljšega 
počivanja ne sme privoščiti . 
Tako bo star t drugega dela v 
II . državni odbojkarski ligi 7. 
februarja in igraJke Ptuja bo 
do v prvem kolu igrale v P r e -

Odbojkarlce kluba Ptuj — foto: Utngorholc 

valjah. Zače tek pr iprav za 
drugi del tekmovanja se j e 
pričel 4. 1. 1993. Pr iprave b o 
do potekale t r ikrat t edensko v 
športni dvorani Cen te r ter se 
bodo skušale odbojkar ice čim-
bolje pripravit i za drugi del 
tekmovanja. 

V II. republiški ligi vzhod so 
Ptujčanke v tekmovalni sezoni 
1991/1992 prepričlj ivo osvojile 
prvo mes to in to b rez po raza 
ter si s t em zagotovile nas top 
v tekmovalni sezoni 92/93 v I I . 
državni odbojkarski ligi. Od
bojkarice Ptuja so z doseženi
mi rezultati , kakor z s amo 
uvrstitvijo z šestim m e s t o m p o 
j e senkem delu tekmovanja v 
II . državni odbojkarski ligi ze
lo zadovoljne, če tudi bi lahko 
bila njihova uvrstitev še bol j 
ša. Igralke Ptuja so v tej ligi 
novinke in njihov glavni cilj j e , 
da se ekipa obdrži v tej ligi. 
Ptujčanke so novo tekmovalno 
sezono štartale s precej sp re 
menjenim moštvom, kajti klub 
so zapustile tri s t a n d a r d n e 
igralke. T o d a z us t reznim pr i 
s topom so v klubu vzgojili 
kvali tetno ekipo, ki so j o le tos 

okrepi l i še z dvema mladima 
kval i te tnima igralkama Koc-
murjevo in Zrničevo, bivšimi 
igralkami mlade ekipe Palo-
ma-Branik iz Mar ibora . Šesto 
mes to odbojkar ic je iz reden 
uspeh. V enajstih kolih so za
beležile šest zmag ter pe tk ra t 
izgubile. V gosteh so bile 
boljše od ekip: Šentvid in Ta 
bor II, na domačem parke tu 
so bile boljše od Triglava, Ci-
raosa II, Branika — Rogoze II 
in Vitala. Zanimivo pa je , da 

so samo eno tekmo izgubile z 
najvišjim rezul ta tom, ki je 
možen v odbojki 0:3 in to p r o 
ti vodilni ekipi Mislinji na nji
hovem te renu . Iz spodaj nave
d e n e lestvice je razvidno, da v 
tej ligi nekol iko izs topata Mi-
slinja, ki je ed ina v tej ligi 
b rez poraza in Pioni r iz Nove
ga mes ta . Ti ekipi sta bili tudi 
favoritinji p r ed pr iče tkom tek
movanja. Z malo več špor tne 
sreče, bi se na koncu prvega 
dela tekmovanja naše t ekmo
valke za kakšni dve mest i lah
ko bolje uvrstile saj so imele 
veliko smolo, pest i le so jih p o 
škodbe , t ako da so le v zad
njem kolu odigrale v popoln i 
postavi . V upravi k luba in v 
samem igralskem kad ru so z 
uvrstitvijo zelo zadovoljni, 
smatrajo, da so dosegli več ko t 
so pričakovali in j im je sedaj 
največja naloga, da skupaj z 
s t rokovnim š tabom pripravijo 
moštvo, ki bo to mes to obdr
žalo ali p a celo izboljšalo. T o 
p a bo v drugem delu precej 
težavna naloga, kajti v Ptuj 
prihajajo močne ekipe . 

V Cirulanah spet 
športno društvo 

K o t kaže , pos ta j a š p o r t 
spe t vse bol j pr i l jubl jen tud i 
v i zvenmes tn ih k ra jevn ih 
skupnos t ih . T a k o so p o 18 
le t in mi rovan ja v C i r k u l a n a h 
p o n o v n o us tanovi l i Š p o r t n o 
druš tvo . N a u s t a n o v n e m 
o b č n e m z b o r u , ki j e p o t e k a l 
v sobo to , 16. j a n u a r j a so z a 
p r e d s e d n i k a d ruš tva izvolili 
M i l a n a Vogla r j a , vč lan i lo p a 
se je ž e p rv ih 22 l jubi te l jev 
t e l e sne vzgoje iz C i r k u l a n in 
bližnje oko l i ce . 

Dogovor i l i so se , d a b o d o 
vse š p o r t n e ak t ivnos t i č ez zi
m o izvajali v novi d v o r a n i , 
po le t i p a na p r o s t e m . R a z 
mišljajo o us tanovi tv i š t i r ih 
sekcij in sicer z a n o g o m e t , 
odbo jko , za s t re l s tvo in z a 

šah . V č l ans tvo žel i jo p r i t e 
gni t i t ud i že ak t ivno s k u p i n o 
ž e n s k , ki r e d n o vad i a e r o b i 
k o . Nj ihova največja žel ja p a 
j e , d a bi v k r a t k e m pr idob i l i 
p r i m e r n o lokaci jo za ve l iko 
n o g o m e t n o igr išče , ki ga n a 
t e m o b m o č j u H a l o z že do lgo 
p o g r e š a j o . Z n a n o j e n a m r e č , 
d a so p r e d skoraj d v e m a de 
se t l e t j ema bili na juspešne jš i 
p r a v člani t a k r a t n e g a n o g o 
m e t n e g a k luba P a r t i z a n . Si
ce r p a vabi jo v v r s t e novou
s t anov l j enega š p o r t n e g a d r u 
štva č imveč e n t u z i a s t o v in 
v s e h t i s t ih , ki j im je p r i srcu 
š p o r t in t e l e s n a ku l t u r a . Vse 
in fo rmac i je l a h k o d o b i t e p o 
telefonu 791-0361 — OM. 

0 f ČINSKi OENAB ZA VRHUNSKE ŠFORTUIKE 

Tudi Športniki 
bodo promovirali Ptuj 

Po tem, ko sicer dobra ideja o skladu, v katerem bi se zbi
ral sponzorski denar za ptujske športnike, ni "meso posta
la", j e bi lo potrebno mi lgon tolarjev, ki j ih j e občina v svo
j e m proračunu že nameni la športu, obrniti drugače. Tako j e 
tik pred novim letom zagledal luč sveta pravilnik, po kate
rem bo razde^en lanskoletni m i l g o n in ki bo razdeyeval 
sredstva, namenjena pripravam za tekmovanja in udeležbo 
na državnih in mednarodnih tekmovanjih ter nagradam za 
vrhunske dosežke. Ta sredstva so športnikom sedaj še b o ^ 
potrebna kot v preteklosti , saj država za ta namen trenutno 
ne daje nobenih sredstev. Pravilnik j e bil objav^en v našem 
časopisu 17. decembra, dva tedna kasneje pa prvi razpis za 
dodelitev sredstev za leto 1992. 

• Pravilnik je oblikoval 
Ivan Vidovič, s trokovni dela
vec za področje špor ta na se
kre tar ia tu za družbene dejav
nosti skupaj z resorno mini
strico Krist ino Šamperl Purg 
in strokovnim delavcem za 
vrhunski šport na Športni zve
zi Vladom Čušem. 

Ivan Vidovič: "Osnovni na
m e n pravilnika je vzpodbujati 
tekmovalne dosežke na držav
ni, medna rodn i in svetovni 
ravni in sicer za olimpijske 
špor te . Nagrajevali se bodo 1. 
mes to n a D P , prvih pe t mest 
na E P in SP, štiri mes ta na 
svetovnem pokalu ter sedem 
mest na 0 1 . " 

• Kako ste določili koefi
cient nagrajevanja? Na pr imer 
za prvo mesto na D P naj bi 
prejel športnik nagrado v 
višini ene povprečne sloven
ske plače, za zmago n a O I šti
rinajst takšnih plač. 

Ivan Vidovič: "Različna me
sta na različnih tekmovanjih 
smo seveda različno ovredno
tili. Seveda pa smo vse te zne
ske določili tudi na podlagi t e 
ga milijona, s ka te r im razpola
gamo. Če bi imeli olimpijske
ga zmagovalca, bi bila ta na
grada tako premajhna. Bolj 
simbolična pač . " 

• V pr imeru , da sredstev n e 
bo dovolj za vse, kaj bo prior i
te tno , nagrada ali stroški? In 
kdo pre jme denar? 

Ivan Vidovič: "Najprei bomo 
vračali stroške, ki so jih imeli 
tekmovalci s pripravami in ude
ležbo na tekmovanjih, nato pa 
nagrajevali posamezne dosežke. 
Povrnjene stroške bo prejel se
veda klub, nagrada pa je last 
posameznika oziroma članov 
ekipe, če je šlo za ekipni do
sežek. Za priprave in udeležbo 
smo že letos dajali akontacije in 
tako bo tudi v bodoče." 

Kristina Šamperl Purg, ob
činska ministrica za kulturo, 

šolstvo in šport, je povedala, da 
gre pri tem poleg pomoči tudi 
za promoviranje občine skozi 
šport. Športniki naj bi z oznaka
mi, napisi in propagandnim ma
terialom predstavljali občino 
Ptuj. Na velikih tekmovanjih so 
sicer glede oblačil dokaj strogi, 
vendar samo za sam nastop. Ob 
njem pa je še veliko možnosti za 
promocijo." 

• Ali sponzorstvo občine ne 
bo odvračalo drugih sponzor
jev? Mislim predvsem na spon
zorje iz drugih občin. 

Kristina Šamperl Purg: "Če 
hoče biti nekdo izključni spon
zor, mora biti tudi izključni 
jlačnik. Vendar menim, da ne 
JO noben sponzor nasprotoval, 
da bi športnik pokazal, iz kate
rega kraja prihaja." 

Vlado Čuš, Športna zveza 
Ptuj meni: "Ob os3.nosvojitvi so 
se slovenski špor'niki srečali z 
velikimi težavami. Panožne zve
ze naenkrat niso bile več včlan
jene v mednarodne organizacije 
in športniki se niso smeli ude
leževati mednarodnih tekmo
vanj. Včlanitev je zahtevala veli
ko denarja. Tega bremena Slo
venija ni zmogla naenkrat. 
Šport je tudi sicer finančno za-
p etena in zahtevna zadeva. Tu
di zato je dobrodošlo razume
vanje najodgovornejših na 
občini za vrhunske športnike. 
Prepričan sem, da bo sklad, 
kakršen je, v doglednem času 
prerasel v kaj večjega. In v tem 
vidim rešitev za vrhunski šport 
na Ptuju. Ptuj priložnosti, ki jo 
ima za promocijo skozi športni
ke, ne sme zamuditi. 

Sicer pa ostaja v Sloveniji na 
športnem področju vrsta pro
blemov kljub temu, da so se 
udeleževali mednarodnih tek
movanj in 0 1 , in to uspešno. Še 
vedno je ostal neurejen odnos 
med Športno zvezo Slovenije in 
Olimpijskim komitejem Sloveni
je, problem nacionalnega pro
grama, šele v fazi osnutka je za
kon o športu..." M.Zupan ič 

i lOicoliif - žiNSice 

1 . M e d n a r o d n i r o l c o m e t n i 

t i i p n i p » O t r a k m l p u « V a r a ž d i n 

Mlajše deklice R o k o m e t n e 
ga kluba D R A V A so se ude
ležile medna rodnega turnirja 
v Varaždinu, kjer so se pome
rile v močni konkurenci hrva
ških klubov. Na turnirju so na
stopile naslednje ekipe: "Po-
dravka" Koprivnica (klub t re
nerja Josipa Samardžije, se
lektorja hrvaške državne re
prezentance , članice pa so vo
dilna ekipa v 1. hrvaški ligi), 
"Gran iča r " Durdevac (članice 
nastopajo^ v l .b hrvaški ligi), 
" M T Č " Čakovec (članice na
stopajo v 1, hrvaški ligi), "Co-
smos" Varaždin ter Bakovci in 
Drava iz Slovenije. 

T a zveneča klubska imena 
mladih Ptujčank niso zmedla, 
saj so prikazale odlično igro z 
veliko mero borbenost i in so 
tako dosegle svoj veliki uspeh. 
Osvojile so prvo mes to na tur
nirju. 

Najprej so se pomeri le z 
ekipo zvenečega imena " P O -
D R A V K A " iz Koprivnice. To 
je bila, kot se je pozneje izka
zalo, njihova najtežja tekma, 
saj je bila ves čas izenačena, 
Ptujčanke pa so zmagale z re 
zul ta tom 7:6. 

V drugi tekmi so se pomer i 
le s ekipo Graničarja, kjer pa 
niso imele velikih p rob lemov 
in so gladko zmagale z rezul
ta tom 10:3 te r so se tako kot 
prve v svoji skupini uvrstile v 
finale turnirja. 

V finalu so se pred skoraj 
polno dvorano gledalcev po
meri le z domačinom "Cosmo-
som" in tudi to tekmo so za
ključile v svojo korist z rezul
ta tom 9:5. 

Zraven osvojitve prvega me
sta so na turnirju požele še ve
liko pohval, saj j e za najboljšo 
igralko turnirja bila izbrana 
Me tka Š I JANEC, vse igralke 
turnirja pa so bile enotnega 
mnenja, da je bila najboljša 
vra tarka Anja P O T O Č N I K , 
čeprav u radno ni dobila tega 
priznanja. 

Za Dravo so nastopile: Su
zana Boj 5, Simona Z a m u d a , 
Edi ta Pucko, Stanka Šalamun, 
Metka Šijanec 7, Lidija Sre-
bemjak 7, Anja Potočnik, 
Sandra Vidovič 1, Alenka 
O b r a n 2, R e n a t a Petek 5, 
Mojca Plavček, Nina Maračič . 

mb 

Nastop^ mladih 

o tekmovanju mladih ju-
doistov za pokal Pohorske
ga bataljona v Slovenski 
Bistrici smo na kratko že 
poročali. Tokrat pa nam je 
Ivan Rus poslal fotografijo 
ekipe iz Gorišnice, ki je na 

tem tekmovanju sodelova
la in dosegla sijajne rezul
tate. To so judoisti, ki tek
mujejo šele leto in pol, tre
nirajo pa trikrat tedensko 
pod vodstvom Mitje Ko-
slevca. M c Z 

Mladi Iz Gorišnice so blll v Slovenski Bistrici zelo uspešni. Jože 
Kokol Je dosegel 3. mesto v kategoriji do 30 kg, Denis Rus, 1. me
sto do 34 kg, Boštjan Kovačec, 3. mesto do 42 kg. Dani Rus, 
l.meato do 27 kg. Žan Horvat, Boštjan VInkovIč. Damjan Ivančič, 
Donald Rus, 3.mesto do 38 kg In Filip Žnidarič, Lmesto do 50 kg. 

ROKOMET 

ZMAGA Z VELENJEiVi, 
PORAZ Z ITALCOM 

Prejšnjo sredo je Drava 
gostovala v Velenju in v 
pokalnem srečanju prese
netljivo z 21:20 premagala 
domačine. Zmago pa so 
Ptujčani "plačali" s po
škodbami Hrupiča, Terbu-
ca in Hrnjadoviča. 

Povratno srečanje je bilo 
sinoči (v sredo) v ptujski 
dvorani Center. 

Prvo kolo drugega dela 
prvenstva v pi^i moški dr
žavni rokometni ligi čla
nom Drave ni prineslo 
uspeha, saj so v soboto v 
gosteh z 20:21 izgubili z 
Italcom iz Dobove. Polčas 
se je v Leskovcu pri Kr
škem sicer končal z vod
stvo Drave z 10:8, vendar 
so bili domačini v drugem 
delu enakovredni, rezultat 
je bil velikokrat izenačen 
in ker Drava ni izkoristila 
zadnjega napada, so igralci 

Italca dosegli prvo zmago v 
prvenstvu. Ptujčanom se je 
močno poznala odsotnost 
poškodovanih Hrupiča in 
Terbuca. 

DRAVA: Matjašič, No
vak 1, Sabo, Hrnjadovič 3, 
N. Potočnjak 5, A. Potoč-
njak 1, Kramberger, Vu-
grinec 8, Mikulič 1, Saga-
din 2, Pšajd, Pintarič. 

V SODOTO 
S PIVOVARNO 
LAŠKO 

Ljubiteljem rokometa v 
Ptuju in širši okolici se v so
boto obeta poslastica, saj bo 
v športni dvorani Center go
stovala prepričljivo najboljša 
slovenska ekipa — Pivovar
na Laško iz Celja. Tekmo z 
domačimi člani, ki bodo tudi 
tokrat nastopili brez poško
dovanega Hrupiča, bodo 
začeli ob 19. uri. l.kotar 

V e l e m o j s t r c a V e s n a 

B a š a g i č i z B I H g o s t j a 

š a h o v s k e g a d r u š t v a P t u j 

Z a r a d i z n a n i h r a z m e r v 
B i h j e V M V e s n a Bašag i č že 
dalj č a sa v Slovenij i , kjer 
skuša svoje b o g a t o š a h o v s k o 
znan je p o s r e d o v a t i m l a d i m 
p r e k o r a z n i h obl ik . T a k o so 
se tud i v Š D Ptu j odloč i l i z a 
" m e č " š t i r ih pa r t i j z na j 
bol jšo p tu j sko šah i s tko v l e tu 
1991 in š p o r t n i c o P tu ja z a 
is to l e to , mojs t r i co A n i t o 
Lič ina . S rečan je b o sodi l 
m e d n a r o d n i šahovski s o d n i k 
F I D E J a n k o B o h a k in b o 
p o t e k a l o v p r o s t o r i h šahov
skega d ruš tva P tu j o d 2 3 . d o 
26. j a n u a r j a 1993. 

Ve l emo j s t r i c a b o v času b i 
vanja n a P tu ju o d i g r a l a še 

" h a n d i c a p " m e č z naj
bol jš imi m l a d i n c i in pionirji 
d ruš tva , n a t o p a b o o d 29. 
j a n u a r j a do 6. februar ja na
s top i l a n a o d p r t e m p rven
stvu P tu ja , k a r b o vsekakor 
svojevrs ten izziv š ah i s tom iz 
P tu ja in oko l i ce , da se p o m e 
rijo z e n o najboljš ih šahis tk 
b ivše Jugos lav i je . 

Silav Razlag 

ŠPORT SERVIS 
D A V O R I N M U N D A PTUJ - SLOVENSKI TRG 1 

Pooblaščen "ROG" SERVIS 
m servis in montaža smuči 
• popravila dvokoles 
• napenjanje tenis loparjev 
• popravilo ribiške opreme 
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strupeni plodovi jeseni 
9. GRENKOSLAD 
(Solanum 
dulcamara) 

Ima do dva m e t r a do lga 
p l azeča in vzpen java s teb la , 
ki so d e l o m a o l e s e n e l a . N a 
jraje j ih r a z p r e d e p o v lažn ih 

in m r a č n i h kraj ih. Nosi jo li
s te j a jčas te ob l i ke , ki so p r e 
t e ž n o e n o s t a v n i , le pr i v rhu 
s t eb l a t ro jna t i . Po le t i o d p r e 
k o m a j o p a z n e cve te . V e č p o 
z o r n o s t i vzbujajo s lab cen t i 
m e t e r debe l i , n e k o l i k o sp lo-
ščeni p l o d o v i , ki j e s e n i r d e č e 
vabi jo . 

N e gre p a č a r o m nases t i , 
saj ras t l ina r a z p o l a g a s skriv
n imi m o č m i . K o se listov d o 
t a k n e m o , n e n a v a d n o zadiš i -
jo : na jpre j n e p r i j e t n o in t rp 
k o , n a t o mi le je , skoraj slad
k o . Č e z a g r i z n e m o v z re le 
p l o d o v e , ki so , m i m o g r e d e 
p o v e d a n o , po ln i d r o b n i h se
m e n , se v us t ih m e š a t a sla
d a k in z a g a t e n okus . RastH-
n a vsebuje a lka lo ide . Č e j ih 
zauž i j emo , povzroča jo b o l e 
č ine v t r e b u h u , zapr t j e aH 
dr i sko . S led i ta s labos t in 
o m a m l j e n o s t , p r i več ko t 
šes t ih p o u ž i t i h p lodov ih se 
l a h k o pojavi o h r o m l j e n o s t . 

M e d i c i n a j e včasih p r e d p i 
sova la p r i p r av k e iz p o s u š e 
n ih m l a d i h pogan jkov . D e l o 
vali naj bi odva ja lno , p r e 
p rečeva l i p o t e n j e , pomir ja l i 
in lajšali bo l eč ine . 

Prof. Ignac Janžekovič 

STUEtSTVO 

Ptujčani v 
reprezentanci 

Na tretjem izbirnem tekmo
vanju strelcev z zračnim orož
jem, ki je bilo v soboto v Lju
bljani, sta selektorja objavila 
seznam tekmovalcev, ki b o d o 
nastopili konec meseca v 
Miinchnu. Med njimi so odlič
ni ptujski strelci, in sicer član 
Janez Štuhec, mladinec G o -
razd SelinSek in mladinka 
Majda Raušl . Vsi trije so tudi 
tokrat dosegli odlične uvrstit
ve: Janez Stuhec s 572 krogi 
prvo, Gorazd SelinSek s 542 
drugo in Majda Raušl s 361 
prav tako drugo mes to . D o b r o 
je tekmovala tudi Mate ja Roz
man, ki se je uvrstila na pe to 
mes to s 333 krogi. McZ 

Gasilci iz 
Prvencev in 
Strelcev so 
zborovali 

Minulo soboto, 16. ja
nuarja so se na 9. občnem 
zboru skupaj z vsemi va-
ščani in številnimi gosti se
stali tudi člani prostovol
jnega gasilskega društva 
Prvenci - Strelci. O aktiv
nostih v lanskem le tu sta 
zbrane seznanila p redsed
nik društva Ivan Bezjak ter 
poveljnik Ivan Golob . Po 
tem, ko so opravili manjšo 
kadrovsko zamenjavo, so 
ugotovili, da so v lanskem 
letu pri tegnil i k delu p re 
cej novih Članov. Sodelova
li so na vseh p o m e m b n e j 
ših gasilskih pr i redi tvah in 
tekmovanjih, p r i čemer so 
pionirke dosegle odl ično 1. 
mesto v memor ia lu Ivanč-
ka Horva ta v Zabovcih, 
pionirska deset ina j e dose
gla 3. mes to v tekmovanju 
za pokal Bukovcev, pravta-
ko tretji pa so bili člani na 
domačem prvenstvu, za 
pokal krajevne skupnost i 
Markovci . 

Vsebine osnutkov novih 
zakonov O varstvu pred po
žarom in O gasilstvu se je v 
razpravi lotil p redsednik 
Zveze gasilskih društev 
občine Ptuj Franc Simeo
nov, ki j e opozoril predv
sem na bodoči s tatus gasil
skih društev ter na nujnost 
ure jenega financiranja. 
Skupaj s tehničnim sekre
tarjem O G Z Štefanom Vi-
dovičem sta pohvalila pr i 
zadevanja in tekmovalne 
uspehe članov G D Prvenci 
— Strelci te r j im izročila 
napredovanja in gasilska 
odlikovanja. Poleg gostov 
iz sodelujočih gasilskih 
društev so občni zbor poz
dravili tudi predstavniki 
industri jskega gasilskega 
društva Elektrokovina iz 
Mar ibora . O M 

S 1 1 l i L S W 0 

Občinska liga 
č e t r t o kolo občinske lige 

s serijsko zračno puško j e 
izkazalo ekipno p remoč 
Mipa pred Strelsko dru
žino Jožeta Lacka in Agi-
sa. M e d posamezniki je 
zmagal Izidor Pulko s 255 
krogi p red Dani lom Jan-
žekovičem in Francem Lu-
becom z 252 ter Ludvikom 
Pšajdom z 248 krogi. Po 
štirih kolih vodi ekipa 
Strelske družine Jožeta 
Lacka p red Mipovo, med 
posamezniki pa Ludvik 
Pšajd mlajši pred Dani lom 
Janžekovičem. M c Z 

Najmanj dva dneva p r e d 
vhlevitvijo sta p o m e m b n a za 
uspeh reje. Objekt m o r a biti 
popo lnoma pripravljen, p o d 
kont ro lo tehnologa organiza
torja pa ga raskužimo s kocka
mi Formas te r . Hlev nep ro -
dušno z a p r e m o za 24 ur, na to 
ga dobro p rez rač imo in začne
mo ogrevat i . P r e d vhlevitvijo 
morajo biti p ros to r i p o d grelci 
v obodih na 36-38°C, v p ros to 
ru pa na 22-24°C. Prekon t ro l i -
r amo funkcionalnost vse o p r e 
me in inštalacij . V o b o d u m o 
ra biti mlačna, s l adkana ( 1 -
2%) čista voda v 6 napajalni
kih. Pripravl jeno m o r a biti 
krmilo Pur - p re s t a r t e r . 

VHLEVLJANJE 
Prispelo pošiljko skrbno 

p reg ledamo in p reš te jemo 
kar tone . Kar tone raznos imo 
e n a k o m e r n o k vsakemu obo
du (200-250 D S P u r ) , šele na to 
purčiče skrbno izpraznimo pod 
grelce iz kar tonov. N a p a k e ta
koj sporočimo tehnologu . Pur 
čiče pus t imo pol u re , da se od-
počijejo in privadijo na novo 
okolje. N a t o jih začnemo pr i 
vajati na krmilo in vodo . Pr i 
poročljivo j e prvo noč prežive
ti z živalmi, da bi s leherna ži
val začela jes t i k rmi lo in piti 
vodo in da bi bila no rma lna 
klima in toplota . Živali se naj 
čimprej privadijo hoditi od op
reme pod grelec in obratno! 

Rejec mora č imprej doseči, 
da se živali n o r m a l n o enako 
m e r n o porazdel i jo , ne smejo 
se stiskati pod grelci, niti ob 
rob obodov! Prvi t e d e n zelo 
skrbimo za živali, za krmilo, 
za toploto. Takoj je p o t r e b n o 
začeti preprečevat i vlaženje 
stelje . Narasel pogin 4-5 dan 
mora začeti padat i . 

REJA PO PRVEM 
TEDNU STAROSTI 

Z a č n e m o zamenjevat i ročne 
napajalnike z avtomatskimi. 

ravnotako pladnje s krmilniki , 
ods t ranju jemo obode , zmanj
šujemo intenzivnost svet lobe 
in gretja. Vse pos topoma! Ni
koli vse naenkra t ! Drug i in 
tretji t eden sta za p r e h o d iz 
ročne oskrbe na avtomatsko 
o p r e m o . P u r e so občutljive ži
vali, ki se p o s t o p o m a privajajo 
okolju, p ros toru , op remi , sve
tlobi, ventilaciji, l judem, go
stoti , krmilu itd... Z a t o tako 
povdar jamo p o s t o p n o vseh 
tehnoloških s p r e m e m b . Preh i 
t re s p r e m e m b e so za živali 
s t res , s t res p a ko t vemo p o 
spešuje neuspeh reje . Znižuje
m o top lo to za 2°C tedensko 
do 20Č pr i pur icah in do 15C 
pr i pu ran ih . 

GOSTOTA IN 
OSVETLJEVANJE 

Gos to t a ali naseljenost j e 
pole t i manjša, pozimi p a lah
k o za 1 0 % večja. Povprečna 
gostota nasel jenost i v objektu 
j e v kom/m2 naslednje: 

Gos to to pr i lagajamo tudi 
ventilaciji, čim intenzivnejša 
j e možnost , večja j e lahko go
stota . 

T u d i p rog ram osvetljevanja 
m o r a m o izvajati po navodilih. 
Z a t o je obvezen reosta t in za-
senčenos t oken . Orinetaci jsko 
je naslednja dolžina osvetlitve 
in intenzivnosti : 

D a n 
starost i d. ur osve., tem. lux. 
1—3 . . . 23 1 100-120 
4 22 2 100-120 
5 20 4 100-120 
6 18 6 100-120 
7 16 8 100-120 
8—11 . . . 14 10 30-40 
12 dan in d. 12 12 6-10 

P o dveh tednih starosti je 
pol dneva svetloba, pol dneva 
p a t ema . Svetloba j e minimal
na, le toliko, da živali vidijo 
do krmilnikov in do napajalni
kov. Če ni reostata , so še 
25 W žarnice preveč! 

KRMILA 

Uporab l jamo krmila za pu
re , ka te re na ročamo samo pr i 
preizkušenih in s tehnologijo 
in kadr i dobro opremljenih 
proizvajalcih. Vede t i m o r a m o 
le ka te ra in v kater i starosti 
uporabl jamo: Pur-Pres tar ter , 
do 3 tednov, drobljenec, Pur-
Star ter , 4-7 tednov, briketi ; 
P u r - Grover , 8-12 tednov, bri
ket i (večji); Pur-Finišer I, 12-
16 tednov, br iket i (večji); Pur -
Finišer II , , 17 — do konca re
je , br iket i (večji). 

P o m e m b n a j e aminokis l in -
ska zba l ans i r anos t , ki se 
sp remin ja s s taros t jo in p a 
p r o t e i n s k a t e r e n e r g e t s k a 
v r e d n o s t . V e n d a r t o p r e 
p u š č a m o t e h n o l o g o m , kvali
t e t o p a j e pr iporoč l j ivo t u in 
t a m p reve r i t i v s t r o k o v n e m 
labora to r i ju , n a p rav i l en in 
k o r e k t e n nač in . V z o r e c naj 
p r a v i l n o v z a m e t e h n o l o g . 

Števi lne so še p o d r o b n o s t i 
in izkušnje . T e o r e t i č n o na
vod i lo v a m b o d o nudi l i t eh 
no log i , izkušnje p a si m o r a t e 
z o p a z o v a n j e m in d e l o m pr i 
dobi t i . 

ZAKLJUČEK 

R e j a p u r v in tenzivni 
p ro izvodnj i pos ta ja novos t v 
s lovenskem p e r u t n i n a r s t v u . 
U v r š č a m o j o l a h k o v a l t e rna 
t ivno p ro izvodn jo , ki b o ime
la s č a s o m svoj nac iona ln i 
p o m e n . T r e n u t n o začenja z 
r e s n o organ izac i jo nac iona l 
n e p ro izvodn je p r i v a t n o t r 
govsko podje t je L O K A -
S T A R , d .o .o . Skofja Loka , ki 
nadal ju je t rad ic i jo p o n u d b e 
p e r u t n i n s k e g a m e s a in izdel 
kov p a z i n s k e g a skladišča v 
Ljubljani . Z a č e n j a tud i J A 
T A iz Z a l o g a . 

M o ž n o s t i razvoja p o zgle
du z a p a d n i h držav so veHke 
in p r e s p e k t i v n e . L a n s k o l e to 
j e b i lo p l a s i r a n o neka j čez ti
soč t o n v Slovenij i , k a r p r e d 
stavlja 0,5 kg p o preb iva lcu . 
Po t ro š n j a l ahko n a r a s t e pr i 
n o r m a l n i p o n u d b i v d e ž e l a h 
- 15 let ih na 2 in več kg, k a r 
znaša 4 .000 t on in več l e tno . 
T o b o p a l ahko de lo , za 80-
100 rejcev (in za š tevi lne 
v z p o r e d n e de javnos t i ) ! 

Slavko Brglez, Kmet. ing. 

Z i m a j e v drugi tretj ini ja 
nuarja pos ta la milejša. Snežna 
odeja j e skopnela , zemlja se j e 
odtali la, p a tudi nočne t e m p e 
ra tu re so iznad zmrzišča, ka r 
je že priložnost^ za neka t e r a 
opravila v vr tu . Če so ta lne in 
v remenske r azmere ugodne , 
se j e za opravila v vr tu p r ipo 
ročljivo ravnat i po pregovoru , 
"ne odlašaj dela na ju t r i , če ga 
lahko storiš danes ! " Čes tokra t 
so namreč v remenske r azmere 
spomladi n e u g o d n e za pra 
vočasne pr iprave zemlje na 
spomladansko setev, sajenje 
in nego rastlin v vrtu in je do
brodoš lo že vsako p redčasno 
opravljeno delo, 

V SADNEM VRTU redčimo, 
pomlajujemo in režemo sadno 
drevje. Sredi zime, pa čeprav so 
ugodne vremenske razmere, še 
ni priporočljivo rezati mlajšega 
sadnega drevja. Rezati prične
mo starejše sadno drevje sad
nih vrst peškarjev jablan in 
hrušk. Z rezjo starejšega sadne
ga drevja odstranimo polomlje
ne, bolne ali drugače poškodo
vane veje. Izrezujemo izrojeni, 
zgrbančeni rodni les in veje, ki 
se medsebojno prekrivajo in za-
senčujejo. Koliko starejše je 
sedno drevo, toliko bolj mu je 
potrebno drevesno krošnjo 
pomlajevati. Kot pomlajevanje 
drevesne krošnje, razumemo 
izrezovanje večjih izrojenih 
ogrodnih vej drugega in tretje
ga reda. Pri pomlajevanju izre
zujemo cele ali krajšamo veje 
pri osnovi mlajših ogrodnih vej. 

Če je drevo preraslo v višino, 
mu skrajšamo vrh na višino, ki 
ga lahko še obvladujemo pri ne
gi, škropljenju in obiranju sadja. 
Drevesni krošnji lahko 
izrežemo največ do ene tretjine 
vej, da se ne bi preveč prizadelo 
rezmerje med koreninskim in 
nadzemnim delom rastline. Pri 
močno pomlajenem drevesu v 
naslednji vegetacijski dobi zra
ste prekomerno število vej bo-
hotivk, ki krošnjo zgostijo, dre
vo pa izčrpajo. 

Januarja, ko je sadno drevje v 
fazi globokega zimskega miro
vanja, je čas za rezanje cepičev 
pri koščičarjih, črešnjah in sli
vah; februarja pa peškarjev - ja
blane in hruške. Za cepiče 
režemo lepo razvite in zdrave, 
enoletne poganjke debelosti 
svinčnika z odbranih dreves. Po
vežemo jih v šope, etiketiramo 

in vložimo v vlažno mivko v kle
ti aH zavijemo v folijo in hrani
mo v hladilniku. 

ZA CVETLIČNO OKNO prič
nemo s siljenjem čebulic za 
zgodnje cvetenje v stanovanju. 
Večina semen, čebulic ali go
moljev rastlin cvetnic vzgojenih 
z žlahtnjenjem mora med prete
klo in naslednjo vegetacijo 
preživeti dobo mirovanja. Neka
tere skupine čebulic tulipanov, 
hijacint, narcis, perunik, pom
ladnih žafranov in modre čebu
lice, je mogoče s postopkom sil
jenja, čebulice vzpodbuditi, da 
cveto prej , kot bi cvetele v nara
vi. Siljenje čebulic za cvetenje v 
stanovanju že v predpomladnih 
tednih je gotovo najzanimivejša 
dejavnost domačega vrtnarja, ki 
pa zahteva precej znanja iz 
življenja rastHn, izkušenj in pro
storskih zmožnosti. 

Za siljenje si pripravimo nj-
lepše, najkakovostnejše in zdra
ve čebuUce. Kot posoda v kate
re vlagamo čebulice, so primer
ne različne skodele, glinasti ali 
plastični lončki, zabojčki ali če-
brci, za specialno vzgojene če
bulice pa obstojajo tudi posebni 
kozarci za vzgojo korenin v ra
stni tekočini hidroponiki. Vsaka 
rastlinska vrsta cvetnih čebuHc 
mora imeti pripravljeno svoje
vrstno mešanico substratov, 
zemlje kompostnice in peska. 

V posode vložene čebulice z 
obilico vlage postavimo v hlad
no in temno klet, kjer bodo pri 
sorazmerno nizki temperaturi 5 
do 7°C odgnale obilje korenin. 
Ko iz čebulica tudi prikukajo 
poganjki v dolžini kakih treh 
prstov, posode prenesemo v to
plejši in svetel prostor z okoli 
10°C toplote. Ko pa se bodo 
začeli kazati cvetni popki pa jih 
namestimo na cvetlično okno z 
16 do 18°C toplote, kjer nas bo
do s svojim žlahtnim cvetjem že 
razveseljevale, ko še zunaj do-
mujeta zima in mraz. 

^ * 
Po biokoledarju je pripo

ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista 
od 17. do 19. in od 26. do 29. 
januarja, plodov 20. in 21. ter 
30. in 31. januarja, korenike od 
22. do 24. ter 29. in 30. januar
ja in rastline, ki jih pridelujemo 
zaradi cveta in zdravilna zelišča 
od 24. do 26. januarja. 

Miran Glušič ing.agr. 
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š p o r t n a Z v e z a in Komis i j a ( S t a n k o Šoš ta r i č , Š te fan Č e l a n 
in T i n a V o g r i n e c ) o rgan iz i r a jo l igo v e t e r a n o v , ki b o p o t e k a 
lo v D v o r a n i M l a d i k a ob n e d e l j a h o d 16,30 dal je . T e k m o v a n 
je b o p o t e k a l o v dveh s t a r o s t n i h s k u p i n a h o d 32 do 38 in o d 
38 let dal je . E k i p e se l a h k o pri javi jo n a s edežu Š p o r t n e zve
ze v Čučkov i ulici ali p o t e l e f o n u 771-745 pr i g o s p o d u Kla-
r iču ali L e n a r t i č u . S t e k m o v a n j e m bi pr iče l i p rvo nede l jo v 
februar ju . P r i j avn ina j e o d v i s n a o d š tevi la pr i javl jenih ek ip . 

K o v i n o s t r u g a r s t v o Z a m u d a j e zadn j ih šes t l e t e d i n a ek ipa , 
ki k o n k u r i r a Poetovi j i . Največji u s p e h so dosegl i l e ta 1990, 
k o so n a d r ž a v n e m p r v e n s t v u osvojili 3 . m e s t o . E k i p o , ki j o 
vodi špo r tn i z a n e s e n j a k J o ž e Kl ine n a s t o p a v pos tav i M i r a n 
E m e r š i č , S t a n k o G l a ž a r , G o r a z d K o d r i č , S t a n k o K o r o š e c , 
D a n i K o r e n , J u r a Šmigoc , R o m a n K a j s e s b e r g e r in b r a t a 
F r a n c i in Silvo Ž i t n i k . 

Trije naslovi 
občinsidii 
prval(ov osnovni 
šoii Gopišnica 

O s n o v n a šola M l a d i k a j e 
bi la pre jšn jo s o b o t o p r izor i 
šče obč in skega t e k m o v a n j a v 
šahu za e k i p e mlajših dečkov 
in dek l ic t e r s tare jš ih dečkov 
in dekl ic . V vseh št i r ih k a t e 
gor i jah se je skupaj z b r a l o 
19 ek ip iz s e d m i h šol p tu j ske 
o b č i n e , ka r je n e k o l i k o m a n j 
ko t prejšnja le ta . M o r d a k 
t e m u p r i speva specif ičnost 
šahovske igre , ki z a h t e v a p o 
sebej u sposob l j enega m e n 
tor ja , ve l iko časa in vol je , če 
sar p a v e d n o bolj zman jku je . 

Največ so p o n o v n o p o k a 
zali mlad i šahis t i iz O S G o -
rišnica saj so osvojili t r i na 
slove obč insk ih p r v a k o v in t o 
v o b e h mlajših ka t ego r i j ah 
t e r v kategor i j i s ta re jš ih d e 
klic, v kategor i j i s tare jš ih 
dečkov je p r e m o č n o z m a g a l a 
O Š Ljudski vrt , O Š Gor i šn i -
ca p a j e v te j kategor i j i dose 
gla 2. m e s t o . Z m a g o v a l n i m 
e k i p a m je p o k a l e pode l i l se
k r e t a r za šolski špo r t p r i 
špor tn i zvezi P tu j g. M a r j a n 
L e n a r t i č , d r u g o in t re t jeuvr -
ščen im e k i p a m p a d i p l o m e . 

Sodniški del je izvedlo 
Šahovsko društvo Ptuj na čelu 
z Borisom Žlendar jem in ob 
pomoči mentorjev, ki so obe
n e m tudi društveni sodniki , 

mssmmmmmmmimmmmmmsi 
REZULTATI 

a) mlajši dečk i : l . O Š G o -
rišnica (Sab ina Z a m u d a , 
Da r j a K o t n i k , N i n a T u š , 
B r a n k a Z a m u d a ) 2. O S 
Ljudski vrt ; 

b ) mlajš i dečk i . l . O Š G o -
rišnica ( D e j a n Ivančič , M a 
tej Lič ina , S r ečko Kra l j , D o 
minik Cvi tan ič , Ž a n H o r v a t 
in Sand i B r e z l a n ) 2. O Š ljud
ski vr t , 3 . O Š M a r k o v c i , 4. 
O š Kidr ičevo , 5. O Š G r a j e 
na , 6. O Š V i d e m ; 

c ) s tarejše deklice: 1. O Š 
G o r i š n i c a ( H e l e n a R i ž n a r , 
Anja Zamuda^ A l e n k a Kot 
nik, B o j a n a Š u m a n ) 2. O Š 
G r a j e n a , 3 . O Š V i d e m ; 

d ) starejši dečki: 1. O š 
Ljudski vrt ( G r e g o r P o d -
križnik, Viki N a p a s t , M i r o 
Miha l i č , rob i Miha l i č , Z la t -
ko S top inšek ) 2. O Š Gor i šn i 
ca, 3 . O Š Kidr ičevo , 4. O Š 
Markovc i , 5. O Š " M l a d i k a " . 
6. O Š V i d e m , 7. O Š Cirkovce. 

Reg i j skega p rvens tva se 
b o d o ude lež i le p rve tr i e k i p e 
v ka tegor i j i mlajših dečkov , v 
os ta l ih t r e h ka t ego r i j ah p a 
prvi dve ek ip i . 

T o s o b o t o b o še obč in sko 
p rvens tvo p o s a m e z n i k o v s 
p r i č e t k o m ob 8. u r i p r a v ta
k o v O Š " M L A D I K A " . 

Silva Razlag 
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Njegova 
botra 
je bila 
Jelka 
Brumen 

štirje baloni ob ptujskem 
srednješolskem centru so ži
vahno razgibali sobotno 
ptujsko popoldne. Velikan
ska plovila, med njimi pov
sem novi aeroklubski balon, 
so privabili množico otrok s 
starši, manjkalo pa ni niti 
drugih odraslih radoved
nežev. Nagovorili so jih 
predsednik ptujskega Aero-
kluba Otmar Gaiser, mini
ster za informiranje Jelko 
Kacin in general major Ja
nez Slapar, ki so bili skupaj 
s predstavniki občinske vla
de in poveljnikom slovenske
ga letalstva Iztokom Podbre-
garjem gostje prireditve. 
Ptujski balon, tokrat prvič^ 
uradno napolnjen, je doživeti 
v soboto tudi uradni krst. Š$: 
šampanjcem ga je poškropi
la žena predsednika ptujske
ga izvršnega sveta Jelkai 
Brumen, ki se je z balonom 
v imenu občanov tudi popel
jala do Nove vasi. Z balo
nom je Aeroklub Ptuj oboga
til svojo dosedanjo klasično 
usmerjenost in se bolj usme
ril tudi v alternativno letal
stvo, Ptuju pa ponudil novo 
možnost za promocijo in 
privabljar^je različnih go
stov. Aeroklub namerava v 
prihodnje organizirati tudi 
večja mednarodna balormr-
ska srečanja in tekmovanja. 

M. Zupani^ 

Na predstavitvi ptujskega balona so zaplesali kurenti, zaigrali 
ptujski pihalci In ormoški bobnarji. 

Prvi ptujski balonarjl: Danilo Starček (z leve), Branko Ambrožlč In 
Vlll Tomašlč dovoljenja pilota že Imajo, drugI pa se bodo pričeli v 
kratkem šolati. 

Balonova botra Je bila Jelka Brumen, ki Je košaro najprej polila s 
šampanjcem, nato pa pogumno vstopila vanjo In se pustila odpel
jati nad mesto. Posnetki M. Zupanič. 

Jure Košir 
s kurenti do uspeha 

č e p r a v j e m i n i l o ž e n e k a j 
d n i o d t e k m e s v e t o v n e g a 
p o k a l a v a l p s k i h d i s c i p l o -
n a h v K r a n j s k i G o r i , m o r a 
m o o m e n i t i , d a j e b i l p r o 
g r a m k r a n j s k o g o r s k e g a 
s m u č a r s k e g a p r a z n i k a p o 

p o l n š e l e s p r i h o d o m p t u j 
s k i h k u r e n t o v . V h l a d n o 
d o p o l d n e so p r i z v o n i l i p o d 
p o d k o r e n s k o s t r m i n o m e d 
n a v d u š e n o m n o ž i c o , o d k a 
t e r e so b i l i d e l e ž n i p r i s r č 
n e g a s p r e j e m a . Z a g o t o v o 

p a so b i l i e n i i z m e d r e d k i h , 
k i j i h n i z e b l o . V e n d a r o b 
k o n c u d e c e m b r a n i s o p r i š l i 
p r e g a n j a t z i m e , t e m v e č n a 
svoj n a č i n p o m a g a t n a š i m 
s m u č a r j e m , k i p o o d h o d u 
K r i ž a j a n i s o d o s e g a l i v id
n e j š i h u v r s t i t e v . 

V n e u s m i l j e n e m b o j u s 
s e k u n d a m i , j e n a k r a n j s k o 
g o r s k e m s m u č i š č u J u r e K o 
šir d o s e g e l 8 . m e s t o , d o t e 
g a d n e na jveč j i u s p e h v 
n j egov i s m u č a r s k i k a r i e r i . 
V e s č a s n j e g o v e v o ž n j e so 
vzkl ikanje n a v d u š e n j e n m o -
ž i ce p r e g l a s i l i z v o n c i k u 
r e n t o v . T a k o j p o k o n 
č a n e m d r u g e m t e k u se j e 
J u r e K o š i r d o b e s e d n o p r e 
bil skoz i m n o ž i c o in se p r i 
šel o s e b n o z a h v a l i t z a nji
h o v o p o m o č . O n j e ž e v e 
d e l z a k a j . S. Vičar Mitja Kune In Jure Košir takoj po uspešnem nastopu med kurenti. 

G a s i l c i o s v o j e m d e l u 

M e d številnimi občnimi zbori , ki v tem mese
cu potekajo v glavnem v vseh 63 gasilskih 
društvih na območju ptujske občine , so se mi
nulo soboto na 46. občnem zboru sestali tudi 
člani prostovoljnega gasilskega društva v Pod-
vincih. Ko sta predsednik društva Jože Pihler 
in poveljnik Branko Lah ocenjevala aktivnosti 
v lanskem letu sta med drugim ugotovila, da so 

bili precej uspešni na tekmovalnem področju. 
Uspešno so izvedli tudi t radicionalno gasilsko 
tekmovanje za pokal Podvincev. Sicer pa so ve
liko postoril i tudi v svojem gasilskem domu, na 
ka te rega so zelo ponosni . Uredil i so kuhinjo in 
posodobil i e lektr ično napeljavo. V letošnjem 
letu pa se b o d o poleg rednih aktivnosti lotili 
nabave gasilske in delovne op reme . — O M 

O s e b n a k r o n i k a 

Poroke — Ptuj : Zvonko 
Auer, Mihovce 12 in Marjetka 
Draškovič, Dragonja vas 17; 
Miran A m u š in Dar inka Pe 
tek, Kicar 45/a; Emil Žlebič, 
Grad 186/f in Andreja Sinko, 
Grad 190/f. Umrli so — Ana 
Žula, Kraigherjeva ul.7, Ptuj , 
•1913 - -1-9. januarja 1993; 
Ana Leskovar, Zg. Sveča 19, 
•1898 - -t-12. januar ja 1993; 
Neža Vinko, Doklece 25, 
•1907 - -1- 12. januarja 1993; 
Ivan Reich, Apače 62, *1926 -
+ 12. januarja 1993; Justina 
Čoh, Kraigherjeva ul. 28, Ptuj , 
• 1919 - -t- 12. januarja 1993; 
Franc Pihler, Pacinje 25, * 
1928 - -f-14. januarja 1993; 
Jožef Glazer, U1.5 Prekomor-
ske 21, Ptuj , ^1921 - -I- 13. ja
nuarja 1993; Marija Krajnc, 
Moškajnci 24, ^1923 - -f-13. ja
nuarja 1993; Viktor Mlakar , 
Lancova vas 76, "1928 - -1-14. 
januarja 1993. 

Rodile so — čest i tamo: Tat-
jaiia Kojc, Čermožiše 74, 

Že ta le - Sebasti jana; Danica 
Kociper, Moškajnci 68, G o 
rišnica - deklico; Sabina Ma
jhen , Slatina 59 , Cirkulane -
dečka; Klavdija Planec , Krče-
vina pri Vurbe rgu 28 - Blaža; 
Mari ja Zagoršek, Cirkulane 
54, Cirkulane - Doro te jo ; Ma
rija Senekovič, Vel .Varnica 
122, Zg.Leskovec - dečka; 
Majda Himerlajh, U1.25. maja 
3, Ptuj - dečka; Veron ika Le
skovar, R imska ploščad 10, 
Ptuj - deklico; R e n a t a Gomzi , 
Gabe rc 11, Videm ob Šč. -
dečka; Magda lena Kmetec , 
Cv. Jazbina 57, Trakoščan -
deklico; I r ena Žibrek, Kog 57, 
Kog - dečka in deklico; Jerica 
Korpar , Apače 41 , Lovrenc -
deklico; Olga Špindler , Brstje 
30, Ptuj - deklico; Z d e n k a 
Krošl, Lovrenc na Dr . polju 
25 - T a m a r o ; Danica Sever, 
Loperš ice 46, O r m o ž - Je rne 
ja; Mar ina Cipot , Rabeljčja 
vas 28. Ptuj - dečka. 

Č r n a k r o n i k a l 
Peška umrla po 
prevozu v bolnišnico 

v sredo, 13. januarja je -
doslej še neznani voznik vozil 
tovorno vozilo ali kombi po 
magistralni cesti od Ormoža 
proti Ptuju, ob 17.20 uri je v 
Moškanjcih zadel 68-letno 
Marijo Krajnc, Moškanjci 24, 
ki je hodila ob desnem robu 
ceste, potem pa odpeljal na
prej. Krajnčeva se je pri pad
cu hudo ranila, prepeljali so 
jo v ptujsko bolnišnico, ven
dar je tam zaradi hudih 
poškodb še isti dan umrla. 
Policija je takoj začela poizve
dovati za pobeglim voznikom 
in je pozvala tudi morebitne 
očividce, da se j im oglasijo in 
tako pomagajo najti voznika 
tovornega vozila, ki naj bi bil 
modre barve. 

Z avtom 
v obcestni jarek 

P o regionalni cesti od Or
moža pro t i Pavlovcem je v so
boto , 16. januarja nekaj po 
polnoči vozila osebni avto 
Tat jana Praprotnik iz O r m o 
ža. V blagem desnem ovinku 
za H a r d e k o m je iz neznanega 
vzroka zapeljala v levo, zdrs
nila v obcestni jarek in trčila v 
betonski propust . Pri tem se 
je hudo ranila in so jo prepe l 
jali v ptujsko bolnišnico. 

Rešitev 
Iz valov Drave 

v torek, 12^ januarja ob 6.50 
uri je Sonja Č. iz Dolgih Njiv, 
KS Voličina, občina Lenar t , 
hodila p o pobreški cesti v Ma
riboru. Med hojo ji je posta lo 
slabo, zato je nevede začela 
hodit i prot i reki Dravi . N a 
spolski travi j i je spodrsnilo in 
je padla v reko. Gasilci Zavo
da za gasilsko in reševalno 
službo Maribor , so ponesre -
čenko uspeli pravočasno iz
vleči iz mrzlih valov in so jo 
prepeljali v mar iborsko bol
nišnico. 

Zagorelo 
v počitniški hišici 

v Jiršovcih, KS Destrnik, je v 
sredo, 13. januarja okoli 21.00 
ure nastal požar v počitniški 
hišici, last Simona P. iz Maribo
ra. Hišica je zgorela z opremo 
vred. Ugotovili so, da je požar 
nastal zaradi vžiga lesene kon
strukcije okoli peči. V peč je la
stnik kuril, ko je odšel pa je v 
njej še vedno gorelo. 

Hiša pogorela do tal 
v soboto, 16. januarja okoli 

16. ure je začelo goreti na sta
novanjski hiši Janeza Vukaliča, 
Kočice 18 (zaselek Vinarje, KS 
Žetale). Požar je nastal zato. 

ker je ob dotrajanem dimniku 
začel tleti tram, potem se je 
vnelo ostrešje in ognjeni zublji 
so uničili vse pohištvo in drugo 
opremo v notranjosti hiše. V to 
odročno hribovito naselje so 
prihiteli gasilci iz Majšperka, ki 
so preprečili, da se požar ni 
razširil še na gospodarsko po
slopje. Ocenjujejo, da je ogenj 
)ovzročil škode za dobre tri mi-
ijone tolarjev. 

Avto se je prevrnil 
na streho 

Po magistralni cesti od Or
moža proti Ptuju je v nedeljo, 
17. januarja okoli 9. ure vozil 
osebni avto Peter Lesjak iz 
Poštne ulice 3 v Ormožu. V 
Trgovišču je v blagem desnem 
ovinku avto zaneslo na levi rob 
vozišča, kjer je trčil v rob ploč
nika in se prevrnil na streho. 
Voznik se je pri tem hudo ranil 
in so ga prepeljali v ptujsko bol
nišnico. 

Zadušil se je 
v potoku 

v nedeljo dopoldne so polici
sti iz Poljčan našli v potoku, ki 
teče skozi naselje Jelovec, KS 
Makole, mrtvega 69-letnega An
tona Klajnška iz Jelovca 20/a. 
Raziskali so okolnosti in ugoto
vili, da se je Klajnšek v petek, 
16. januarja okoli 22^0 vrača! 
proti domu. Med potjo je padel 
v potok, ki je tam globok okoli 
10 cm, in se zadušil. Po ogleda 
je zdravnik izklučil možnost na
silne smrti. 

Prijet 
pri vlomu v avto 

Karel G. iz Lušečke vasi, KS 
Poljčane je v noči na prejšnji to
rek vlomil v kombi, ki ga je imel 
lastnik Stane K. parkiranega 
pred svojim domom v Kamnici. 
Vlomilca so pri dejanju zalotili 
policisti intervencijske skupine 
in ga bodo ovadili javnemu 
tožilstvu. 

Vlom v bife Žerak 
Doslej še neznani storilec je v 

noči na četrtek, 13. januarja vlo
mil v bife Žerak na avtobusni 
postaji v Ptuju. Odnesel je 
predvsem hrano in pijačo ter 
nekaj cigaret. Po oceni je lastni
ku povzročil škode za okoli 50 
tisoč tolarjev. 

Prijet 
osumljenec posilstva 

Prejšnji teden so kriminalisti 
U N Z Maribor po daljšem iska
nju privedli k preiskovalnemu 
sodniku Temeljnega sodišča v 
Mariboru 29-letnega A.P. iz Se-
sterž, KS Majšperk. Utemeljeno 
ga sumijo, da je storil kaznivo 
dejanje spolnega nasilja in več 
kaznivih dejanj nasilniškega ob
našanja. Ovadili ga bodo javne
mu tožilstvu. 


